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ΣΕΛ. 11με τη Μαρία Δεδούση

Ποιος φοβάται 
την πρόταση 

μομφής;

ΣΕΛ. 10με τoν Σπύρο Καπράλο

Η συμμορία της Μόσχας απειλεί ανοιχτά την Ευρώπη ΣΕΛ. 2EDITORIAL

Αναγκαία 
η ευρωπαϊκή 
ενότητα απέναντι 
στις μεγάλες 
προκλήσεις
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Δικαιοσύνη-Παιδεία-Εκκλησία: 
Ανταγωνισμός απ(ρ)αξίας

Mε τον Θανάση Διαμαντόπουλο ΣΕΛ.  12

Δικαί-Ωση

ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ «ΣΚΟΥΠΑ»
ΣΤΟΝ ΣΥΡΙΖΑ

Γράφουν

ΣΕΛ.  6

Ποιοι θα δουν σύντομα
την πόρτα της εξόδου

ΚΕΝΤΡΙ

ΣΕΛ.  7

Έχασε τον ύπνο του 
το ζευγαράκι 

του Λαυρίου και
ψάχνει σωσίβιο 

στα ψέματα 

ΣΕΛ.  22-23

ΑΝΔΡEΑΣ ΛΟΒEΡΔΟΣ
Υφυπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας Πρόεδρος του κόμματος Δημοκράτες

ΣΕΛ. 17
ΣΕΛ. 19

Αποκλειστική 

συνέντευξη «Δουλεύουμε για ίσες ευκαιρίες
και ίση μεταχείριση των γυναικών» 

ΜΑΡΙΑ-ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ

«Θέλουμε να δώσουμε 
την επιλογή του καλύτερου 

και όχι της μιζέριας»
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ΤΟ AΓΝΩΣΤΟ

• Τι συζήτησαν Μητσοτάκης - Ζελένσκι 
• Τα όπλα στην Ουκρανία και οι ρωσικές απειλές 

Ισχυρός ρόλος
του   Έλληνα
πρωθυπουργού 
• Τι είπε στο συνέδριο του ΕΛΚ 
• Τι μήνυμα έστειλε στον Πούτιν 

ΣΕΛ.  4

ΣΕΛ. 5

ΕΓΔΥΣΑΝ 
ΤΟ ΔΗΜΟΣΙΟ

ΝΙΚΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ

Απάτη-μαμούθ 
14 εκατ. ευρώ 

από 56 εταιρείες
σεκιούριτι

ΣΕΛ.  24 ΣΕΛ.  14-15

ΠHΡΕ ΧΡΥΣO
ΣΤΙΣ ΚΩΛΟΤΟYΜΠΕΣ 

για τα μη 
κρατικά 

AEI

παρασκήνιο της 
επίσκεψης στην Οδησσό
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ΝΟΜΙΚΟΣ ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ: Ανδρικόπουλος Νικόλαος Α. & Συνεργάτες

H
πυραυλική επίθεση των Ρώσων στην Οδησσό,
τη στιγμή που ο Ουκρανός πρόεδρος Βολοντί-
μιρ Ζελένσκι συναντιόταν με τον Έλληνα πρω-

θυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, αποτελεί ορόσημο για
τη Δύση, η οποία πρέπει να καθορίσει τον τρόπο με τον
οποίο θα κάνει πιο... αισθητή την παρουσία της για να
βάλει φρένο στα δολοφονικά σχέδια του Πούτιν. Η
συμμορία της Μόσχας, που απαρτίζεται από τον Πούτιν,
τον Μεντβέντεφ, τον Λαβρόφ, τον Πεσκόφ, τη Ζαχάρο-
βα και άλλα... δημοκρατικά στοιχεία, με την εκτόξευση
του βαλλιστικού πυραύλου στην Οδησσό «άγγιξε» τόσο
την Ευρώπη όσο και την Ελλάδα. Η καταδίκη της επίθε-
σης από τους ευρωπαϊκούς θεσμούς ήταν άμεση.
Όμως, δεν είδαμε το ίδιο να συμβαίνει και στη χώρα

μας. Δεν είδαμε κόμματα... αποφασισμένα να καταδι-
κάσουν μια επίθεση που στρεφόταν και κατά του Έλλη-
να πρωθυπουργού. Αντίθετα, είδαμε πολλούς «πουτι-
νολάγνους» να εμπνέονται από τη... δημοκρατική συμ-
περιφορά καθεστώτων τύπου Πούτιν, Ερντογάν, Μα-
δούρο και Κιμ Γιονγκ Ουν! Διαβάσαμε για «τα μόλις 150
μέτρα του Μητσοτάκη», άλλοι εύχονταν θάνατο και άλ-
λοι ευχαριστιόντουσαν για το χτύπημα. Ανεγκέφαλοι
που πυροβολούν τα πόδια τους, αλλά ταυτόχρονα λει-
τουργούν ως πρόθυμοι ηλίθιοι για την πρόκληση ζη-
μιάς στη χώρα μας και στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογέ-
νεια. Βέβαια, εδώ και χρόνια τίθενται πολλά ερωτήμα-
τα σχετικά με το πόσο... κοστίζει ή αξίζει η σιωπή κά-
ποιων κομμάτων εντός Ελλάδας απέναντι στα εγκλή-

ματα του Πούτιν. Μιλάμε για εγκλήματα κατά της αν-
θρωπότητας, τα οποία αριστερά και ακροδεξιά ή φασι-
στικά κόμματα στη χώρα μας κάνουν... ότι δεν ακούν
και δεν βλέπουν. Επειδή όμως πλησιάζουν ευρωεκλο-
γές και πολλοί σχηματισμοί στην Ευρώπη βλέπουν
προς Ρωσία μεριά, όλο αυτό το σύστημα, που συνδέε-
ται και με τη ροή χρήματος μέσω πολύ ύποπτων δια-
δρομών, πρέπει κάποια να αποκαλυφθεί. Πρέπει να
μάθουμε μέχρι τέλους γιατί κάποιοι παίζουν τα παιχνί-
δια του Πούτιν στην Ευρωβουλή, γιατί υπονομεύουν
και σαμποτάρουν την κοινή ευρωπαϊκή ιδέα και γιατί
εντέλει θέλουν την καταστροφή της Ευρώπης, έχοντας
τη βαθιά ικανοποίηση της κυριαρχίας του Πούτιν. 

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ / ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΙ:
Κωνσταντίνος Αραβώσης, Καθηγητής ΕΜΠ

Ναπολέων Μαραβέγιας,  τ. υπουργός - αντιπρύτανης ΕΚΠΑ, 

Θανάσης Διαμαντόπουλος, Καθηγητής, 

Διεθνών και Ευρωπαϊκών Σπουδών στη Πάντειο

Βασίλης Κορκίδης, Πρόεδρος ΕΒΕΠ

Νότης Μαριάς, Καθηγητής Θεσμών Ε.Ε. Πανεπιστημίου Κρήτης 

(πρώην ευρωβουλευτής)

Γιώργος Μέργος, Καθηγητής Οικονομικών Επιστημών

Θανάσης Παπαμιχαήλ, Επικοινωνιολόγος

Μιχάλης Μάρκου, MBA Διευθυντικό στέλεχος-σύμβουλος 

Επιχειρήσεων & καθηγητής Διοίκησης Επιχειρήσεων/ Marketing

Δρ Αντώνης Στ. Στυλιανού, Λέκτορας Νομικής στο Πανεπιστήμιο 

Λευκωσίας, LL.B Law (Bristol), Ph.D in Law - International Law and Human Rights

(Kent), διευθυντής Μονάδας Νομικής Κλινικής Πανεπιστημίου Λευκωσίας

Η καταδίκη
της επίθεσης 

από τους ευρωπαϊκούς 
θεσμούς ήταν άμεση.

Όμως, δεν είδαμε
το ίδιο να συμβαίνει 

και στη χώρα μας

Η συμμορία της Μόσχας 
απειλεί ανοιχτά την Ευρώπη





Ω
ς ο μπαρουτοκαπνισμένος ηγέτης στα
νικηφόρα εκλογικά σερί εντός Ελλά-
δας, στις καθοριστικές μάχες στις κρί-

σεις που αντιμετώπισε η Ευρώπη αλλά και στην
πρώτη γραμμή του πολέμου δύο χρόνια μετά τη
ρωσική εισβολή έγινε δεκτός ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης στο Συνέδριο του Ευρωπαϊκού Λαϊ-
κού Κόμματος. Κόντρα στη βαριά πολιτική σιω-
πή που επικράτησε στο εγχώριο σκηνικό μετά

το κυνικό πυραυλικό χτύπημα
της Ρωσίας στο λιμάνι της
Οδησσού, ο πρωθυπουργός
υπό το συνεχές χειροκρότημα
των συνέδρων του ΕΛΚ έκανε
προβολή της ελληνικής εικό-
νας της ευρωπαϊκής αυτοπε-
ποίθησης: «Όλοι έχουμε ένα
μήνυμα για το Κρεμλίνο: Δεν
θα φοβηθούμε, θα συνεχίσου-

με να υποστηρίζουμε την Ουκρανία και τους
γενναίους πολίτες της για όσο χρειαστεί».

Αξιοποιώντας το κέντρο εκπομπής της ευ-
ρωπαϊκής Κεντροδεξιάς, επέκτεινε την εμβέ-
λεια του μηνύματος προς τη Μόσχα, ξεκαθαρί-
ζοντας ότι «καμία παραβίαση του διεθνούς δι-
καίου, της εδαφικής ακεραιότητας ή αλλαγή
συνόρων με τη βία δεν μπορούν ποτέ να γίνουν
αποδεκτές από την ευρωπαϊκή μας οικογέ-
νεια». Ο κ. Μητσοτάκης άλλωστε έστρεψε τους
προβολείς και στην ισχυρή ευρωπαϊκή αντί-
δραση απέναντι στη ρεβιζιονιστική πολιτική
του Κρεμλίνου, υπενθυμίζοντας ότι «στην πιο
σκοτεινή ώρα της Ευρώπης, όταν ο πόλεμος
επέστρεψε στην ήπειρό μας, δείξαμε την απο-
φασιστικότητά μας και την ακλόνητη στήριξή
μας στην Ουκρανία με μια άνευ προηγουμένου
-τολμώ να πω αναπάντεχη για κάποιους εχ-
θρούς μας- επίδειξη ενότητας. Ποτέ άλλοτε η
ΕΕ δεν είχε αντιδράσει με αυτό τον τρόπο: επι-
βάλλοντας εκτεταμένες κυρώσεις στη Ρωσία,
στηρίζοντας διαρκώς, στρατιωτικά και οικονο-
μικά, την Ουκρανία».

Προεκλογικός πλοηγός
Φιλοτεχνώντας στον ίδιο καμβά, ο πρωθυ-

πουργός έδειξε και την κατεύθυνση προς την
οποία πρέπει να κινηθεί η πιο ισχυρή πολιτική
ομάδα της Ευρώπης ώστε να επιτευχθεί ο στό-
χος της στρατηγικής αυτονομίας, στρέφοντας
τους προβολείς και στον ηγετικό ρόλο που
διεκδικεί η Ελλάδα. «Σε αυτήν τη συζήτηση για
την αμυντική αυτονομία της Ευρώπης, η Ελλά-
δα, η χώρα μου, έχει έναν σημαντικό ρόλο να
διαδραματίσει. Είμαστε ήδη μια από τις χώρες
με τις μεγαλύτερες κατά κεφαλήν αμυντικές
δαπάνες του ΝΑΤΟ και ενθαρρύνουμε όλες τις
άλλες χώρες να αναλάβουν δράση ώστε του-
λάχιστον να ανταποκριθούν στις ελάχιστες
απαιτήσεις του ΝΑΤΟ για αμυντικές δαπάνες
2% του ΑΕΠ», σημείωσε χαρακτηριστικά.

Από την άλλη, ο Κυριάκος Μητσοτάκης έβα-
λε στον προεκλογικό πλοηγό του Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόμματος τις συντεταγμένες για τη με-
γάλη μάχη της 9ης Ιουνίου: «Πρέπει να δια-
σφαλίσουμε πως σε ό,τι συμβαίνει στην Ευρώ-
πη θα έχει ενεργό ρόλο η πολιτική μας οικογέ-

νεια, το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα. Και για αυτό
είναι σημαντικό το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα να
είναι ξανά η κυρίαρχη δύναμη στο επόμενο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και είμαι βέβαιος ότι
με τη βοήθεια όλων σας θα καταφέρουμε να
πετύχουμε αυτό τον στόχο».

Υπερήφανοι για το ΕΛΚ
Ο κ. Μητσοτάκης έκανε και προεκλογικές

ντόπες στους ομολόγους του αλλά και στους
επικεφαλής των κομμάτων-μελών του ΕΛΚ:
«Πρώτον, θα πρέπει ως ΕΛΚ να είμαστε πραγ-
ματικά υπερήφανοι για όσα έχουμε πετύχει τα
πέντε τελευταία χρόνια. Δεν ήταν δεδομένο,
χρειάστηκε πολλή προσπάθεια για να φέρουμε
την Ευρώπη στο σημείο που βρίσκεται σήμερα.
Και εμείς, το ΕΛΚ, ήμασταν στην πρώτη γραμ-
μή όλων αυτών των προσπαθειών ώστε να
προετοιμαστεί η Ευρωπαϊκή μας Ένωση απέ-
ναντι στη νέα πραγματικότητα που αντιμετωπί-
ζουμε σήμερα». Συνεχάρη μάλιστα την Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν για τη συμμετοχή της σε
αυτή την επιτυχία όπως επίσης για «την ακλό-
νητη ηγεσία της εν μέσω σοβαρών και πρωτο-
φανών παγκόσμιων προκλήσεων», όπως η
πανδημία της Covid-19, «ο βάρβαρος και πα-
ράνομος επιθετικός πόλεμος στην καρδιά της
Ευρώπης» αλλά και η ενεργειακή κρίση που
απείλησε με αποσταθεροποίηση τις οικονο-
μίες των ευρωπαϊκών χωρών.

Πρωθυπουργός: 
«Η Ελλάδα σήμερα έχει νικήσει»

Περαιτέρω ο πρωθυπουργός έστρεψε την
προσοχή στο success story της ελληνικής οι-
κονομίας. Αφού διαβεβαίωσε ότι οι πόροι του
Ταμείου Ανάκαμψης αξιοποιούνται σωστά για
την προώθηση της ψηφιακής μετάβασης, τη
δημιουργία νέων θέσεων εργασίας, την ενί-
σχυση της κοινωνικής συνοχής, την επιτάχυν-
ση της οικονομικής ανάπτυξης και τη συνδρο-
μή στην πράσινη μετάβαση, ο κ. Μητσοτάκης
ανέδειξε τη μεγάλη αλλαγή που συντελέστηκε
στην Ελλάδα από το 2019. «Η χώρα που κλήθη-
κα να κυβερνήσω, όταν εξελέγην για πρώτη
φορά το 2019, θεωρούνταν από πολλούς ο
ασθενής της Ευρώπης», είπε ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης και πρόσθεσε: «Σήμερα η Ελλάδα
έχει νικήσει -και αυτό είναι σημαντικό για το
κοινό ευρωπαϊκό μας εγχείρημα- τις κενές
υποσχέσεις των λαϊκιστών, όχι μία αλλά δύο
φορές. Συνεχίζει να βρίσκεται στον σκληρό
πυρήνα της Ευρώπης. Και αποτελεί τη θετική
έκπληξη της Ευρωζώνης. Καταφέραμε να κα-
τευθύνουμε την οικονομία μας προς τη βιώσι-
μη ανάπτυξη, διατηρώντας παράλληλα τη δη-
μοσιονομική υπευθυνότητα». Ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης υπενθύμισε ότι η πιστοληπτική ικα-
νότητα έχει αποκατασταθεί, οι επενδύσεις βρί-
σκονται σε επίπεδα-ρεκόρ, το «Economist»
έχει αναδείξει την Ελλάδα ως χώρα της χρο-

νιάς και υποστήριξε ότι «δεν θα ήμασταν σε
θέση να το πετύχουμε αυτό χωρίς τη σημαντι-
κή ευρωπαϊκή στήριξη». Τόνισε δε εμφατικά:
«Αυτό αποτελεί την καλύτερη δυνατή απόδειξη
ότι το σχέδιο που ξεκινήσαμε στην Ελλάδα, με-
ταρρυθμίσεις που εστιάζουν στην οικονομία
της αγοράς, ενώ διατηρούμε την υποχρέωση
του κράτους να παρεμβαίνει όπου υπάρχουν
αστοχίες στην αγορά, φιλελεύθερες πολιτικές
στο εσωτερικό και αποτελεσματική υλοποίηση
της πολιτικής του υπεύθυνου πατριωτισμού,
αυτές οι πολιτικές πράγματι λειτουργούν».

Τα οφέλη της επίσκεψης 
και η αφωνία της αντιπολίτευσης

Κέρδη για τον γεωπολιτικό ρόλο που δια-
δραματίζει η Ελλάδα αλλά και για την ευρω-
παϊκή αντίδραση απέναντι στη ρωσική επιθε-
τικότητα στην Ουκρανία μπαίνουν στο ταμείο
που κάνουν από την Ηρώδου Αττικού για την
επίσκεψη Μητσοτάκη στην εμπόλεμη Οδησ-
σό. Όπως λένε κυβερνητικές πηγές, σημει-
ολογικά ήταν μια πολύ σημαντική επίσκεψη,
ενώ η κίνηση αυτή έφερε ξανά στο προσκήνιο
την κόλαση του πολέμου που βιώνουν εκεί οι
άνθρωποι.

Σε κάθε περίπτωση από την κυβέρνηση
στηλιτεύουν τη στάση των κομμάτων της αντι-
πολίτευσης για την εντυπωσιακή αφωνία τους
αναφορικά με την πυραυλική επίθεση στο λι-
μάνι της Οδησσού. Όπως έλεγαν οι ίδιες πηγές
ενημέρωσης, «Ο Μητσοτάκης δεν είναι μόνο
πρόεδρος της ΝΔ και πρωθυπουργός στην Ελ-
λάδα, είναι και Ευρωπαίος πολιτικός αρχηγός
και ηγέτης του ΝΑΤΟ. Και από τον ΣΥΡΙΖΑ λίγο
πολύ αναμενόμενο. Από το ΠΑΣΟΚ;».
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του Γιώργου 
Παπακωνσταντίνου

georgepapakonstantinou79@gmail.com

Ισχυρός 
εντός και εκτός

Ελλάδας

Για άλλη μια φορά ο Έλληνας πρωθυπουργός επέδειξε 
τον αναβαθμισμένο ρόλο που έχει στην Ευρώπη, στέλνοντας 

μάλιστα μήνυμα προς τον Ρώσο πρόεδρο

KΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ
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Τ
η δέσμευση ότι η Ελλάδα θα συνεχίσει
να παρέχει βοήθεια στην Ουκρανία, εί-
τε σε διμερές επίπεδο είτε στο πλαίσιο

της ΕΕ και του ΝΑΤΟ, παρείχε ο πρωθυπουρ-
γός κατά τη συνάντησή του
με τον Βολοντίμιρ Ζελένσκι.
Στην επίσκεψη-έκπληξη, για
την οποία είχαν ενημερωθεί
ελάχιστοι, προφανώς για λό-
γους ασφαλείας, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης υπογράμμισε
ότι η χώρα μας θα μπορέσει
να παίξει σημαντικό ρόλο
στην ανοικοδόμηση της Ου-

κρανίας, ειδικά της πόλης της Οδησσού, με
την οποία μας συνδέουν ιστορικοί δεσμοί.

Δέσμευση για στήριξη
Οι συνομιλίες έγιναν κεκλεισμένων των

θυρών, με τις δύο πλευρές να συζητούν μια
σειρά ζητημάτων. Είχε προηγηθεί και το τηλε-
φώνημα του Αμερικανού υπουργού Εξωτερι-
κών στον Κυριάκο Μητσοτάκη λίγες ώρες
πριν ο πρωθυπουργός ανέβει στο αεροσκά-
φος με προορισμό την Ουκρανία.

Εν μέσω πολέμου και με τους Ρώσους να
επιχειρούν πυραυλικό πλήγμα ακόμη και λίγα
μέτρα από κομβόι της ελληνικής αποστολής
στην Οδησσό, είναι δεδομένο ότι Μητσοτάκης
και Ζελένσκι δεν συζήτησαν μόνο για ενέρ-
γεια και ανοικοδόμηση αλλά και για το πώς η
Ελλάδα θα μπορούσε να στηρίξει την Ουκρα-
νία με οπλικά συστήματα.

Για να γίνει σαφές, η χώρα μας έχει ξεκαθα-
ρίσει τόσο προς τον Ζελένσκι όσο και προς
τους συμμάχους πως «δεν περισσεύει τίπο-
τα», ωστόσο υπάρχει κάποιο πλεονάζον στρα-
τιωτικό υλικό παλαιότερης τεχνολογίας και
ορισμένα συστήματα ρωσικής προέλευσης, τα
οποία θα μπορούσαν να παραχωρηθούν στην
Ουκρανία, με αντάλλαγμα φυσικά σύγχρονα
οπλικά συστήματα από συμμαχικές χώρες.

Για παράδειγμα, οχήματα μάχης Πεζικού,
τυφέκια, εκτοξευτές ρουκετών και διαφόρων
ειδών πυρομαχικά. Η μεγάλη κουβέντα φυσι-
κά γίνεται για τα αντιαεροπορικά συστήματα.
Το σύστημα TOR-M1, για παράδειγμα, ή τα
OSA-AK θα μπορούσαν να μπουν σε μια ου-
κρανική λίστα αιτημάτων προς τη χώρα μας,
με την Αθήνα εντούτοις να ξεκαθαρίζει πως
πρώτα πρέπει να φτάσουν στην Ελλάδα τα συ-
στήματα που θα τα αντικαταστήσουν.

Οι παγωμένες σχέσεις με τη Μόσχα
Στο επίκεντρο φυσικά βρίσκονται οι πανί-

σχυροι ρωσικοί πύραυλοι S-300, όπλο στρα-
τηγικής σημασίας για τη χώρα μας. Η Ελλάδα
ξέρει καλά πως οι ψυχρές σχέσεις με τη Μό-
σχα οδηγούν το κορυφαίο αντιπυραυλικό σύ-
στημα σε ελλείψεις ανταλλακτικών. Στο αίτη-
μα ωστόσο της Ουκρανίας και άλλων συμμά-
χων για παραχώρηση των S-300 η Αθήνα κα-
θιστά απολύτως σαφές πως για να γίνει κάτι
τέτοιο πρέπει να έχει αντικατασταθεί προ-
ηγουμένως από ανάλογης ισχύος σύστημα

δυτικής κατασκευής. «Δεν πρόκειται να πα-
ραχωρηθεί οποιοδήποτε αμυντικό σύστημα
που θα έχει αντίκτυπο στην αμυντική θωράκι-
ση της χώρας», ξεκαθαρίζουν πηγές του ελ-
ληνικού Πενταγώνου.

Μπορεί οι σχέσεις με την Τουρκία να είναι
σαφώς βελτιωμένες, όμως το casus belli πα-
ραμένει, όπως και η διπλωματική και επιχει-
ρησιακή ετοιμότητα της χώρας μας. Καθόλου

τυχαία άλλωστε δεν μπορεί να θεωρηθεί η τη-
λεφωνική επικοινωνία που είχε ο υπουργός
Άμυνας Νίκος Δένδιας με τον Ουκρανό ομό-
λογό του την ώρα της επίσκεψης του πρωθυ-
πουργού στην Οδησσό.

Η είσοδος της χώρας στο κλαμπ των 21 χω-
ρών για την αντιαεροπορική και αντιβαλλιστι-
κή άμυνα της Ευρώπης (European Sky Shield
Initiative) ενδεχομένως να δημιουργήσει νέα

δεδομένα για την αντιαεροπορική θωράκιση
της χώρας μας και πιθανές ευκαιρίες για νέα
αντιαεροπορικά όπλα. Μέχρι να προχωρήσει
όμως το πρόγραμμα η Αθήνα διαμηνύει πως
δεν πρόκειται να φύγει κανένα όπλο αντιαε-
ροπορικής άμυνας.

«Εχθρική ενέργεια»
Στις 29 Φεβρουαρίου η εκπρόσωπος του

ρωσικού υπουργείου Εξωτερικών Μαρία Ζα-
χάροβα απείλησε την Ελλάδα να μην «περά-
σει τις κόκκινες γραμμές». Αφορμή ήταν δη-
μοσιεύματα για ενδεχόμενη μεταβίβαση
οπλικών συστημάτων ρωσικής κατασκευής
στην Ουκρανία.

Αυτό θα ήταν «εχθρική ενέργεια», έλεγε η
Ζαχάροβα και προσέθετε απειλητικά: «Είτε
πρόκειται για την Ελλάδα είτε για οποιαδήπο-
τε άλλη χώρα, η απάντηση της Μόσχας είναι
ξεκάθαρη, όπως λέει ο στρατός μας, “συντρί-
βουμε” με επιτυχία όλο τον εξοπλισμό που
προμηθεύουν οι χώρες του ΝΑΤΟ. Έτσι θα γί-
νεται και στη συνέχεια. Δεν πρέπει να υπάρ-
χουν αυταπάτες. Εμείς σχετικά με αυτό κάνα-
με την επιλογή μας».

Ο Ζελένσκι, οι πιέσεις
για όπλα στην Ουκρανία

και οι ρωσικές
απειλές στην Ελλάδα

Η κεκλεισμένων των θυρών
συνάντηση του Μητσοτάκη 
με τον Ουκρανό πρόεδρο, 
το μήνυμα της Αθήνας ότι δεν
φεύγει από τη χώρα μας κανένα
όπλο με αντίκτυπο στην αμυντική
θωράκισή της και η...
προειδοποίηση από τη Μόσχα 
να μην περάσουμε 
τις... κόκκινες γραμμές

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com
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Σ
χεδόν έξι μήνες μετά την εκλογή
του στην ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ, ο Στέ-
φανος Κασσελάκης μοιάζει πλέον

έτοιμος να ξεκινήσει μια μεγάλη εκκαθα-
ριστική επιχείρηση στον κομματικό μηχα-
νισμό. Τα πρώτα της σημάδια διαφάνηκαν

από τις πρώτες κιόλας μέ-
ρες της προεδρίας τού εξ
Αμερικής ορμώμενου επι-
χειρηματία. 

Αμέσως μόλις εξελέγη
ο Στέφανος Κασσελάκης
έδωσε εντολή να κοπούν
συγκεκριμένες εκπομπές
και δημοσιογράφοι από

το ραδιόφωνο του κόμματος. Οι συγκε-
κριμένες προγραφές πάντως πιθανότατα
μπορούν να χρεωθούν περισσότερο στον
Παύλο Πολάκη, ο οποίος είχε καταφερθεί
σε πλείστες περιπτώσεις εναντίον όσων
κόπηκαν, και λιγότερο στον πρόεδρο.

Οι πρώτες αποχωρήσεις
Ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε με τις

διαγραφές του περασμένου Νοεμβρίου,
όταν θέλησε να θέσει εκτός κόμματος
εξαιτίας των δηλώσεών τους τους Στέφανο
Τζουμάκα, Δημήτρη Βίτσα, Νίκο Φίλη και
Πάνο Σκουρλέτη. Η παραπομπή τους στην
Επιτροπή Δεοντολογίας δρομολόγησε τη
διπλή διάσπαση του κόμματος, που ολο-
κληρώθηκε με την αποχώρηση και της
ομάδας Αχτσιόγλου, που ακολούθησε
εκείνη του Ευκλείδη Τσακαλώτου, δημι-
ουργώντας τη νέα Κοινοβουλευτική Ομάδα
της Νέας Αριστεράς.

Ακολούθησε η στοχοποίηση του Διονύ-
ση Τεμπονέρα, ο οποίος εξέφραζε θέσεις
διαφορετικές από εκείνες του προέδρου
του κόμματος, ενώ συνήθιζε να δημοσιο-
ποιεί τις παρεμβάσεις του στην Πολιτική
Γραμματεία προκαλώντας την αντίδραση
των νεοπροεδρικών. Λίγο καιρό αργότερα
ήρθε η διοργάνωση της εκδήλωσης για την
Κεντροαριστερά στο Θέατρο Άλφα μαζί με
τον Μανώλη Χριστοδουλάκη από το ΠΑΣΟΚ
και την Έφη Αχτσιόγλου.

Παρά το γεγονός ότι ο Στέφανος Κασ-
σελάκης εμφανίστηκε αιφνιδιαστικά στο
θέατρο, χαρακτηρίζοντας μάλιστα τον ερ-
γατολόγο «επίσημο εκπρόσωπο του ΣΥΡΙ-
ΖΑ στην εκδήλωση», λίγο αργότερα δρο-
μολόγησε την απόλυσή του από επιστη-
μονικό συνεργάτη της Κοινοβουλευτικής
Ομάδας του κόμματος, με την πληροφο-
ρία να διαρρέεται μάλιστα από το περι-
βάλλον του προέδρου του κόμματος λίγο
μετά την επεισοδιακή συνεδρίαση της
Πολιτικής Γραμματείας πριν από το συνέ-
δριο του κόμματος. Η διαρροή είχε στόχο
να αποδείξει ότι ο Διονύσης Τεμπονέρας
άσκησε δριμεία κριτική στο συλλογικό

όργανο καθώς «έπαψε να βιοπορίζεται
από το κόμμα».

Ο διευθυντής και ο δημοσιογράφος
Ακολούθησαν το επεισοδιακό συνέδριο

και η επιστολή Τσίπρα που έβαλε μπουρλό-
το στον ΣΥΡΙΖΑ. Ο Στέφανος Κασσελάκης
αποφάσισε να κόψει πλέον κάθε δεσμό με
τον πρώην πρόεδρο του κόμματος και να
εκκαθαρίσει τα στελέχη με αναφορά στον
Τσίπρα που υπάρχουν ακόμη στην Κου-
μουνδούρου. 

Πρώτο θύμα, ο πρώην γενικός διευθυν-
τής του κόμματος Θύμιος Γεωργόπουλος, ο
οποίος απολύθηκε κακήν κακώς, χωρίς
μάλιστα να του δοθεί η δυνατότητα ούτε να
χαιρετήσει τους συνεργάτες του στην Κου-
μουνδούρου. Η συγκεκριμένη κίνηση και
οι αποκαλύψεις του πρώην οικονομικού
υπευθύνου του κόμματος γύρισαν βέβαια
μπούμερανγκ στην ηγεσία του Στέφανου

Κασσελάκη, η οποία ενδέχεται να λύσει τις
διαφορές της με τον κ. Γεωργόπουλο ακό-
μη και στα δικαστήρια, όπως απείλησε.

Εκτός γραφείου Τύπου βρέθηκε λίγες
μέρες αργότερα και δημοσιογράφος που
δούλευε επί 8,5 χρόνια στην Κουμουνδού-
ρου, προκαλώντας παρέμβαση της ΕΣΗΕΑ
με απαίτηση για την επαναπρόσληψή της.
Η εκπροσώπηση του κόμματος βρίσκεται
υπό εξέταση μετά την αλλαγή φρουράς, με
τη Δώρα Αυγέρη να παραδίδει στη Βούλα
Κεχαγιά.

Ζήτημα εκκαθαρίσεων 
από Πέτρο Παππά

Ο Πέτρος Παππάς, ένας από τους πιο
φανατικούς οπαδούς του προέδρου αλλά
και βουλευτής με συγκεκριμένη ατζέντα,
έθεσε σε δηλώσεις του ζήτημα... επέκτα-
σης των εκκαθαρίσεων εντός του κόμμα-
τος. «Υπάρχουν στον ΣΥΡΙΖΑ υπονομευτι-

κές ενέργειες από το εσωτερικό του. Του
τέως οικονομικού διευθυντή και ενέργει-
ες άλλες οι οποίες μας βάζουν να απολο-
γούμαστε για πράγματα με τα οποία δεν θα
έπρεπε να ασχολείται ο ΣΥΡΙΖΑ», τόνισε
χαρακτηριστικά ο βουλευτής, συμπληρώ-
νοντας: «Υπάρχει ακόμη κόσμος ο οποίος
λειτουργεί, υπάρχει στα γραφεία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, είναι κόσμος που είναι αποσπασμέ-
νος, είναι κόσμος που έχει σχέση επαγ-
γελματική με τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος πολιτι-
κά δεν ανήκει πλέον στον ΣΥΡΙΖΑ και ο
οποίος έχει στενούς δεσμούς είτε με τη
Νέα Αριστερά είτε με άλλα κόμματα και
δρα αρνητικά σε σχέση με την υπόθεση
του ΣΥΡΙΖΑ», όπως είπε.

Ερωτώμενος αν ο ΣΥΡΙΖΑ «πληρώνει κό-
σμο που υπονομεύει το κόμμα», ο βουλευ-
τής απάντησε: «Μπορείτε να το πείτε και
έτσι. Και πρέπει να γίνει μια εκκαθάριση.
Μια εκκαθάριση υπό την έννοια ότι είμαστε
ένας πολιτικός φορέας στον οποίο τουλά-
χιστον οι υπάλληλοί μας και ο κόσμος ο
οποίος έχει σχέση με τον ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να
λειτουργούν υπέρ του κόμματός μας». 

Συνεχίζεται η επιχείρηση
«σκούπα» στον ΣΥΡΙΖΑ

Ο Κασσελάκης χωρίς δεύτερη σκέψη δείχνει την πόρτα εξόδου 
σε όποιον θεώρει ότι είναι εκτός κομματικής γραμμής  

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com
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«Καρφί» Συρεγγέλα 
μέσω «Political»

Μετά τις τραγικές, σεξιστικές δη-
λώσεις του γενικού γραμματέα του
ΚΚΕ Δημήτρη Κουτσούμπα, ζητήσα-

με ένα σχόλιο από τη
γραμματέα της ΠΕ της
ΝΔ Μαρία Συρεγγέ-
λα. Τι μας είπε: «Πά-
νω από έναν αιώνα οι

γυναίκες αγωνιζόμα-
στε για τα δικαιώματά μας

στην εκπαίδευση, στην εργασία,
στην κοινωνία χωρίς να χρειαζόμα-
στε την αρωγή ή την άδεια κανενός
άνδρα. Σχόλια που υπονοούν το αντί-
θετο παραμονές μάλιστα της Παγκό-
σμιας Ημέρας της Γυναίκας υποτι-
μούν τους αγώνες αυτούς, υποτιμούν
τα ανθρώπινα δικαιώματα», ήταν η
δήλωσή της στην «Political».

Υπουργικά
συγχαρητήρια στον
οδηγό της ΟΣΥ

Κάθε λόγο να είναι υπερήφανος
είχε ο υπουργός Μεταφορών και
Υποδομών αλλά και η διοίκηση της
ΟΣΥ. Άλλωστε τα παραδείγματα
ήθους και επαγγελματισμού πρέπει
να αναγνωρίζονται και να επιβρα-
βεύονται. Για αυτό και ο Χρήστος
Σταϊκούρας άνοιξε τις πόρτες του
γραφείου του για τον Άρη Καρύπη, ο
οποίος βρήκε στο λεωφορείο του μια
τσάντα με ένα laptop και προσωπικά
έγγραφα και χωρίς δεύτερη σκέψη
την παρέδωσε. Σε αυτή τη συνάντηση
ο κ. Σταϊκούρας συγχάρηκε από κον-
τά τον οδηγό της ΟΣΥ.

Τι θέματα δίνει ο
Στέφανος στα ΜΜΕ;

Ο ίδιος ο πρόεδρος του ΣΥΡΙ-
ΖΑ τροφοδοτεί τα περιοδικά
και τις εφημερίδες με αστεία
θέματα και μετά κλαψουρίζει
ότι τον αδικούν. Τα κουτσομπο-
λίστικα περιοδικά τον έχουν
πάλι πρώτη μούρη να δίνει ένα
ροζ τριαντάφυλλο που αγόρασε
από πλανόδια πωλήτρια στον
σύζυγό του Τάιλερ Μακμπέθ το
περασμένο Σάββατο 2 Μαρτί-
ου. Μάλιστα έδωσε, λέει, στην
πλανόδια ανθοπώλισσα 25 ευ-
ρώ για το ροζ τριαντάφυλλο.
Βαριά πολιτικά θέματα, Στέφα-
νε. Θα σαρώσεις με αυτά στις
ευρωεκλογές… 

Στο Φεστιβάλ
Θεσσαλονίκης 
ο Κασσελάκης 

Τη Θεσσαλονίκη θα επισκε-
φθεί την προσεχή Κυριακή ο
Στέφανος Κασσελάκης, στο
πλαίσιο του 26ου Φεστιβάλ
Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης,
το οποίο ανοίγει σήμερα τις
πύλες του και θα διαρκέσει μέ-
χρι τις 17 Μαρτίου. Ο πρόεδρος
του ΣΥΡΙΖΑ, όπως μου λένε, θα
συναντηθεί με τον νέο δήμαρ-
χο της πόλης Στέλιο Αγγελού-
δη, με τον οποίο διατηρεί τυπι-
κές σχέσεις. Να πούμε ότι το
ταξίδι Κασσελάκη στη Θεσσα-
λονίκη γίνεται μετά την πολυή-
μερη παραμονή του ζεύγους
Κασσελάκη-Τάιλερ στην Ορει-
νή Αρκαδία. 

Έχασε τον ύπνο του 
το ζευγαράκι του Λαυρίου 

και ψάχνει σωσίβιο στα ψέματα 

Ευρωπαϊκό παράσημο στην κυβέρνηση
Ακόμη ένα ευρωπαϊκό παράσημο

παίρνουν οι πολιτικές και τα σχέδια
της κυβέρνησης για την αντιμετώπι-
ση του Δημογραφικού. Τα εύσημα της
Κομισιόν για το σχέδιο δράσης που
θα κορυφωθεί με την Εθνική Στρατη-
γική για το Δημογραφικό απέσπασε η

αρμόδια υπουργός Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας Σοφία Ζαχαράκη
από την αρμόδια αντιπρόεδρο της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής Ντουμπράβκα
Σουίκα, μιλώντας σε εκδήλωση που
διοργάνωσε το Ινστιτούτο Δημοκρα-
τίας «Κωνσταντίνος Καραμανλής» σε

συνεργασία με το Wilfried Martens
Centre for European Studies και το
κροατικό Ινστιτούτο ZHDZ. Η εκδή-
λωση πραγματοποιήθηκε στο πλαίσιο
του Συνεδρίου του Ευρωπαϊκού Λαϊ-
κού Κόμματος που λαμβάνει χώρα
στο Βουκουρέστι.

Π
ανικός επικρατεί στο Λαύριο. Το ζεύγος εί-
ναι ιδιαίτερα ανήσυχο, από τα λίγα που
έχουμε αποκαλύψει, ο κόσμος κατάλαβε

ότι η «αγία οικογένεια» δεν ήρθε στο Λαύριο με
σκοπό να προσφέρει… Ο δάσκαλος είναι πονηρός,
ήξερε ότι το Λαύριο είναι ένας δήμος με πολλές
αναπτυξιακές δυνατότητες, έχει το λιμάνι, το παρα-
λιακό φιλέτο, έχει Σούνιο κ.λπ. 

Αγάπησε την καρέκλα, αγάπησε την εξουσία και
μέσα από την εξουσία αγάπησε και πολλά άλλα… Ο
κόσμος ξεσηκώθηκε και μας στέλνει e-mails, παίρ-
νει τηλέφωνα, καταγγέλλουν τα έργα και τις ημέρες
της «αγίας οικογένειας» και των συνεργατών της. 

Μέχρι τώρα ζούσαν το δικό τους παραμύθι… Το
σχέδιο πολύ έξυπνο, ο τοπάρχης Λαυρίου δημιούρ-
γησε μια ομάδα από δικούς του ανθρώπους, έβαλε
τη σύντροφό του (ερωμένη) γενική γραμματέα του
δήμου, έβαλε την αδερφή της ερωμένης του αντιδή-
μαρχο Τεχνικών Έργων, έβαλε τον αδερφό του σύμ-
βουλό του, πήρε και τον φίλο του τον εργολάβο και η
πεντάδα συμπληρώθηκε…

Μέχρι σήμερα ο τοπάρχης και οι συνεργάτες του
έλεγχαν τα πάντα, δεν πίστευαν ποτέ ότι θα έφτανε η
μέρα που ο βασιλιάς θα ήταν γυμνός… 

Ο Συριζαίος «βλαχοδήμαρχος», κολλητός φίλος
του Τσίπρα, δεν δίστασε και επί κυβερνήσεως Κυ-

ριάκου Μητσοτάκη να βρίσκεται στο περιβόητο σπί-
τι του Τσίπρα και να αποτελεί έναν από τους καθη-
μερινούς συνομιλητές του και από την άλλη να πη-
γαίνει στα υπουργεία, να ζητά και να απαιτεί από
υπουργούς της ΝΔ να του χρηματοδοτούν έργα για
να τα δίνει στον κολλητό φίλο, τον εργολάβο Πιρπι-
ρή, με το παρατσούκλι «ο Μπόμπολας του Λαυρί-
ου».

Ήμασταν αυτόπτες μάρτυρες σε βουλευτή της ΝΔ
να καυχιέται «εγώ με τον Τσίπρα είμαστε κολλητοί».
Όταν μιλούσε μαζί μας έλεγε «στα έργα τα οποία
βγάζω σε διαγωνισμό οι εκπτώσεις είναι ελάχιστες
έως μηδενικές». Ως πονηρός δάσκαλος βοήθησε
τον γνωστό εφοπλιστή Θανάση να πάρει αρκετά φι-
λέτα στην περιοχή, όχι γιατί τον αγάπησε, αλλά για
να έχει την εύνοιά του…

Έχει χάσει την ψυχραιμία του το ερωτευμένο ζευ-
γάρι του Λαυρίου και ψάχνει σωσίβιο να σωθεί κά-
νοντας διασπορά ψευδών ειδήσεων. Ό,τι και αν κά-
νετε δεν θα αργήσει η ώρα που θα κληθείτε να δώ-
σετε απαντήσεις στις δημόσιες Αρχές… Σήμερα δε-
χτήκαμε τηλέφωνο από υψηλόβαθμο αξιωματούχο
της κυβέρνησης, ο οποίος μας ενημέρωσε ότι ο το-
πάρχης Λαυρίου διαδίδει ότι μας δόθηκε άνωθεν
κυβερνητική εντολή να ασχοληθούμε με τα «σκάν-
δαλα» στο Λαύριο…

Ο δήμαρχος Δημήτρης Λουκάς Η γενική γραμματέας Κατερίνα Πάλλη



Φ
αίνεται ότι το ενδεχόμενο να εγκαταλεί-
ψει τη θέση του βουλευτή Επικρατείας ο
Όθων Ηλιόπουλος, προκειμένου να αφο-

σιωθεί στα καθήκοντά του στο Πανεπιστήμιο Χάρ-
βαρντ, έχει ανοίξει έναν κύκλο συζητήσεων για την
είσοδο του Στέφανου Κασσελάκη στη Βουλή. 

Κάποιοι, μάλιστα, το θεω-
ρούν πέρα για πέρα ανα-
γκαίο από τη στιγμή που και
ο Ανδρουλάκης του ΠΑΣΟΚ
είναι μέσα στη Βουλή αλλά και
ο Χαρίτσης της Νέας Αριστεράς εί-
ναι βουλευτής και δραστηριοποιείται κοινοβουλευ-
τικά πολύ. Όμως, για να συμβεί αυτό, πρέπει να κά-
νουν πίσω οι επιλαχόντες βουλευτές στο ψηφοδέλ-
τιο Επικρατείας Πόπη Τσαπανίδου, Μιχάλης Καλο-
γήρου, Τζένη Λειβαδάρου, Αθανάσιος Τσακρής και
Ζωρζέτα Λάλη. Και μπορεί η Τσαπανίδου, που δεν
ασχολείται καθόλου με την πολιτική πλέον, να απο-
συρθεί, όμως ο Μιχάλης Καλογήρου, στενός συ-
νεργάτης του Αλέξη Τσίπρα που τρέχει και το ινστι-
τούτο του, δεν είναι σίγουρο ότι θα αφήσει τη θέση
του βουλευτή… 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 8 MAΡΤΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΚΕΝΤΡΙ8

Σε καρναβαλική
διάθεση ο Δούκας

«Η καρδιά της Τσικνοπέμπτης χτυπά δυνατά
στο κέντρο της Αθήνας. Να διασκεδάζουμε με
υγεία και δύναμη», ανέ-
φερε χθες, Τσικνοπέμ-
πτη, ο δήμαρχος Αθη-
ναίων Χάρης Δούκας
κατά την επίσκεψή του
στη Βαρβάκειο. Εξήρε
την πρωτοβουλία των
κρεοπωλών και στάθη-
κε στην ανταπόκριση
του κόσμου που συμμε-
τείχε και φέτος στη
γιορτή της Τσικνοπέμπτης. Μαζί του και η σύν-
τροφός του Γεωργία Πολυτάνου, η οποία στεκό-
ταν στο πλευρό του με αποκριάτικη διάθεση. Ο
Δούκας απέφυγε να φορέσει μάσκα, η Γεωργία
όμως τίμησε το έθιμο.

Αβέβαιη η είσοδος
του Στέφανου 
στη Βουλή 

Άβολα αισθάνεται 
ο Πολάκης 
Μου λένε ότι ο Παύλος Πολάκης αισθάνεται λί-
γο άβολα με την ανακοίνωση του ζεύγους Κασ-
σελάκη-Τάιλερ ότι θα παντρευτούν στα Χανιά
της Κρήτης. Διότι όπως ξέρετε είναι και τόπος
καταγωγής του και ο ίδιος δεν είναι καθόλου
φαν του πολιτικού γάμου των ομόφυλων ζευ-
γαριών. Για αυτό, άλλωστε, στην κρίσιμη ψη-
φοφορία εκείνος απείχε βάζοντας κάτι φωτο-
γραφίες ότι χειρουργούσε εκείνη την ώρα αλ-
λά ήταν παλιές και έτσι αποκαλύφτηκε το μέ-
γεθος της απάτης… Για φανταστείτε, επίσης,
να πάει στον γάμο ο Πολάκης για να τους ευχη-
θεί, τι θα ακούσει από τους συμπατριώτες του;

Τι απάντησε ο Παύλος
Μαρινάκης στην «Political»

Στην ερώτηση του δημοσιογράφου της «Political»
Μίλτου Σακελλάρη για τις κατηγορίες του Νίκου Αν-
δρουλάκη πως η κυβέρνηση εξυπηρετεί συμφέροντα
με το νομοσχέδιο για τα ΑΕΙ απάντησε χθες ο κυβερνη-
τικός εκπρόσωπος Παύλος Μαρινάκης, κατά τη διάρ-
κεια της ενημέρωσης των κυβερνητικών συντακτών.
«Έχει αρχίσει, πλέον, και είναι παρεξηγήσιμο τόσο πο-
λύ αυτό το οποίο διατυπώνει ο κ. Ανδρουλάκης. Εγώ
δεν θα αντιστρέψω αυτή τη ρητορική
γιατί δεν μ’ αρέσει να πετάω “λάσπη
στον ανεμιστήρα”. Να σας πω, όμως,
ότι ο κ. Ανδρουλάκης πριν από λίγους
μήνες είχε πει ότι “δεν θα μπούμε εμ-
πόδιο στην ίδρυση μη κρατικών, μη
κερδοσκοπικών πανεπιστημίων, αρ-
κεί το νομοσχέδιο να μην είναι σε βά-
ρος των δημοσίων”. Όταν ρωτήθηκε -
και αυτή τη θέση την έχει επαναλάβει και άλλες φορές
σε συνεντεύξεις του, αυτό που σας λέω ήταν
20/12/2023 στον κ. Χατζηνικολάου στον Real FM- όταν
ρωτήθηκε, λοιπόν, χθες σε συνέντευξή του είπε ότι
αναφερόταν στην αναθεώρηση του άρθρου 16, ενώ
έχει μιλήσει για νομοσχέδιο και έχει ερωτηθεί για νο-
μοσχέδιο. Είναι προφανές ότι προσπαθεί να κάνει αν-
τιπολίτευση μόνο και μόνο για να βρεθεί απέναντι στην
κυβέρνηση», ήταν η απάντησή του.

Σε ερώτηση του δημοσιογράφου για την έρευνα της
Εισαγγελίας για την εταιρεία του Στέφανου Κασσελά-
κη δήλωσε: «Μπερδεύεται ο κ. Κασσελάκης. Στην Ελ-
λάδα, πλέον, δεν λειτουργεί “παραϋπουργείο Δικαιο-
σύνης”, όπως είχε καταγγείλει ο δικός τους υπουργός
Δικαιοσύνης κ. Κοντονής. Από το 2019 και μετά, η χώ-
ρα μας έχει μια κυβέρνηση, την κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, που σέβεται πλήρως τη διάκριση των
εξουσιών. Άρα, εμείς δεν στέλνουμε εισαγγελείς. Οι
εισαγγελείς κάνουν τη δουλειά τους, όπως πιστεύουν,
όπως πιστεύει συνολικά η δικαιοσύνη».

Οδηγίες για εκλογική 
νίκη έδωσε ο Mητσοτάκης,
έλαμψε ο Χατζηβασιλείου
Στο Βουκουρέστι, όπου έγι-
νε το Συνέδριο του Ευρωπαϊ-
κού Λαϊκού Κόμματος, ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης έκλεψε
τις εντυπώσεις στους παρι-
στάμενους ηγέτες και πολ-
λοί τον ρωτούσαν τη στρατη-
γική νίκης της ΝΔ που έχει
ακολουθήσει στην Ελλάδα
έναντι των πολιτικών του αν-
τιπάλων και κυρίως κατά
των ακροδεξιών. Επίσης,
όπως μου μεταφέρουν, αί-
σθηση έκανε η παρέμβαση
του Τάσου Χατζηβασιλείου
που άσκησε σκληρή κριτική
στην Αλβανία. Η χρονική
στιγμή ήταν η κατάλληλη,
διότι ουσιαστικά ήταν ένα μήνυμα και στην Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν ότι «σε στηρίζουμε, αλλά
μην ξεχάσεις το θέμα της Αλβανίας»… 
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Τι θα κάνουν οι αντίπαλοι 
του Κασσελάκη;

Είναι ξεκάθαρο πως οι εξελίξεις στην Κουμουνδούρου θα

είναι καταιγιστικές αμέσως μετά τις ευρωεκλογές. Ο Στέφανος

δεν το κουνάει από το κόμμα ακόμα και αν καταποντιστεί. Το

ερώτημα είναι τι θα κάνουν οι αντίπαλοι του Κασσελάκη. Η

γραμμή που αναμένεται να δώσουν σε όσες επιρροές διαθέ-

τουν είναι ψήφος στο ΚΚΕ. Δεν πρόκειται να ενισχύσουν τη

Νέα Αριστερά των Χαρίτση, Αχτσιόγλου και Τσακαλώτου.

Άρχισαν τα… όργανα 
από τον Οδυσσέα

Μετά το μπάχαλο στην ΚΟ του ΠΑ-
ΣΟΚ, ο Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος έδωσε μια συνέντευξη και είπε «με
ενδιαφέρει πώς το ΠΑΣΟΚ θα μπει σε τροχιά
εξουσίας», ενώ πρόσθεσε πως τη φθορά της Νέας Δη-
μοκρατίας δεν μπορούν να την οικειοποιηθούν τα κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης και ειδικότερα το ΠΑΣΟΚ. Σε
τροχιά εξουσίας… ωραίο ανέκδοτο αυτό.
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Μεγαλοπιάνονται εσχάτως τα στελέχη της Νέας Αριστεράς, τα οποία

προφανώς προεξοφλούν την οριακή, έστω, υπέρβαση του πήχη του 3%

στις επερχόμενες ευρωεκλογές και ετοιμάζονται να ρίξουν «πόρτα»

στην πρόταση του Πέτρου Κόκκαλη για συνεργασία με τον πολιτικό φο-

ρέα που έχει ιδρύσει. Μα, να είχαμε και τρόπο να «κλειδώναμε» προ-

καταβολικά τα αποτελέσματα της κάλπης…

Δεν πέτυχε αυτή τη φορά το τσιτάτο του Δημήτρη Κου-
τσούμπα για «sugar daddy»! Μπορεί να εκνεύρισε το ΠΑ-
ΣΟΚ, η θύελλα όμως ξέσπασε από τις γυναίκες πολιτικούς!
Μάλιστα η υφυπουργός Οικογένειας Μαρία Κεφάλα τού τα
έψαλε για τα καλά: «Παραμονή της Παγκόσμιας Ημέρας της
Γυναίκας, μίας ημέρας που σηματοδοτεί τους αέναους αγώ-
νες για ισότητα, ίσα δικαιώματα και ίση μεταχείριση, ακού-
σαμε διά στόματος του γενικού γραμματέα του ΚΚΕ κ. Κου-
τσούμπα μία άκρως σεξιστική και προσβλητική -για κάθε γυ-
ναίκα- δήλωση. Ζούμε σε μία κοινωνία που προσπαθεί με
κάθε τρόπο να αποτινάξει στερεότυπα και προκαταλήψεις,

να ενθαρρύνει και να ενδυναμώσει τις γυναίκες και σε αυτήν
την κοινωνία, τέτοιες εκφράσεις δεν έχουν καμία θέση».

«Ως υφυπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
καταδικάζω απερίφραστα τη δήλωση αυτή και τουλάχιστον
εμείς θα συνεχίσουμε να δουλεύουμε για να εξαλείψουμε
τέτοιου είδους απόψεις που μας κρατούν αγκυλωμένους σε
άλλες εποχές. Δεν μπορώ, όμως, παρά να θλίβομαι, ακού-
γοντας εντός της Βουλής, εκπροσώπους του ελληνικού λαού
να εκφράζονται με απαξιωτικό, σεξιστικό και διχαστικό λό-
γο. Ας μην ξεχνάμε πως εκπροσωπούμε ολόκληρη την κοι-
νωνία στα έδρανα της Βουλής», κατέληξε η κ. Κεφάλα.Τo

..
. 
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Η Αθήνα μπλοκάρει 
την ένταξη της Αλβανίας 
στην Ευρωπαϊκή  Ένωση

Πολύ πιο κοντά είναι πλέον το μπλόκο της
Αθήνας στις ενταξιακές διαπραγματεύσεις της
Αλβανίας με την ΕΕ μετά την καταδίκη του
εκλεγμένου δημάρχου Φρέντι Μπελέρη από
τα αλβανικά δικαστήρια. Ο πρωθυπουργός φέ-
ρεται έντονα ενοχλημένος με τη στάση που
κρατά ο Έντι Ράμα και όπως μου έλεγε στενός
του συνεργάτης, αξιοποίησε τη διήμερη πα-
ρουσία του στο Βουκουρέστι, στη Σύνοδο Κο-
ρυφής του ΕΛΚ που ολοκληρώθηκε χθες, για
να εξηγήσει την κατάσταση που επικρατεί στη
γειτονική χώρα, το τι βιώνουν οι Έλληνες ομο-
γενείς και πώς καταρρίφθηκε το κράτος δι-
καίου στα Τίρανα.

Πριν τις εκλογές 
το νέο φύλλο 
της «Ελευθεροτυπίας»

Μου λένε ότι ήδη έχει αρχίσει να δημιουρ-
γείται η μαγιά των προσώπων που θα τρέξει το
νέο εκδοτικό εγχείρημα της «Ελευθεροτυ-
πίας». Η εφημερίδα θα στηρίξει παραδοσιακά
τον χώρο της Κεντροαριστεράς και θα βρεθεί
στο πλευρό του Στέφανου Κασσελάκη. Θα εί-
ναι, δηλαδή, το αντίπαλο δέος της «Εφημερί-
δας των Συντακτών» που στηρίζει περισσότερο
την εσωκομματική αντιπολίτευση στον ΣΥΡΙΖΑ
αλλά κυρίως τη Νέα Αριστερά. Όπως μου λένε,
θα υπάρξει και πρόσωπο που έχει συμμετά-
σχει και στο εγχείρημα της παλιάς «Ελευθερο-
τυπίας». Δεν αποκλείονται πάντως και μετα-
γραφές από την «ΕφΣυν». Σε κάθε περίπτωση,
το πρώτο φύλλο, όπως μου λένε, θα βγει πριν
τις ευρωεκλογές… 

H μαθηματική επιτυχία 
στην… κυβέρνηση

Χαρές και περηφάνια για τον γενικό
γραμματέα Επικοινωνίας και Ενημέρω-
σης Δημήτρη Γαλαμάτη, καθώς ο γιος
του, Γιάννης, κατέκτησε το πρώτο βρα-
βείο στην Εθνική Ολυμπιάδα Μαθηματι-
κών «Αρχιμήδης» της Ελληνικής Μαθη-
ματικής Εταιρείας. Ο μαθητής Γ’ Λυκείου
του Πειραματικού Σχολείου του ΑΠΘ
διακρίθηκε καθώς έλυσε θέματα πολύ
υψηλού επιπέδου και θα συμμετάσχει
στον προκριματικό για να διεκδικήσει
μια θέση στην Εθνική ομάδα, που θα εκ-
προσωπήσει τη χώρα μας στη Βαλκανιά-
δα Μαθηματικών στη Βάρνα της Βουλγα-
ρίας στις 29 Απριλίου.

Υπάρχει γκρίνια 
για την απουσία γυναίκας

Στο ΠΑΣΟΚ υπάρχει και μια ψιλογ-
κρίνια που ο Ανδρουλάκης έχει απο-
φύγει να βάλει κάποιο δυνατό όνομα
γυναίκας στο ευρωψηφοδέλτιο.
Όπως μου είπαν, η Ελένη Χρονοπού-
λου έχει ψιλοκρυφτεί ή την έχουν
ψιλοκρύψει από τα ΜΜΕ μετά τις
ατάκες που είπε σε μια μνημειώδη
εκπομπή και έδωσαν τροφή για πολ-
λά επικριτικά σχόλια. Όπως και να
έχει, προοδευτικό (υποτίθεται) κόμ-
μα και να μην έχει στις πρώτες θέ-
σεις γυναίκα είναι λίγο οπισθοδρομι-
κό, όταν μάλιστα η ΝΔ έχει και δυνα-
τά ονόματα και προτίθεται να βάλει
στο ψηφοδέλτιο περίπου 18-20 γυ-
ναίκες.

Τα βρήκε μπαστούνια ο Κουτσούμπας 

Η
ποντιακής καταγω-
γής, πρώην βουλευ-
τής του ΜέΡΑ25

Μαρία Απατζίδη με τη μέχρι
τώρα πολιτική της στάση
έχει δείξει ότι έχει μάθει να
μη μασάει τα λόγια της και
να βγαίνει μπροστά όποτε
αισθάνεται ότι έχει δίκιο,
ενώ είναι και ιδιαίτερα μα-
χητική σε ζητήματα που
έχουν να κάνουν με τον κοι-
νωνικό ρατσισμό.

Με αφορμή την ημέρα
των γενεθλίων της στις 6
Μαρτίου που συμπίπτουν
με την Παγκόσμια Ημέρα
κατά της Σχολικής Βίας και
του Εκφοβισμού έστειλε
μήνυμα κοινωνικής ευαι-
σθησίας για το τραγικό φαι-
νόμενο που τείνει να πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις. 

Συγκεκριμένα αναφέρει: «Η ημέρα των γενεθλίων μου συμπίπτει με την Ημέ-
ρα κατά της Σχολικής Βίας και του Εκφοβισμού. Είναι μια ημέρα ευαισθητοποί-
ησης, ώστε τα παιδιά μας να μεγαλώσουν σε έναν καλύτερο κόσμο, όπου οι γο-
νείς και οι καθηγητές θα γνωρίζουν πώς να ανιχνεύουν έγκαιρα τα περιστατικά
και θα μαθαίνουμε στους γιους και τις κόρες μας πώς να συνυπάρχουν με άτομα
που είναι διαφορετικά. Κάθε ημέρα που γιορτάζουμε το πέρασμα μιας χρονιάς
είναι μια ευκαιρία να σκεφτούμε πώς θα είμαστε σε σχέσεις αποδοχής με όσους
είναι διαφορετικοί από εμάς, ώστε να προοδεύουμε όλοι μέσα από τις ομοιότη-
τες και τις διαφορές μας». Υπενθυμίζεται ότι η Μαρία Απατζίδη μετά τη συντρι-
πτική ήττα του ΜέΡΑ25 στις εκλογές του περασμένου Ιουνίου είχε ζητήσει την
παραίτηση Βαρουφάκη από γραμματέα του κόμματος, καταγγέλλοντας «εμμονή
σε παρωχημένες αντιλήψεις και πρακτικές που θα μας καταστρέψουν όλους»
και ξεκαθαρίζοντας ότι «ουδείς αναντικατάστατος».

Μήνυμα κοινωνικής ευαισθησίας 
της Μαρίας Απατζίδη για τη σχολική βία
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Ευρωπαϊκή  Πολιτική-Ανάλυση

Η
πρόσφατη ρωσική πυ-
ραυλική επίθεση στην
Οδησσό, την ώρα που

βρισκόταν σε εξέλιξη η συνάν-
τηση μεταξύ του Ουκρανού
προέδρου Βολοντίμιρ Ζελένσκι
και του Έλληνα πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη ήρθε να
υπενθυμίσει σε όλη τη Δύση
πως το πολεμικό μέτωπο παρα-
μένει ορθάνοιχτο και τα δύσκολα βρί-
σκονται ακόμα μπροστά. Ιδιαίτερη ση-
μασία η εξέλιξη αυτή αποκτά στην άλ-
λη άκρη του Ατλαντικού, όπου κάποιοι
πολιτικοί κύκλοι συνεχίζουν να παρι-
στάνουν τους «ισαποστάκηδες», μη
έχοντας μάλλον αντιληφθεί τη σοβα-
ρότητα της κατάστασης και τον αντί-
κτυπο που θα είχε για την παγκόσμια
κοινότητα μια ενδεχόμενη νίκη του
Πούτιν στο πεδίο της μάχης. Τα όσα
διαδραματίστηκαν στην Οδησσό και οι
ζωντανές εικόνες από το κομ-
βικής σημασίας λιμάνι που
παραμένει ακόμα στα χέρια
των Ουκρανών ήρθαν να επα-
ναφέρουν στη μνήμη όλων
πως η συγκεκριμένη σύγ-
κρουση δεν αποτελεί μια ει-
κονική πραγματικότητα, αλλά
μια σκληρή αλήθεια, όπου
αγωνίζονται να επιβιώσουν
υπό απάνθρωπες συνθήκες
χιλιάδες πολίτες. 

Η καταδίκη της ρωσικής πυ-
ραυλικής επίθεσης υπήρξε
συνολική σε ολόκληρη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και όχι μόνο.
Και το μήνυμα που εστάλη από
το σύνολο της ευρωπαϊκής
ηγεσίας, αλλά και από την
ισχυρότερη πολιτική δύναμη
στην ΕΕ, το ΕΛΚ, ήταν ξεκάθα-
ρο. Η Ευρώπη δεν πρόκειται να
φοβηθεί τις απειλές των εκ-
φραστών του αναθεωρητισμού
και θα στηρίξει την Ουκρανία
με κάθε τρόπο. Η σκληρή ηγε-
τική ομάδα της Μόσχας δείχνει
απόλυτα αποφασισμένη να
υλοποιήσει τα σχέδιά της με
κάθε τίμημα, πετυχαίνοντας
τους μεσοπρόθεσμους γεωπο-
λιτικούς της στόχους. Στην αν-
τίπερα όχθη, η διαρκής εγρή-
γορση και η απόλυτη ετοιμότη-
τα των Βρυξελλών καθίστανται
αναπόφευκτες, ενώ δικαιώ-
νονται εκείνες οι φωνές που
προτάσσουν, εδώ και μεγάλο
χρονικό διάστημα, την αποστο-
λή επιπλέον στρατιωτικού υλι-

κού στην αμυνόμενη Ουκρανία. Υπό τις
παρούσες εξαιρετικά προβληματικές
συνθήκες και με τον κίνδυνο
επέκτασης των ρωσικών επιχει-
ρήσεων και σε άλλα σημεία της
ουκρανικής επικράτειας να εί-
ναι ορατό, δεν χωρά καμία κω-
λυσιεργία και κανένας εφησυ-
χασμός. 

Εξάλλου, η εικόνα αξιολογείται
ιδιαίτερα επιβαρυμένη στις
γραμμές άμυνας, ενώ οι υπερα-
σπιστές στα μέτωπα των συγ-

κρούσεων δίνουν σε αρκετές περιπτώ-
σεις έναν άνισο αγώνα, λόγω σοβαρών

ελλείψεων, για να σταματήσουν
τους εισβολείς, οι οποίοι για
πρώτη φορά επί ευρωπαϊκού
εδάφους μετά τον Β’ Παγκόσμιο
Πόλεμο άναψαν τη σπίθα του
πολέμου, με το ενδεχόμενο πε-
ραιτέρω ανάφλεξης να μην απο-
τελεί ουτοπικό σενάριο. 

Ευρωπαϊκοί θεσμοί, πολιτικά
κόμματα και άλλοι αναλυτές
έχουν αντιληφθεί ότι μια πιθανή

επικράτηση της Ρωσίας τους επό-
μενους μήνες θα αποτελούσε ταυ-
τόχρονα μια ιστορική ήττα για την
ίδια την Ευρώπη, ενώ οι συνέπειες
για τη σταθερότητα και την ειρήνη
θα ήταν απρόβλεπτες και επικίνδυ-
νες για το μέλλον. Μέσα σε αυτό το
πλαίσιο, η Ευρώπη καλείται να
απαντήσει ολιστικά σε αυτή τη με-
γάλη πρόκληση που απειλεί τη βιω-

σιμότητά της, αλλά και την ασφάλεια
των πολιτών της. Ο Γάλλος πρόεδρος
Εμανουέλ Μακρόν μίλησε πρόσφατα
για το ενδεχόμενο αποστολής στρα-
τευμάτων στην Ουκρανία, θέση που
προκάλεσε αίσθηση, αλλά αναμφισβή-
τητα αποτελεί συνάμα ένα καμπανάκι
αφύπνισης για την Ενωμένη Ευρώπη,
προκειμένου να λάβει όλα εκείνα τα
απαραίτητα μέτρα και να σηκώσει ένα
ανάχωμα απέναντι στον ρωσικό ανα-
θεωρητισμό. 

Είναι ιστορική η ευθύνη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και
κάθε εθνικού κράτους ξεχωρι-
στά να σταθούν στο ύψος των
περιστάσεων και να ενισχύ-
σουν το αναγκαίο κοινό μέτω-
πο απέναντι όχι μόνο στη Ρω-
σία, αλλά σε όλες τις δυνάμεις
εκείνες που προκαλούν ανατα-
ράξεις με διεθνές αποτύπωμα.
Κανείς δεν πρέπει να λησμονεί
ότι το μέτωπο της Γάζας παρα-
μένει ανοιχτό, οι Χούθι στην
Ερυθρά Θάλασσα απειλούν κα-
θημερινά την παγκόσμια οικο-
νομία, ενώ στην Ταϊβάν η κατά-
σταση είναι έκρυθμη, με την
Κίνα να θέλει να ξεκαθαρίσει
προς όφελός της μια και καλή
την κατάσταση. 

Σε λίγους μήνες ξεκινά μια
δύσκολη πενταετία για τους
ευρωπαϊκούς θεσμούς. Η πε-
ρίοδος 2024-2029 θα δοκιμά-
σει πέρα από κάθε αμφιβολία
τις αντοχές της πολιτικής ηγε-
σίας της ΕΕ. Για πρώτη φορά
μετά από πολλές δεκαετίες,
δεν μπορούν να γίνουν ασφα-
λείς προβλέψεις για την επό-
μενη μέρα, καθώς το ανοιχτό
μέτωπο της Ουκρανίας επηρε-
άζει πολλές πτυχές της ευρω-
παϊκής πραγματικότητας. Η
Ευρώπη χρειάζεται στιβαρή
ηγεσία, σχέδιο και αποφασι-
στικότητα για να μπορέσει να
αντεπεξέλθει. Το μέλλον ίσως
να αποδειχθεί δυσκολότερο
από το παρόν.

Γράφει 
o Σπύρος 
Καπράλος

Aναλυτής 
Eυρωπαϊκής 

Πολιτικής 

Αναγκαία η ευρωπαϊκή 
ενότητα απέναντι 

στις μεγάλες προκλήσεις
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H Νέα Αριστερά πρότεινε στον ΣΥΡΙΖΑ, στο ΠΑΣΟΚ, στο ΚΚΕ και
στην Πλεύση Ελευθερίας να κάνουν όλοι μαζί μια ωραιότατη
πρόταση μομφής στην κυβέρνηση, με αφορμή το νομοσχέδιο

για την παιδεία και πήρε την πιο αμήχανη απάντηση που πρέπει να έχει δο-
θεί ποτέ παγκοσμίως στο συγκεκριμένο θέμα.

Και όλοι μαζί να την καταψηφίσουμε, η κυβέρνηση θα πάρει ψήφο εμπι-
στοσύνης, είπε η εκπρόσωπος Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ, Βούλα Κεχαγιά. 

Πρόσθεσε, δε, ότι μια πρόταση μομφής θα ήταν «χάρη στην κυβέρνηση
Μητσοτάκη», καθώς θα έπαιρνε
ψήφο εμπιστοσύνης από τους
βουλευτές του, την οποία ψήφο
εμπιστοσύνης «σχεδόν απώλεσε
με την ψήφο για τα ομόφυλα ζευ-
γάρια και την ισότητα στον γάμο».
Κατά την εκπρόσωπο Τύπου του
ΣΥΡΙΖΑ, οι προτάσεις μομφής
είναι καλές «όταν έχουν αποτέ-
λεσμα». Όταν μπορούν να ρί-
ξουν την κυβέρνηση εννοούσε,
υποθέτω, το οποίο φυσικά δεν
μπορεί να συμβεί όταν η κυβέρ-
νηση συγκεντρώνει την απαραί-
τητη πλειοψηφία. 

Όλα λάθος
Όλα λάθος στην απάντηση της

κυρίας Κεχαγιά, που προφανώς
δεν την εμπνεύστηκε αφ’ εαυτού
της. Όλα όμως. Την πρόταση
μομφής, στρατηγικά και πολιτι-
κά, δεν την κάνεις για να ρίξεις
την κυβέρνηση, εκτός αν η κυ-
βέρνηση είναι έτοιμη να πέσει
ούτως ή άλλως, πράγμα που δεν
φαίνεται να συμβαίνει με την κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη, ούτε κατά
διάνοια. Ή εάν πρόκειται για κάποια κυβέρνηση συνασπισμού, που
ελπίζεις να διασπάσεις. Ούτε αυτό συμβαίνει εδώ. Η Νέα Δημοκρα-
τία κυβερνάει. Ολομόναχη. 

Την πρόταση μομφής την κάνεις για να βάλεις τον άλλον κάτω
τρεις μέρες και να τον τσακίσεις εφ’ όλης της ύλης. Να τον γονατί-
σεις, να φέρεις στη Βουλή ό,τι ανοιχτό θέμα υπάρχει και δεν υπάρ-
χει, να κάνεις άβολες ερωτήσεις, να τον αποδυναμώσεις απέναντι
στον κόσμο που θα παρακολουθήσει και στα ΜΜΕ που θα αναμετα-
δώσουν. Και τι ωραιότερο timing από την τελική ευθεία για τις ευ-
ρωεκλογές; 

Για αυτό την κάνεις την πρόταση μομφής. Αν, φυσικά, είσαι προετοιμα-
σμένος να το κάνεις αυτό και δεν φοβάσαι ότι στο τέλος θα σε τσακίσει αυ-
τός. Η Νέα Αριστερά ξέρει πολύ καλά ποια είναι τα ανοιχτά και άβολα πολι-
τικά θέματα. Και ο ΣΥΡΙΖΑ τα ξέρει. Και δεν υπάρχει καλύτερη αφορμή από
ένα νομοσχέδιο που βρίσκει σύσσωμη την αντιπολίτευση -αλλά και μεγά-
λη μερίδα του κόσμου, τα λέγαμε χτες- «απέναντι» για να το κάνεις. 

Πέραν αυτού, ποιος κόντεψε να χάσει την ψήφο εμπιστοσύνης με το νο-
μοσχέδιο για τον γάμο των ομοφυλοφίλων; Θα έκανε ποτέ πρόταση μομφής
ο ΣΥΡΙΖΑ, με αφορμή ένα νομοσχέδιο που ο ίδιος υποστήριζε ένθερμα; Δεν
ξέρω, νομίζω ότι ακούμε παραλογισμούς κάποιες φορές και προσπαθούμε
να τους σχολιάσουμε στα σοβαρά και είναι αδύνατον. Έχασε την ψήφο κά-
ποιων βουλευτών του ο Μητσοτάκης στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο, αλλά
πήρε τη μισή από την υπόλοιπη Βουλή. Θα ξεχάσουμε και να μετράμε στο
τέλος. Κι άντε, πες, του έκανε πρόταση μομφής ο ΣΥΡΙΖΑ για το νομοσχέδιο

που ο ίδιος ήθελε με τρέλα να πε-
ράσει. Θα έριχναν οι βουλευτές
του τον Μητσοτάκη -και τους εαυ-
τούς τους- από την κυβέρνηση για
να μην παντρεύονται οι γκέι μετα-
ξύ τους; Στ’ αλήθεια τα πιστεύουμε
αυτά; Και θα συσπειρωθούν τώρα
στη Νέα Δημοκρατία -που κατά τη
φαντασίωση του ΣΥΡΙΖΑ είναι
ασυσπείρωτοι- άμα πάει και τους
κάνει πρόταση μομφής, ενώ αν
δεν τους κάνει θα μείνουν ασυ-
σπείρωτοι και θα ρίξει ο Βορίδης
τον Μητσοτάκη; 

Ποιος μπορεί
να στριμώξει 
την κυβέρνηση;

Δεν ξέρω αν ο ΣΥΡΙΖΑ κάνει μι-
κροπολιτικά παιχνίδια, όπως τον
κατηγόρησε η Νέα Αριστερά, δεν
ξέρω και τι μικροπολιτικό παιχνί-
δι μπορεί να κάνει επί του προκει-
μένου. Αυτό που φαίνεται από την
άρνησή του και τον τρόπο που την
αιτιολόγησε, είναι μάλλον ότι φο-
βάται. Φοβάται να έρθει σε μια
μαραθώνια πολιτική αντιπαράθε-

ση εφ’ όλης της ύλης, διότι δεν έχει τη δυναμική αλλά και το δυναμι-
κό για να την κάνει. 

Εξίσου αμήχανα με την απάντηση προς τη Νέα Αριστερά φαίνεται
να στέκεται ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ γενικότερα. Θεωρητικά, ο Στέφανος
Κασσελάκης πήρε τη «λευκή επιταγή» του κόμματός του μέχρι τις
επόμενες βουλευτικές εκλογές, αλλά οι ευρωεκλογές, όπως και να
το κάνουμε, τον καίνε. Δεν αντέχει άλλες απώλειες και σαφέστατα
δεν αντέχει μια χλιαρή αντιπαράθεση με την κυβέρνηση. Ούτε στα
«σημεία» δεν τον παίρνει να χάσει. Αυτό, όμως, δεν διορθώνεται με

το να μην κάνεις καμία αντιπαράθεση με την κυβέρνηση. 
Θα ήταν μια πάρα πολύ καλή ευκαιρία αυτή η πρόταση μομφής για να

δούμε γενικώς πόσα απίδια πιάνει ο σάκος. Εκατέρωθεν. Υπάρχουν ζητή-
ματα που η κυβέρνηση θα δυσκολευόταν πάρα πολύ να απαντήσει επαρ-
κώς, αρκεί κάποιος να της έκανε τις σωστές ερωτήσεις. Και να τις έκανε
πιεστικά και αποτελεσματικά. 

Το θέμα είναι αν υπάρχει κάποιος που να μπορεί να τις κάνει. 

Σχόλιο
Μαρία

Δεδούση
dedoussimaria@hotmail.com

Ποιος φοβάται 
την πρόταση μομφής;
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Ε
ίναι τρεις θεσμοί, τρεις λειτουργι-

κοί μοχλοί του κράτους επίσης,

μεγάλης σημασίας για την ευπρα-

γία της κοινωνίας και με λειτουργούς υψη-

λού κοινωνικού κράτους. Και μάλλον υψη-

λών αμοιβών (το «μάλλον» για τους λει-

τουργούς των δύο τελευταίων, για αυτούς

του πρώτου περιττεύει: ένας νεαρός ακό-

μη πρωτοδίκης παίρνει πολύ κοντά στις

3.000 ευρώ τον μήνα…).

Ο πρώτος εκ των θεσμών αυτών είναι

προορισμένος να προσφέρει στους πολί-

τες ασφάλεια και ένα υπόβαθρο ευτα-

ξίας… Ο δεύτερος διαμορφώνει πολίτες

και ελεύθερα σκεπτόμενους, ασφαλώς

και με κριτική διάθεση, ανθρώπους, πρω-

τίστως όμως προσφέρει γνωστικά εφόδια

τα οποία να καθιστούν όσους τα λαμβά-

νουν κοινωνικά χρήσιμους (αλλά και τους

ίδιους ικανούς να βιοπορίζονται με αξιο-

πρέπεια…). Ο τρίτος είναι προορισμένος

να παρέχει παραμυθία ψυχική και θαλπω-

ρή σε όλους, με το παγκάρι δε της εκκλη-

σίας -διαχειριζόμενος με όλο γίνεται με-

γαλύτερη εντιμότητα τις εκφράσεις της

κοινωνικής αλληλεγγύης- κοινωνική

αρωγή στους απόκληρους. Ασφαλώς, δε,

μπορεί και οφείλει να βοηθάει στη διαχεί-

ριση του υπαρξιακού άγχους και της αν-

θρώπινης αγωνίας για το υποτιθέμενο

επέκεινα ή μετέπειτα.

Ωστόσο…

*****

Τα χρόνια της νιότης μου, όταν πήρα μια

ελάχιστη «οσμή» ποινικής δικηγορίας, τα

ποινικά δικαστήρια ξεκινούσαν τις

συνεδριάσεις τους στις 9.00 και

εξαντλούσαν το πινάκιο, πηγαίνον-

τας μέχρι και τις μεταμεσονύκτιες

ώρες. Τώρα τα ποινικά εφετεία ξε-

κινούν πάντα (αρκετά) μετά τις

10.00, συνήθεια αριστοκρατική

που πέρασε και σε πολλά πρωτοδι-

κεία, πάντως σε όλα τα διοικητι-

κά… Στις 3.00 μμ, δε, «σφυρίζε-

ται» η λήξη, λόγω εξάντλησης του

ωραρίου των «υπαλλήλων της

γραμματείας», στοιχείο που καθι-

στά παράλογη τη διερώτηση «γιατί

σωρεύονται οι δικογραφίες;». 

Μια σκέψη λοιπόν:

Αν αληθεύει, όπως κάποιοι κριτικοί εγ-

κέφαλοι πιστεύουν, πως… 

Αφενός μεν οι δικαιοδοτικοί μηχανι-

σμοί συμβάλλουν στην εκμετάλλευση της

κοινωνίας από τους ισχυρούς και οργα-

νωμένους, πρωτίστως τους κάθε λογής

βολεμένους κρατικοδίαιτους, που όλο

και κάποια αναδρομικά αποσπούν (πρω-

τίστως, βέβαια, αυτό ισχύει για τους ίδι-

ους τους δικαστές, για τα αναδρομικά των

οποίων το Σύνταγμα προέβλεψε και ειδι-

κό δικαστήριο). Αφετέρου δε λειτουρ-

γούν σαν τους ιστούς της αράχνης που

πιάνουν τα μικρά έντομα, αλλά

καταξεσκίζονται από τα μεγάλα

όρνια, πχ, τους μεγαλοναρκέμ-

πορους, τους διαθέτοντες επι-

κοινωνιακή, συνδικαλιστική ή

οικονομική ισχύ κ.λπ… Τότε

(και εφόσον αυτή η αντίληψη

έχει πράγματι βάση…)…

Εφόσον η «αριστοκρατικότης»

του δικαστικού λειτουργήματος

ωθήσει εις το να ξεκινούν οι εκ-

δικάσεις στις 12.30 μμ… Και ο

σεβασμός στα συνδικαλιστικά

δικαιώματα των παρεχόντων

γραμματειακή υποστήριξη στο

να ολοκληρώνονται στις 12.45… Θα μει-

ωθούν δραστικά τα περιθώρια αντικοινω-

νικής δράσης των δικαιοδοτικών θεσμών

του κράτους…

*****

Όλη η πολιτική αριστερίλα του τόπου -

του ΚΚΕ όπως πάντα πρωτοστατούντος

αλλά και με το ΠΑΣΟΚ σε ρόλο θλιβερού

ουραγού/κομπάρσου- ανταγωνίζεται σε

«συνταγματική ευλάβεια», προκειμένου

να αποτρέψει την ίδρυση μη κρατικών πα-

νεπιστημίων. Το ότι τα εν λόγω θα συνι-

στούν ένα προνόμιο για τους έχοντες (χω-

ρίς βέβαια να συνιστούν τη μόνη κοινωνι-

κή αδικία ή ανισότητα σε αυτόν τον κόσμο)

ποτέ δεν το αρνήθηκα. Ωστόσο αυτό που

κυρίως νοιάζει τους εκφραστές της πολι-

τικής αριστερίλας είναι να υπάρχουν πα-

νεπιστήμια που δεν παρέχουν γνώσεις -

οπωσδήποτε που δεν παρέχουν γνώσεις

χρήσιμες και επαγγελματικά αξιοποιήσι-

μες για όσους τις λαμβάνουν- επειδή η

διόγκωση του επαγγελματικού προλετα-

ριάτου σημαίνει και διόγκωση της πολιτι-

κής πελατείας τους. 

Η δε ίδρυση μη κρατικών πανεπιστη-

μίων θα οδηγήσει σε απόλυτο μαρασμό,

πιθανόν και σε κλείσιμο, αυτών των, ουδό-

λως ευάριθμων, απίθανων τμημάτων -που

ιδρύονται με κριτήριο την τόνωση της το-

πικής οικονομίας- τα οποία ουδένα επαγ-

γελματικό προσανατολισμό παρέχουν,

όπου δε συχνά οι (μη πραγματικά) φοιτών-

τες εγγεγραμμένοι, σε αναμονή πάντα λή-

ψης «κατ’ αρχαιότητα» του άχρηστου πτυ-

χίου, είναι λιγότεροι των βιοποριζόμενων

από αυτά διδασκόντων και διοικητικού

προσωπικού. Επιπλέον τα ιδιωτικά πανε-

πιστήμια θα ταράξουν τη μακάρια απραξία

ή υποαπασχόληση πολλών κρατικοδίαι-

των πανεπιστημιακών. Τέλος…

*****

Κάποτε η εκκλησία αντλούσε «κεφά-

λαιο» από πολλές πλευρές: Την αδυναμία

ορθολογικής ερμηνείας πολλών μυστη-

ρίων της ζωής και της φύσης, την άγνοια

και τον πνευματικό πρωτογονισμό των

πολλών, τις ακόμη κρατούσες δεισιδαιμο-

νίες και το αποτύπωμα στις ανθρώπινες

συνειδήσεις αιώνων κατά τους οποίους η

μαγεία έπαιζε σημαντικό ρόλο κ.λπ. Τώρα,

όμως, της έχει μείνει μόνο η παραμυθία

για τον ανθρώπινο πόνο και η διαχείριση

του ανθρώπινου φόβου για τον θάνατο και

την ανυπαρξία. 

Με το σκληρό, ανάλγητο, ελάχιστα «πε-

ριεκτικό», εμπαθές, διωκτικό και φοβικό,

ακόμη και εκδικητικό-τιμωρητικό πρόσω-

πο που αναδεικνύει πρόσφατα (το οποίο

θα μπορούσε ίσως να δικαιολογηθεί από

το ενδιαφέρον της για τα παιδιά, αν εστία-

ζε αποκλειστικά στο δικαίωμα της τεκνο-

θεσίας και όχι -και- στον γάμο των ομοφύ-

λων ανθρώπων) πριονίζει κι άλλο το ήδη

ισχνό, πάντως απισχνασμένο, κλαδί πάνω

στο οποίο πλέον στέκεται. 

Ορισμένοι δεν λυπούνται ιδιαίτερα γι’

αυτό, δηλαδή για την αυτοκτονική στάση

της. «Λίγος σκοταδισμός λιγότερος» σκέ-

πτονται…

του

Θανάση 
Διαμαντόπουλου

Καθηγητής, 

Διεθνών 

και Ευρωπαϊκών

Σπουδών 

στην Πάντειο

Δικαιοσύνη-Παιδεία-Εκκλησία: 
Ανταγωνισμός απ(ρ)αξίας



Α
ντίστροφα μετρά ο χρόνος για την ψή-
φιση του νομοσχεδίου για τα μη κρατι-
κά πανεπιστήμια, με τον Κυριάκο Μη-

τσοτάκη να τοποθετείται στην Ολομέλεια ξετυ-
λίγοντας τη μεταρρυθμιστική ατζέντα της κυ-
βέρνησης σε μια ρύθμιση που τη χαρακτηρίζει
εμβληματική για το μέλλον της χώρας και της
νέας γενιάς. Το κλίμα στη Βουλή κατά τη διάρ-
κεια της τριήμερης συζήτησης ήταν εκρηκτικό,
με την αντιπολίτευση να επιτίθεται στην κυβέρ-
νηση μιλώντας για αντισυνταγματικές ακροβα-
σίες. Κάλεσμα στους βουλευτές να υπερψηφί-
σουν το νομοσχέδιο για τη λειτουργία παραρτη-
μάτων μη κρατικών πανεπιστημίων απηύθυνε ο
υπουργός Παιδείας, καθώς, όπως είπε, κάνει το
αυτονόητο και επιβεβλημένο και «με θάρρος

και σθένος όχι απλώς αλλάζει
σελίδα αλλά ανοίγει νέο βιβλίο
στην εκπαίδευση». «Η συζήτη-
ση για τη δυνατότητα εγκατά-
στασης παραρτημάτων ξένων
πανεπιστήμιων στη χώρα μας
γίνεται με χρονοκαθυστέρηση.
Ας μην την καθυστερούμε άλ-
λο», ήταν το μήνυμα που έστει-
λε ο κ. Πιερρακάκης και ανα-

φέρθηκε εμφατικά στις συμπράξεις που μπορεί
να προκύψουν με τα ξένα πανεπιστήμια. «Η έμ-
φαση θα δοθεί τώρα στα κοινά προγράμματα,
στα κοινά μεταπτυχιακά, στα οποία προβλέπεται
η δυνατότητα να χρηματοδοτούνται μέσω του
Ταμείου Ανάκαμψης και τη στήριξη των συμ-
πράξεων αυτών με κορυφαία πανεπιστήμια του
εξωτερικού».

«Αυστηροί έλεγχοι από ανεξάρτητη αρχή»
Σύμφωνα με τον υπουργό, για τα λειτουργικά

έξοδα η χρηματοδότηση των δημόσιων πανεπι-
στημίων έχει αυξηθεί κατά σχεδόν 50% από το
2018. «Δίνονται 133,5 εκατ. ευρώ σήμερα. Περί-
που 250 εκατ. ευρώ ετησίως για σίτιση και στέ-
γαση», είπε χαρακτηριστικά, ενώ έκανε αναφο-
ρά και στις πρόσφατες δηλώσεις του πρωθυ-
πουργού σχετικά με την περαιτέρω στήριξη των
περιφερειακών πανεπιστημίων, λέγοντας ότι η
αύξηση του επιδόματος στέγασης θα γίνει 2.000
και 2.500 ευρώ. Στη συνέχεια τόνισε ότι ο νόμος
για τα παραρτήματα δίνει το ακαδημαϊκό δι-
καίωμα σε πολύ συγκεκριμένες δομές που θα
ελεγχθούν αυστηρά από την αρμόδια ανεξάρτη-
τη αρχή, σε ένα πεδίο αρρύθμιστο.

Επιτέθηκε δε με δηκτικό τρόπο και στο ΠΑ-
ΣΟΚ αναφέροντας πως «είστε κατά των ιδιωτι-
κοποιήσεων και υπέρ των αποκρατικοποιήσε-
ων. Δηλαδή το επόμενο βήμα ποιο είναι; Θα εί-

στε κατά της σοκολάτας και υπέρ του κακάο;»,
ενώ απαντώντας στις προσωπικές βολές που
δέχθηκε, σχολίασε πως «ανήκω με όλο μου το
“είναι” στην παράταξη της ΝΔ». Σχολιάζοντας δε
τη στάση της Χαριλάου Τρικούπη είπε: «Έχετε
γίνει Νέα Αριστερά και μάλιστα κακή εκδοχή
της γιατί εκείνη είναι η ορίτζιναλ».

Από την πλευρά του, ο κοινοβουλευτικός εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ Δημήτρης Μάντζος υπο-
στήριξε πως το κόμμα του δεν πρόκειται να…
τσιμπήσει στον αυτάρεσκο λαϊκισμό της ΝΔ,
εκτιμώντας πως η «πράσινη» παράταξη δέχεται
κριτική επειδή κάνει μεταρρυθμιστική αντιπο-
λίτευση, ενώ χτυπώντας την κυβέρνηση είπε ότι
«θέλει να δημιουργήσει μια νέα αγορά, προορι-
σμένη για λίγους, για αυτό και αυτή η βιασύνη
να περάσει το νομοσχέδιο», με τον υπουργό να
του απαντά: «Λέτε ότι έχουμε βιαστεί, αλλά στην
πραγματικότητα είμαστε τελευταίοι μαζί με την
Κούβα». Δεν έλειψαν τα πυρά και προς τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, με τον υπουργό να καταθέτει στα πρακτι-
κά παλαιότερες ερωτήσεις του Αλέκου Αλαβά-
νου ως ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος,
σύμφωνα με όσα κατήγγειλε, διεκδικούσε επί
της ουσίας την αναγνώριση των επαγγελματι-
κών δικαιωμάτων στα κολέγια.

«Απαράδεκτη σεξιστική δήλωση»
Ο υπουργός Παιδείας απευθύνθηκε και στη

Νέα Αριστερά, προσωπικά στον Ευκλείδη Τσα-
καλώτο: «Είχα την ευκαιρία να παρακολουθήσω
και διαλέξεις σας, κύριε Τσακαλώτε. Είστε κα-
λός ακαδημαϊκός καθηγητής. Όμως, εμείς μά-
θαμε ότι υπάρχουν και ευκλείδειες και μη ευ-
κλείδειες θεωρίες. Όταν σας άκουγα, σκεφτό-
μουν τον Σαίξπηρ: “Υπάρχουν περισσότερα
πράγματα σε ουρανό και γη, Οράτιε, από όσα
έχει ονειρευτεί η φιλοσοφία σου”».

Την έντονη αντίδραση της ΝΔ προκάλεσε η
αποστροφή του Δημήτρη Κουτσούμπα στην το-
ποθέτησή του ότι η επιβολή διδάκτρων στην τρι-
τοβάθμια εκπαίδευση «αναγκάζει φοιτήτριες
να αναζητούν sugar daddies για να καλύψουν
τις σπουδές τους με γνωστά ανταλλάγματα»,
φράση που επανέλαβε αργότερα και ο κοινο-
βουλευτικός εκπρόσωπος του κόμματος Νίκος
Καραθανασόπουλος.

«Θλίβομαι πραγματικά για την απαράδεκτη
σεξιστική δήλωση που έκανε ο κ. Κουτσούμ-
πας και την επαναλάβατε εσείς», είπε η ανα-
πληρώτρια υπουργός Παιδείας Ζέττα Μακρή
απευθυνόμενη στον εκπρόσωπο του ΚΚΕ, με
τον τελευταίο να απαντά ότι το ΚΚΕ καταγγέλλει
την πραγματικότητα που τη θρέφει, όπως είπε,
η πολιτική της κυβέρνησης για την παιδεία με-
τατρέποντας τα κορίτσια που θέλουν να σπου-
δάσουν σε συνοδούς πολυτελείας.

«Είναι ντροπή, αυτό που λέτε να το πάρετε πί-
σω», απάντησε ο «γαλάζιος» βουλευτής Στέλιος
Πέτσας, ο οποίος σημείωσε ότι ήταν το σοβιετι-
κό καθεστώς που εκπόρνευε κορίτσια στο ανα-
τολικό μπλοκ και αυτό δεν έχει καμία σχέση με
το νομοσχέδιο που φέρνει σήμερα η κυβέρνη-
ση. Μάλιστα, κάλεσε και τη Βουλή να πάρει θέ-
ση λέγοντας ότι τέτοιες εκφράσεις δεν μπορεί
να ακούγονται στην Ολομέλεια. 
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η Στέλλα 

Παπαμιχαήλ
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ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ ΓΙΑ ΠΑΣΟΚ:

«Έχετε γίνει
κακή εκδοχή της
Νέας Αριστεράς»

Γ. Γεραπετρίτης: «Το νομοσχέδιο θα καταστήσει
την Ελλάδα σημαντικό κόμβο εκπαίδευσης»

«Στην αρχή να αποδεχτούμε ότι το Σύνταγμά μας δεν αποτελεί ένα στατικό και αδρανές
νομικό κείμενο», ανέφερε ο υπουργός Εξωτερικών Γιώργος Γεραπετρίτης, παρεμβαί-
νοντας στη συζήτηση για τη συνταγματικότητα του νομοσχεδίου, καθώς, όπως σημεί-
ωσε, «η συστηματική και συνθετική ανάγνωση του άρθρου 16 του Συντάγματος σαφώς
επιτρέπει την ίδρυση με τη μορφή της εγκατάστασης υφιστάμενου πανεπι-
στημιακού ιδρύματος». Ο υπουργός Εξωτερικών υποστήριξε ότι οι προ-
ωθούμενες διατάξεις υπηρετούν τον «χρυσό κανόνα της ενίσχυσης
των δημόσιων πανεπιστημίων και της υιοθέτησης αυστηρών προ-
ϋποθέσεων για την ίδρυση μη κρατικών ΑΕΙ», ενώ χαρακτήρισε το
νομοσχέδιο μοχλό εξωστρέφειας που θα καταστήσει την Ελλάδα ση-
μαντικό κόμβο εκπαίδευσης στην ευρύτερη περιοχή. «Ενισχύεται το
Δημοκρίτειο, το ανοικτό πανεπιστήμιο, η φοιτητική στέγη, αυξάνουμε
την ευελιξία στη διαχείριση κονδυλίων που αποδίδονται στα πανεπιστήμια
ιδίως για την έρευνα. Εξασφαλίζουμε ότι για κάθε πανεπιστημιακό που θα αποχωρεί την
περίοδο 2025-2030 θα υπάρχει άμεση αντικατάσταση με τον κανόνα 1/1» είπε.

Παράλληλα, τόνισε ότι, σύμφωνα με το νομοσχέδιο, για να εγκατασταθεί μη κρατικό
ΑΕΙ θα τεθεί πήχης που θα αφορά διοικητικές και ακαδημαϊκές προϋποθέσεις. «Θα
υπάρξει επίσης συγκράτηση Ελλήνων φοιτητών που σήμερα φεύγουν στο εξωτερικό, η
Ελλάδα θα γίνει κόμβος πανεπιστημιακός και το ΑΕΠ τα επόμενα χρόνια θα αυξηθεί
έως 2%. Οι πόροι θα διοχετευτούν στα δημόσια πανεπιστήμια». Τέλος, επικαλέστηκε
έρευνες που δείχνουν ότι 6 στους 10 Έλληνες καθηγητές διδάσκουν σε πανεπιστήμια
του εξωτερικού, όταν ο ευρωπαϊκός μέσος όρος είναι μόλις 1 στους 10: «Η πλειοψηφία
των Ελλήνων καθηγητών σε πανεπιστήμια του εξωτερικού πρέπει να επιστρέψει και να
εισφέρει στην πατρίδα». 

Πυρ κατά βούληση του υπουργού
Παιδείας στο κόμμα του
Ανδρουλάκη για τη στάση του 
στο νομοσχέδιο για τα μη κρατικά
ΑΕΙ - Σήμερα η ψήφισή του 
από την Ολομέλεια της Βουλής
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Μ
ε το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ να εμφανίζε-
ται ως το μόνο κόμμα που προ-
σέρχεται διχασμένο στην ψηφο-

φορία επί του νομοσχεδίου για την ίδρυση
μη κρατικών, μη κερδοσκοπικών πανεπι-
στημίων αλλά και για τη δραστική ενίσχυση
των δημόσιων πανεπιστημιακών ιδρυμά-
των της χώρας, η κυβέρνηση οδεύει σήμε-
ρα προς την ολοκλήρωση μιας ακόμα εμ-
βληματικής μεταρρύθμισης. 

Στο κυβερνητικό επιτελείο επικρατεί
ικανοποίηση, καθώς αφενός το κυβερνητι-
κό κόμμα προσέρχεται στη σημερινή ψη-
φοφορία απολύτως ενωμένο και συγκρο-
τημένο και αφετέρου οι συνεχόμενες παλι-
νωδίες του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, σε μια
στιγμή που το κόμμα του Νίκου Αν-
δρουλάκη επιχειρεί να κατοχυρώ-
σει τη δεύτερη θέση στον πολιτικό
χάρτη, δημιουργούν εύλογη αισιο-
δοξία για την περαιτέρω εκλογική
διείσδυση της ΝΔ στον χώρο του λε-
γόμενου πολιτικού Κέντρου.

«Το συζητάμε εδώ και δεκαετίες»
Δεν είναι τυχαίο ότι κατά την ομιλία του ο

υπουργός Παιδείας Κυριάκος Πιερρακά-
κης κατηγόρησε τον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ-
ΚΙΝΑΛ ότι έχει κάνει μέσα σε δυόμισι μή-
νες πέντε κυβιστήσεις σχετικά με την ίδρυ-
ση μη κρατικών πανεπιστημίων, ενώ διέ-
κρινε ένα «άγχος» εκ μέρους του συγκε-
κριμένου κόμματος. «Εάν υπάρχει μία
κερδοσκοπία, πέραν αυτής που απαγο-
ρεύεται με τον νόμο, και η οποία πρέπει να
αποφευχθεί, είναι η πολιτική κερδοσκοπία
ενόψει ευρωεκλογών», σημείωσε χαρα-
κτηριστικά ο κ. Πιερρακάκης, προσθέτον-
τας ότι εκεί η αποτυχία είναι δεδομένη.

«Μιλήσατε αρχικά για το φινλανδικό
μοντέλο, που όμως επιτρέπει μόλις στο 30%
των μαθητών να μπει στα πανεπιστήμια, και
μετά μιλήσατε για το σκανδιναβικό μοντέ-
λο “όπου παίρνουμε κομμάτια από κάθε
σκανδιναβική χώρα”… Αυτό μου θύμισε
τον Γιώργο Κωνσταντίνου όταν παρήγγειλε
το εκμέκ», είπε ο κ. Πιερρακάκης.

Ο υπουργός Παιδείας επανέλαβε ότι η
κυβέρνηση έχει υιοθετήσει απόψεις κορυ-
φαίων συνταγματολόγων, που έχουν μια
ευρύτερη θέση, σημειώνοντας, απευθυνό-
μενος στο ΠΑΣΟΚ, ότι «αυτό αντανακλά
στις δημοσκοπήσεις και με τους δικούς
σας ψηφοφόρους και αντιλαμβάνομαι ότι
δυσκολεύεστε».

Για το θέμα του διαλόγου που έπρεπε να
έχει προηγηθεί, ο κ. Πιερρακάκης υπο-
γράμμισε ότι για το θέμα συζητάμε εδώ και
δεκαετίες. «Ξαφνικά εδώ ανακαλύψαμε
ότι έχουμε μια περίπτωση μη διαλόγου στο
ένα “τοτεμικό” ζήτημα που συζητάμε από
τότε που ήμουνα φοιτητής».

Νωρίτερα, ο κοινοβουλευτικός
εκπρόσωπος της Χαριλάου Τρικού-
πη Δημήτρης Μάντζος είχε επικρίνει
την κυβέρνηση ότι «δημιουργεί μια
νέα αγορά, για αυτούς που, με μια
προνομιακή πληροφόρηση, θα απο-
κτήσουν δεσπόζουσα θέση και θα
θέσουν εμπόδια εισόδου στους σο-
βαρούς μη κερδοσκοπικούς φορείς

να μπουν σε αυτή την αγορά, όταν θα δημι-
ουργηθεί, μετά την αναθεώρηση. Για αυτό
υπάρχει αυτή η σπουδή και η βιασύνη».

Οι… μεταλλάξεις 
Βέβαια, οι… κωλοτούμπες στη στάση

του προέδρου του ΠΑΣΟΚ αν τις δούμε
αναλυτικά είναι έξι σε σχέση με το νομο-
σχέδιο για την ίδρυση μη κρατικών πανεπι-
στημίων:

1Στις 20/12/23 ο Νίκος Ανδρουλάκης
είχε δηλώσει ότι «δεν θα μπούμε εμ-

πόδιο σε μη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
πανεπιστήμια, αρκεί το νομοσχέδιο να μην
είναι σε βάρος δημόσιων πανεπιστημίων».

2 Στη συνέχεια είπε ότι θα ξαναδεί το
θέμα, γιατί έχει κάποιες αμφιβολίες

και στις 12 Φεβρουαρίου 2024 είχε προτεί-
νει το σκανδιναβικό παράδειγμα.

3 Στις 22 Φεβρουαρίου είχε πει ότι «το
νομοσχέδιο για τα μη κρατικά πανε-

πιστήμια δεν θα το ψηφίσουμε, επειδή θέ-
λουμε μια καθαρή λύση στην τριτοβάθμια

και όχι την εμπορευματοποίηση», ενώ
ισχυρίστηκε ψευδώς ότι επί ΝΔ έχει μει-
ωθεί η χρηματοδότηση των δημόσιων εκ-
παιδευτικών ιδρυμάτων. 

4 Συνεχίζοντας τα τεχνάσματα, ισχυρί-
στηκε ότι συμφωνεί σε μη κερδο-

σκοπικά πανεπιστήμια αλλά πρώτα να γίνει
αναθεώρηση του άρθρου 16, δηλαδή από
τη μεθεπόμενη Βουλή.

5 Λίγο μετά ο Ανδρουλάκης δήλωνε:
«Δεν θα επιτρέψω να υπάρξει ρήγμα

στην ΚΟ του ΠΑΣΟΚ. Εγώ όταν είπα ότι δεν
θα σταθώ εμπόδιο, το είπα πολύ πριν κατα-

τεθεί το νομοσχέδιο για τα μη κρατικά πα-
νεπιστήμια». Και πρόσθεσε: «Εμείς λέμε
ισχυρό δημόσιο πανεπιστήμιο και μη κρα-
τικό μη κερδοσκοπικό».

6 Στο τέλος, υιοθετώντας τη ρητορική
της Αριστεράς, κατέληξε ότι η ΝΔ

θέλει τα μη κρατικά ΑΕΙ, διότι εξυπηρετεί
ιδιωτικά συμφέροντα. Υποστηρίζει, δηλα-
δή, ότι η κυβέρνηση «χρηματίζεται» από
ιδιώτες, αλλά δεν κατονομάζει αυτά τα
συμφέροντα. Εν ολίγοις ρίχνει βαρύτατες
καταγγελίες χωρίς στοιχεία και χωρίς ντο-
κουμέντα.

Οι 6 απίστευτες 
κωλοτούμπες
Ανδρουλάκη για 
τα μη κρατικά ΑΕΙ

Οι συνεχόμενες παλινωδίες του έχουν προκαλέσει ρωγμές εντός
του ΠΑΣΟΚ και έχουν μπερδέψει τους ψηφοφόρους του

Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου

ellitriant@yahoo.com

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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Κ
υβερνητικά και κομματικά στελέ-
χη της ΝΔ, τα οποία παρακολου-
θούν κατά πόδας και τα ευρήματα

όλων των τελευταίων δημοσκοπήσεων,
εμφανίζονται πεπεισμένα ότι αυτή η τακτι-
κή των ίσων αποστάσεων, την οποία φαίνε-
ται να έχει υιοθετήσει το τελευταίο διάστη-
μα ο κ. Ανδρουλάκης (όπως φάνηκε και
στο νομοσχέδιο για τον γάμο ομόφυλων
ζευγαριών), αλλά και η αγωνία του να αντα-
γωνιστεί τον ΣΥΡΙΖΑ στην αντιπολιτευτική
στάση τού «όχι σε όλα» μόνο σε καλό δεν
βγαίνει στο ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ. Όχι μόνο γιατί
δημιουργεί ευδιάκριτες ρωγμές στο εσω-
τερικό της Κοινοβουλευτικής του Ομάδας
και του στελεχικού του δυναμικού, αλλά
κυρίως διότι προκαλεί σύγχυση στους
οπαδούς του. 

«Η τελευταία θεωρία του είναι ότι η ΝΔ
θέλει τα μη κρατικά ΑΕΙ, διότι εξυπηρετεί
ιδιωτικά συμφέροντα. Μας λέει λοιπόν πε-
ρίπου ότι η κυβέρνηση “χρηματίζεται” από
ιδιώτες, αλλά δεν κατονομάζει αυτά τα
συμφέροντα. Ρίχνει στην πολιτική αρένα
βαρύτατες καταγγελίες χωρίς στοιχεία και
χωρίς ντοκουμέντα ακολουθώντας την τα-
κτική “πες, πες, κάτι θα μείνει”…», σημει-
ώνουν οι ίδιες πηγές, προσθέτοντας ότι
έχει πολλάκις αποδειχθεί στο παρελθόν ότι
η τακτική της λάσπης στον ανεμιστήρα επι-
στρέφει σαν μπούμερανγκ σε όποιον την
υιοθετεί.

Κοντόφθαλμη στάση
Επιπρόσθετα, η αντιμεταρρυθμιστική

και κοντόφθαλμη πολιτικά στάση του κ.
Ανδρουλάκη διεγείρει αρνητικά τα ανα-
κλαστικά των ψηφοφόρων του ΠΑΣΟΚ-ΚΙ-
ΝΑΛ, η πλειονότητα των οποίων είναι υπέρ
της ίδρυσης μη κρατικών, μη κερδοσκοπι-
κών πανεπιστημίων. Ενδεικτικά, στην πρό-

σφατη δημοσκόπηση της Prorata το 65%
των ψηφοφόρων του ΠΑΣΟΚ δήλωσε υπέρ
της ίδρυσης μη κρατικών πανεπιστημίων.

Επίσης, ο ίδιος ο κ. Ανδρουλάκης, στον
δείκτη καταλληλότητας για την πρωθυ-
πουργία, έχει πολύ χαμηλά ποσοστά και
βρίσκεται πίσω από τον «Κανέναν», τον
Στέφανο Κασσελάκη, αλλά έπεσε και κάτω
από τον Κυριάκο Βελόπουλο, με ποσοστό
μόλις 7,2%.

Όπως παραδέχονται ακόμα και στελέχη
του κόμματός του, ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ
απέφυγε να επιβάλει κομματική πειθαρχία
στον γάμο των ομόφυλων ζευγαριών -για
να μετρήσει σημαντικότατες απώλειες-, σε
ένα ζήτημα δικαιωμάτων, ταυτοτικού χα-
ρακτήρα, δηλαδή, για την παράταξη που
έφερε επανάσταση στο οικογενειακό δί-
καιο τη δεκαετία του 1980. 

Στον αντίποδα, στο ζήτημα των μη κρατι-
κών πανεπιστημίων, τα οποία στήριζε βά-

σει προγράμματος αλλά και δηλώσεων μέ-
χρι πριν από λίγες εβδομάδες ο κ. Ανδρου-
λάκης, έκανε μία εντυπωσιακή κυβίστηση,
μετακινούμενος από το «ναι» στο «όχι» και
στην κομματική πειθαρχία.

Μία κυβίστηση, που έφερε νέο ρήγμα
στο εσωτερικό του με τη Νάντια Γιαννακο-
πούλου και τον Οδυσσέα Κωνσταντινόπου-
λο να διαφωνούν, αδυνατώντας να κατα-
νοήσουν και να αποδεχθούν το προφανές:
ότι, όπως είπε χαρακτηριστικά και ο κ.
Κωνσταντινόπουλος, «κανείς δεν κατάλα-
βε για ποιο λόγο λέμε “όχι”». Το ζήτημα που
άνοιξε με την απειλή διαγραφής των δύο
βρίσκεται σε εξέλιξη, οπότε όλα θα φανούν
σήμερα, κατά την ψηφοφορία στη Βουλή
και μετά. Στη συνέχεια, θα φανεί από τις
μετρήσεις αν η γραμμή που επέλεξε ο κ.
Ανδρουλάκης θα ωφελήσει τελικά το κόμ-
μα του.

Χωρίς ρεαλιστική πρόταση
Σε κάθε περίπτωση, όμως, αυτό δεν αλλά-

ζει το γεγονός ότι ο Νίκος Ανδρουλάκης δεί-
χνει να έχει εγκλωβίσει το ΠΑΣΟΚ στη ζώνη
του γκρίζου, ευελπιστώντας να προσελκύ-
σει τους απογοητευμένους Συριζαίους. 

Ο προβληματισμός στο εσωτερικό του
κόμματός του είναι έντονος και δεν είναι
λίγα τα στελέχη του που πιστεύουν ότι ακό-
μα και αν κατορθώσει το κόμμα τους να κα-
τακτήσει τη δεύτερη θέση στις επερχόμε-
νες ευρωεκλογές, δεν θα πρόκειται για νί-
κη του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ και του Νίκου Αν-
δρουλάκη, σε μία συγκυρία που το αντίπα-
λο κόμμα, ο ΣΥΡΙΖΑ, καταβαραθρώνεται
και η ΝΔ διατηρεί με δυσθεώρητη διαφορά
την απόσταση και την πολιτική της κυριαρ-
χία. 

Όπως έλεγε και παλαιός και έμπειρος
κοινοβουλευτικός, μέχρι στιγμής ο κ. Αν-
δρουλάκης δεν έχει δώσει κανένα δείγμα
γραφής ότι μπορεί να συνθέσει και να ηγη-
θεί της Κεντροαριστεράς, αλλά και ότι μπο-
ρεί να καταγραφεί σε βάθος χρόνου, έστω,
ως το αντίπαλο δέος του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, καθώς στερείται υπεύθυνης και ρεα-
λιστικής πρότασης εξουσίας, και σε αντί-
θεση με τον πρωθυπουργό, αντί να πασχί-
ζει για την πρόοδο και ανάπτυξη της χώ-
ρας, συμβάλλοντας θετικά σε όποια κυ-
βερνητική πρωτοβουλία κινείται προς τη
σωστή και παραγωγική κατεύθυνση, δεί-
χνει σαν να μη δύναται να αφουγκραστεί
την κοινωνία. 

Για αυτό και η δημοσκοπική αύξηση των
ποσοστών του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ το τελευταίο
διάστημα είναι αναιμική και καχεκτική και
σε καμία περίπτωση δεν διασφαλίζει ούτε
καν τη δεύτερη θέση, μπροστά από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ του Στέφανου Κασσελάκη στον εγχώ-
ριο πολιτικό χάρτη των ευρωεκλογών. 

Πώς οι απανωτές κυβιστήσεις του προέδρου 
του ΠΑΣΟΚ αφήνουν περιθώρια για μεγαλύτερη εκλογική

διείσδυση της ΝΔ στον κεντρώο χώρο

Η μεταπήδηση από 
το «ναι» στο «όχι» 

και η επιβολή 
κομματικής πειθαρχίας



Μ
ε σαφή πρόθεση να εξαπολύσει ένα
σφυροκόπημα κατά της κυβέρνη-
σης και με καταγγελίες για διευθέ-

τηση συμφερόντων κατεβαίνει και σήμερα το
ΠΑΣΟΚ στην αρένα της Ολομέλειας για την
τελευταία μέρα συζήτησης επί του νομοσχε-
δίου για τα μη κρατικά, μη κερδοσκοπικά πα-
νεπιστήμια. Στη σημερινή συζήτηση που θα
λάβει χαρακτήρα αναμέτρησης μεταξύ των

πολιτικών αρχηγών, ο Νίκος
Ανδρουλάκης αναμένεται να
«απλώσει» την κριτική του
σε μια εφ’ όλης της ύλης αν-
τιπαράθεση και να συγκρου-
στεί μετωπικά με τον Κυριά-
κο Μητσοτάκη.

Στη σημερινή ψηφοφορία,
υπό τη σκιά και της απειλής

για κομματική πειθαρχία, δεν αναμένονται
διαρροές, εκτός εάν η Νάντια Γιαννακοπού-
λου αποφασίσει την τελευταία στιγμή να
«πατήσει το κουμπί», κάτι που μάλλον μοι-
άζει απίθανο. Ο Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος, πάντως, άνοιξε τα χαρτιά του λέγοντας
με έμφαση «είμαι 14 χρόνια βουλευτής και
όλα αυτά τα χρόνια λέω την άποψή μου στην
παράταξη και θα συνεχίσω να το κάνω. Πάν-
τοτε, όμως, στην ψήφιση των νομοσχεδίων
μπαίνω στο πλαίσιο που υπάρχει σε κάθε δη-
μοκρατικό κόμμα και συντάσσομαι με τη
γνώμη της πλειοψηφίας». 

«Ο κόσμος να μάθει την άποψή μας»
Αυτή η συναινετική διάθεση του βουλευτή

Αρκαδίας δεν έγινε όμως αβρόχοις ποσί, κα-
θώς στο πλαίσιο της χθεσινής παρέμβασής
του στον ΣΚΑΪ έστειλε τα δικά του μηνύματα
προς την ηγεσία του ΠΑΣΟΚ. «Στην Κοινο-
βουλευτική Ομάδα κατέθεσα ένα πλαίσιο στο
οποίο είπα, κατά την άποψή μου, πώς γίνεται
στρατηγικά να μπορέσουμε να αντιμετωπί-
σουμε καλύτερα τη ΝΔ και την υπεροπλία
της σε όλα τα επίπεδα. Αυτό που έχει σημα-
σία είναι πώς το ΠΑΣΟΚ, σε αυτή τη συγκυρία
και υπό αυτές τις συνθήκες, θα αντιμετωπί-
σει τα πράγματα με τέτοιο τρόπο, ώστε να
μπορέσει να μπει σε τροχιά εξουσίας. Γιατί
αυτό που έχει αξία είναι να μπορέσει να πεί-
σει τον κόσμο», είπε με νόημα.

Στη συνέχεια ο Κωνσταντινόπουλος πρό-
σθεσε στο ίδιο ύφος: «Το ζητούμενο είναι ότι
ενώ η ΝΔ έχει υποστεί φθορά, αυτή τη φθορά
δεν μπορούν να την οικειοποιηθούν τα κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης και ειδικότερα το
ΠΑΣΟΚ. Και πιστεύω ότι το μοναδικό κόμμα
που έχει τη δυνατότητα, και πρέπει να το κά-
νει, είναι το ΠΑΣΟΚ. Η φθορά που έχει η ΝΔ
προέρχεται από το ότι η κυβέρνηση δεν μπο-
ρεί να προστατεύσει τον πολίτη από την αι-
σχροκέρδεια στις τράπεζες και στα τρόφιμα.
Το ΕΣΥ παρακμάζει». 

Ο βουλευτής Αρκαδίας δεν στάθηκε
απλώς σε μια θεωρητική επισήμανση και
ανέπτυξε τη διαφορετική άποψη που, όπως
είπε, έχει σχετικά με το πώς μπορεί το κόμμα
του να αναδεικνύει κάποια θέματα. 

«Η ΝΔ για το θέμα των μη κρατικών πανε-
πιστημίων δεν ήθελε διάλογο. Προσπαθούσε
να κλείσει γρήγορα το θέμα βαφτίζοντας τον
εαυτό της ως μεταρρυθμιστή σε αντίθεση με
τα άλλα κόμματα. Τα κόμματα της αντιπολί-
τευσης, όμως, πρέπει να προκαλούν αυτόν
τον διάλογο. Υπάρχουν προϋποθέσεις που
θέτει το ΠΑΣΟΚ για τα μη κρατικά, μη κερδο-
σκοπικά πανεπιστήμια, όπως το πώς θα είναι
μη κερδοσκοπικό αν από πίσω υπάρχουν
funds. Πώς θα γίνεται η εισαγωγή σε αυτά τα
πανεπιστήμια. Το πού θα είναι αυτά τα πανε-
πιστήμια κ.ά. Επειδή το ΠΑΣΟΚ για όλα αυτά
τα θέματα έχει προτάσεις, δικλίδες και προ-
ϋποθέσεις, θα έπρεπε να προκαλέσει την κυ-
βέρνηση και να της δώσει δύο επιλογές. Ο
κόσμος να μάθει την άποψη της αντιπολίτευ-
σης και είτε η πρόταση να υιοθετηθεί από την
κυβέρνηση είτε να μάθει ο κόσμος την άποψή
σου, να μην υιοθετηθεί και να εκτεθεί η κυ-
βέρνηση», υποστήριξε ο Αρκάς βουλευτής.

Αιχμηρή αναφορά
Τέλος, έκανε μια αιχμηρή αναφορά για τη

δημοσκοπική εικόνα του ΠΑΣΟΚ. «Τα τελευ-

ταία δέκα χρόνια οι ψηφοφόροι που ψήφιζαν
ΠΑΣΟΚ από το 2009, σήμερα δεν ψηφίζουν
κανένα κόμμα, είναι στο σπίτι τους. Πρέπει
να πείσουμε αυτούς τους ανθρώπους. Είναι
μεγάλη διαδρομή να έχω ζήσει το ΠΑΣΟΚ
από το 40% στο 4% και τώρα να το βλέπω να
ανεβαίνει ξανά για να γίνει κόμμα εξουσίας.
Σε αυτή τη συγκυρία πρέπει να αξιολογήσου-
με σωστά τη στάση μας για να μπορέσουμε
να αντιμετωπίσουμε τον Μητσοτάκη. Το ΠΑ-
ΣΟΚ είναι ένα πολυσυλλεκτικό κόμμα και για
αυτό πρέπει να αντλήσει κόσμο και από την
Αριστερά. Αυτό που δεν μπορεί να γίνει είναι,
αντί για ένα πολυσυλλεκτικό κόμμα, να είναι
μόνο προς μια κατεύθυνση». 

Στο μεταξύ, σε μια ύστατη προσπάθεια να
αντιμετωπίσει τις κυβερνητικές βολές που
θα δεχθεί για αλλαγή στάσης, το ΠΑΣΟΚ
έδωσε χθες στη δημοσιότητα μια αντιστοιχία
των επιχειρημάτων της δικής του πρότασης
με τα συμπεράσματα της επιστημονικής
υπηρεσίας της Βουλής υποστηρίζοντας πως
«δικαιώνει απόλυτα όλες τις θέσεις κριτικής
μας στο νομοσχέδιο της κυβέρνησης της ΝΔ
με τα fake μη κερδοσκοπικά παραρτήματα». 

Μεταξύ άλλων το ΠΑΣΟΚ υποστηρίζει πως

«είναι εμπαιγμός το σχήμα κερδοσκοπικό
μητρικό ίδρυμα - “μη κερδοσκοπικό” παράρ-
τημα. Πρόκειται για καμουφλαρισμένη κερ-
δοσκοπική δραστηριότητα».

«Εγχειρίδιο λαϊκισμού»
Μάλιστα, αντιπαραβάλλοντας το συμπέρα-

σμα της επιστημονικής υπηρεσίας της Βου-
λής σημειώνουν: «Επομένως, στην περίπτω-
ση κατά την οποία το παράρτημα καταβάλλει
αντάλλαγμα στο πλαίσιο εκπαιδευτικής συμ-
φωνίας ή άλλης αντίστοιχης συμφωνίας, και
δεδομένου ότι το αντικείμενο της εκπαιδευ-
τικής συμφωνίας αποτελεί ουσιώδες τμήμα
της παρεχόμενης από το παράρτημα ανώτα-
της εκπαίδευσης, το μητρικό κερδοσκοπικό
ίδρυμα θα μπορεί να θεωρηθεί ότι ασκεί
κερδοσκοπική εκπαιδευτική δραστηριότητα
στο πλαίσιο της παρεχόμενης στην Ελλάδα
ανώτατης εκπαίδευσης».  

Το στίγμα για το πού θα κινηθεί η ρητορική
του ΠΑΣΟΚ το έδωσε χθες ο κοινοβουλευτι-
κός εκπρόσωπος του κόμματος Δημήτρης
Μάντζος: «Επιβεβαιώνεται ξανά ότι η κυβέρ-
νηση της ΝΔ λειτουργεί με εγχειρίδιο λαϊκι-
σμού: μία κυρίαρχη άποψη. Και όσοι στέκον-
ται απέναντί της είναι συλλήβδην αντιδραστι-
κοί. Σχεδόν άνθρωποι των σπηλαίων. Οπι-
σθοδρομική και η υπεράσπιση του Συντάγ-
ματος. Ό,τι μας λέγατε και για την υπεράσπι-
ση του κράτους δικαίου μετά το σκάνδαλο
των υποκλοπών».
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O Οδυσσέας βγαίνει 
απέναντι στον Ανδρουλάκη

Ο Κωνσταντινόπουλος με σχέδιο που κατέθεσε 
για τη στρατηγική αντιμετώπισης της ΝΔ έστειλε μήνυμα στην ηγεσία

του κόμματος ότι… αρμενίζει στραβά

ΠΑΣΟΚ

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 



Η
υφυπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας Μαρία-Αλεξάνδρα Κεφάλα παραχωρεί
στην «Political» συνέντευξη αφιερωμένη στην

Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας. Μιλάει για το πώς το
υπουργείο στηρίζει τις εργαζόμενες μητέρες, την αύξη-
ση του ποσοστού των γυναικών στον δημόσιο πολιτικό
βίο αλλά και τη σύγχρονη γυναίκα που θέλει να συνδυά-
σει οικογένεια και επαγγελματική καταξίωση.

Με αφορμή την Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας θα θέ-
λαμε να μας πείτε με ποιον τρόπο το υπουργείο Κοινω-
νικής Συνοχής και Οικογένειας στηρίζει τις γυναίκες,
τις εργαζόμενες και τις μητέρες;

Οι γυναίκες χρειαζόμαστε πολύ περισσότερα από μία
γιορτή. Θέλουμε ίση μεταχείριση και ίσες ευκαιρίες σε
κάθε τομέα της ζωής μας. Και αυτό ακριβώς προάγουμε
στο υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας.
Προτρέπουμε, κινητροδοτούμε και υποστηρίζουμε τις
γυναίκες να εργαστούν απρόσκοπτα, να δημιουργήσουν
το μέλλον που ονειρεύονται, να ισορροπήσουν την οικο-
γενειακή και εργασιακή τους ζωή, να νιώθουν ότι η Πο-
λιτεία είναι εδώ για να τις στηρίξει. Μεταξύ άλλων, έχει
υπάρξει αύξηση του επιδόματος γέννησης, αύξηση του
επιδόματος παιδιού, επέκταση της άδειας μητρότητας
στον ιδιωτικό τομέα, άδεια πατρότητας -για πρώτη φο-
ρά- και επιδοτούμενες γονικές άδειες και για τους δύο
γονείς. Στηρίζουμε τις νέες μαμάδες και στη φύλαξη των
βρεφών, με τον θεσμό των «Νταντάδων της Γειτονιάς»,
τα ολοένα και περισσότερα vouchers για βρεφονηπια-
κούς σταθμούς, την επέκταση του ολοήμερου σχολείου,
τη δημιουργία Κέντρων Δημιουργικής Απασχόλησης
(ΚΔΑΠ) και Κέντρων STEM. Προάγουμε, λοιπόν, την πε-
ραιτέρω ενδυνάμωση των γυναικών μέσα από ένα ευρύ
πλέγμα πρωτοβουλιών και δράσεων που έχει ως πυρήνα
την ισότητα και με μέτρα που αφορούν τόσο το δικαίωμα
στην πρόσβαση και την πρόληψη της υγείας όσο και στην
ένταξή τους στην αγορά εργασίας, ενθαρρύνοντάς τες
ταυτόχρονα να τα συνδυάσουν αρμονικά με τη δημιουρ-
γία οικογένειας, εφόσον το επιθυμούν.

Ολοένα και περισσότερες γυναίκες ασχολούνται
πλέον με τα κοινά. Βλέπουμε ότι και ο αριθμός των
γυναικών στην κυβέρνηση αυξήθηκε. Θα θέλαμε τα
σχόλιά σας…

Αυτή η αύξηση του ποσοστού των γυναικών στον δημό-
σιο βίο είναι σίγουρα ελπιδοφόρα, αλλά θεωρώ πως
έχουμε να διανύσουμε ακόμη δρόμο. Χρειάζεται να αλ-
λάξουμε νοοτροπία, να φύγουμε από την παρωχημένη
λογική ότι οι άντρες τα καταφέρνουν καλύτερα στην πο-
λιτική ή ότι ο χώρος της πολιτικής είναι για άνδρες, γιατί,
ξέρετε, πολλές φορές η Ιστορία μάς έχει αποδείξει το
αντίθετο. Σήμερα, τόσο στην κυβέρνηση όσο και στην
Αυτοδιοίκηση, βλέπουμε δυναμικές γυναίκες, με λόγο
και άποψη, σε θέσεις ευθύνης, που ηγούνται σημαντι-
κών χαρτοφυλακίων. Είναι κάτι που απέδειξε και ο πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, αφού ας μην ξεχνά-
με πως ο ίδιος πρότεινε την πρώτη γυναίκα Πρόεδρο της
Ελληνικής Δημοκρατίας.

Ποια είναι η θέση της γυναίκας στη σύγχρονη κοινω-
νία; Πιστεύετε πως βαδίζουμε πλέον στον δρόμο της
ισότητας;

Η θέση της γυναίκας καθημερινά και όσο περνούν τα
χρόνια εξελίσσεται, τόσο μέσα στην ίδια την οικογένεια
όσο και στον εργασιακό χώρο. Χρειάζεται, όμως, ακόμη

πολλή δουλειά και από το κράτος αλλά και από την ίδια
την κοινωνία. Χρειάζεται να εξαλείψουμε στερεότυπα και
προκαταλήψεις που μας αφήνουν πίσω και που δεν
έχουν θέση στον 21ο αιώνα. Οι γυναίκες σήμερα λειτουρ-
γούμε και πορευόμαστε με δυναμισμό, με γνώση και
θάρρος. Νιώθουμε πιο σίγουρες για τον εαυτό μας, και
όχι μόνο διεκδικούμε αλλά και απαιτούμε ουσιαστική
ισότητα. Τη σταθερή αλλά αυξανόμενη αυτή πρόοδο φα-
νερώνει και ο δείκτης ανόδου της χώρας μας κατά τρεις
θέσεις σε σχέση με πέρσι, σύμφωνα με τα στοιχεία του
Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου για την Ισότητα των Φύλων, που
αντανακλά και τη δουλειά που έγινε τα τελευταία χρόνια,
ενώ η χώρα μας συγκέντρωσε και την απόλυτη βαθμολο-
γία στον δείκτη για τη νομική ισότητα μεταξύ ανδρών και
γυναικών. Πρόκειται για μια δυναμική διαδικασία, που αν
μη τι άλλο επιθυμούμε να φέρει την πλήρη εξάλειψη των
ανισοτήτων σε όλους τους τομείς της ζωής μας.

Πόσο εύκολο είναι σήμερα για μια γυναίκα να συνδυά-
σει οικογένεια και καριέρα;

Ξέρετε, κάθε φορά που μου κάνουν αυτή την ερώτηση
σκέφτομαι πόσες φορές, άραγε, να έχει γίνει η ίδια ερώ-
τηση στους άντρες. Έχουμε συνδέσει, συνειδητά και
ασυνείδητα, τη γυναίκα ως νοικοκυρά, μαμά, σύζυγο,
υπεύθυνη για ό,τι συμβαίνει στο σπίτι αλλά και εργαζό-
μενη. Απαντώντας τώρα στο ερώτημά σας, ναι, φυσικά
και δεν είναι εύκολο. Και εδώ έρχεται και η σημασία του
κράτους και του υπουργείου μας. Να βοηθήσουμε, μέσα
από τις πολιτικές μας, ώστε να μη νιώθουν οι γυναίκες
πως η δημιουργία οικογένειας αποτελεί τροχοπέδη στην
επαγγελματική τους ανέλιξη. Να στηρίξουμε στην πράξη
και στην καθημερινότητά τους τούς νέους ανθρώπους

και ιδίως τις γυναίκες και να τις ενθαρρύνουμε να εναρ-
μονίσουν όλους τους ρόλους τους.

Πολλά ζευγάρια αποφασίζουν να τεκνοποιήσουν σε
μεγαλύτερη ηλικία, ενώ άλλα αντιμετωπίζουν προβλή-
ματα υπογονιμότητας. Τι μέτρα έχουν ληφθεί σήμερα
για αυτές τις περιπτώσεις;

Ο σύγχρονος τρόπος ζωής, οι αυξημένες ανάγκες της
καθημερινότητας αλλά και η ανάγκη των γυναικών για
επαγγελματική καταξίωση ενδεχομένως να είναι από τα
ζητήματα που θέτουν ως δεύτερη σκέψη τη δημιουργία
οικογένειας και την απόκτηση παιδιού. Η αναμόρφωση,
ωστόσο, του νομικού πλαισίου για την υποβοηθούμενη
αναπαραγωγή δίνει στις γυναίκες τη δυνατότητα τεκνο-
ποίησης, μέσω εξωσωματικής γονιμοποίησης, ακόμη
και σε μεγαλύτερη ηλικία. Στόχος μας είναι τα νέα ζευ-
γάρια να νιώσουν ασφάλεια επαγγελματική, οικονομική,
κοινωνική σε μικρότερη ηλικία, προκειμένου -εφόσον
το επιθυμούν- να δημιουργήσουν οικογένεια πιο νέοι.
Πώς θα γίνει αυτό; Ενδεικτικά, αναφέρω το πρόγραμμα
«Σπίτι μου» για την απόκτηση φθηνής στέγης, το «Πρώτο
ένσημο» για να αποκτήσουν οικονομική ανεξαρτησία και
ασφάλεια σε νεαρή ηλικία και, φυσικά, όλα όσα σας προ-
ανέφερα για τη στήριξη των νέων μαμάδων τόσο κατά τη
γέννηση των παιδιών όσο και μετά από αυτήν. Έτσι λοι-
πόν, έχοντας και το Δημογραφικό σε απόλυτη προτεραι-
ότητα, η κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη λαμβάνει
καθημερινά, στοχευμένα μέτρα, παρεμβάσεις και πρω-
τοβουλίες. Ωστόσο, ένα τόσο σύνθετο και μεγάλο ζήτημα
απαιτεί ισχυρή συνεργασία με την επιστημονική κοινό-
τητα, την κοινωνία, την Τοπική Αυτοδιοίκηση αλλά και
υπερκομματικές συναινέσεις.Μ
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«Δουλεύουμε για ίσες 
ευκαιρίες και ίση 

μεταχείριση των γυναικών» 

στον 
Σωτήρη 
Πίκουλα 



Η
χηρό μήνυμα στην Αλβανία για την εφαρ-
μογή του κράτους δικαίου εξέπεμψε το
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα με αφορμή την

υπόθεση του εκλεγμένου δημάρχου Χιμάρας
Φρέντι Μπελέρη, υιοθετώντας ψήφισμα με πρω-
τοβουλία της Νέας Δημοκρατίας. Συγκεκριμένα,
στο Συνέδριο του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος
στο Βουκουρέστι ο γραμματέας Διεθνών Σχέσεων

της ΝΔ και βουλευτής Σερρών Τάσος Χατζηβασι-
λείου παρουσίασε στην Ολομέλεια έκτακτο ψήφι-
σμα της ΝΔ, που ψηφίστηκε και υιοθετήθηκε από
την ευρωπαϊκή κεντροδεξιά.

Στο ψήφισμα αναφέρονται τα γκρίζα σημεία της
υπόθεσης Μπελέρη και επισημαίνεται ότι ύστερα
από δέκα μήνες φυλάκισης το αλβανικό δικαστή-
ριο τον καταδίκασε με ποινή δύο ετών χωρίς να

λάβει υπόψη την ομολογία του κύριου μάρτυρα
της υπόθεσης, ο οποίος δήλωσε ότι πληρώθηκε
από την αλβανική αστυνομία για να κατηγορήσει
ψευδώς τον Μπελέρη. Κάτι που, όπως τονίζεται
στο ψήφισμα, δεν θα συνέβαινε ποτέ σε κανένα
δικαστήριο κράτους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Επίσης, υπογραμμίζεται ότι η Αλβανία, ως χώ-
ρα υποψήφια προς ένταξη στην ΕΕ, οφείλει να σέ-
βεται τα αποτελέσματα των εκλογών, να διαφυλάτ-
τει το δικαίωμα των πολιτών για δίκαιη δίκη και να
προστατεύει τα δικαιώματα της ελληνικής μειονό-
τητας.

«Σεβασμός
στα πολιτικά δικαιώματα»

Η απόφαση της ελληνικής κυβέρνησης
να μη συναινέσει στο άνοιγμα των κεφα-
λαίων που αφορούν την ενταξιακή πορεία
της Αλβανίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση
ισχύει στο ακέραιο, όπως διαμηνύουν κυ-
βερνητικές πηγές μετά την απόφαση του Ειδικού
Δικαστηρίου κατά της Διαφθοράς και του Οργα-
νωμένου Εγκλήματος να κρίνει ένοχο τον Φρέντι
Μπελέρη για εξαγορά ψήφων.

«Με κάθε σεβασμό προς την εσωτερική έννομη
τάξη της Αλβανίας, η ελληνική κυβέρνηση είχε
ζητήσει το αυτονόητο, το οποίο δεν έχει να κάνει
ούτε με τη δικαστική ανεξαρτησία και δεν έχει να
κάνει ούτε με τις εσωτερικές δικαστικές διαδικα-
σίες της γειτονικής χώρας», έλεγαν οι ίδιες πηγές.

Η ελληνική κυβέρνηση είχε ζητήσει να υπάρξει
η ορκωμοσία του εκλεγμένου δημάρχου κατά
τρόπον ώστε η πολιτική βούληση που εκφράστηκε
στις εκλογές του περασμένου Μαΐου να αποτυπω-
θεί και στην πολιτική πράξη. Δεν πρόκειται ούτε
για δικαστική ενέργεια και δεν πρόκειται ούτε για
την οποιαδήποτε έξωθεν παρέμβαση. Πρόκειται
για μια διοικητική πράξη που θα πρέπει να συντε-
λεστεί και είναι ο οφειλόμενος σεβασμός στα πο-
λιτικά δικαιώματα και στο κράτος δικαίου.

Με βάση τα τελευταία συμπεράσματα της Συνό-
δου Κορυφής τον Δεκέμβριο του 2023, παραμέ-
νουν ακόμη κλειστά τα κεφάλαια των διαπραγμα-
τεύσεων που αφορούν το δικαστικό σώμα, τα θε-

μελιώδη δικαιώματα και τη δικαιοσύνη στην Αλ-
βανία.

Η κυβέρνηση είναι προσεκτική ως προς τα επό-
μενα βήματα που θα ακολουθήσει και αν θα βάλει
βέτο στην επόμενη σύνοδο που θα αφορά τα Δυτι-
κά Βαλκάνια. Στη διπλωματική εξίσωση να προ-
σθέσουμε, γιατί θα το βρούμε μπροστά μας, τη ση-
μαντική κινητικότητα στον διπλωματικό χάρτη που
προσωπικά ο Έντι Ράμα πραγματοποιεί, σε μια
προσπάθεια να εδραιώσει τη θέση του ως χώρας-
μέλους του ΝΑΤΟ αλλά και να ενισχύσει το προφίλ

του στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Διότι λίγες
μέρες μετά την επίσκεψη του Αμερικανού
υπουργού Εξωτερικών Άντονι Μπλίνκεν, ο
οποίος επισκέφτηκε τα Τίρανα και εξήρε
τον ρόλο της Αλβανίας ως συμμαχικής χώ-
ρας, ο Ράμα εγκαινίασε αεροπορική βάση

για να εξυπηρετεί αεροσκάφη του ΝΑΤΟ,
κάτι που έχει μεγάλη σημασία για τους
Αμερικανούς στο μέτωπο με τη Ρωσία. 

Μήνυμα Μητσοτάκη
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης στις συνομιλίες που

είχε με τους ομολόγους του διεμήνυσε ότι η υπό-
θεση Μπελέρη δεν είναι διμερές ζήτημα αλλά ευ-
ρωπαϊκό, καθώς πρόκειται για την εφαρμογή του
κράτους δικαίου και τον σεβασμό των δικαιωμά-
των της ελληνικής μειονότητας.

Την ίδια ώρα και ο πρόεδρος του Κόμματος της
Ελευθερίας στην Αλβανία Ιλίρ Μέτα σε συνέντευ-
ξη Τύπου αναφερόμενος στην υπόθεση Μπελέρη
τόνισε ότι «η σύλληψή του είναι πολιτική και δεί-
χνει τη χειραγώγηση της δικαιοσύνης και της
αστυνομίας από τον πρωθυπουργό Έντι Ράμα».
Στη συνέχεια πρόσθεσε σε σκληρή γλώσσα: «Το
ναρκοκράτος παραβίασε ανθρώπινα δικαιώματα
και ελευθερίες». Τέλος, είπε για το ψήφισμα του
ΕΛΚ: «Το Κόμμα Ελευθερίας χαιρετίζει τη θέση
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος και συμμερί-
ζεται τις ίδιες ανησυχίες σχετικά με την έξοδο της
χώρας από τα μονοπάτια της δημοκρατίας… Συμ-
μεριζόμαστε την ίδια θέση ότι η παραμέληση των
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και η εκτεταμένη δια-
φθορά θα υπονομεύσουν την πορεία προς την έν-
ταξη στην ΕΕ». 
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Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Ευρωπαϊκή
πρωτοβουλία
της ΝΔ για
τον Μπελέρη

Το ΕΛΚ υιοθέτησε το «γαλάζιο» ψήφισμα που καταγγέλλει 
την αλβανική κυβέρνηση ότι δεν σέβεται το κράτος δικαίου 

και δεν προστατεύει τα δικαιώματα της ελληνικής μειονότητας
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O
Ανδρέας Λοβέρδος, πρό-
εδρος του νέου πολιτικού
κόμματος Δημοκράτες με το

οποίο θα δώσει τη μάχη των ευρωε-
κλογών, στην πρώτη του συνέντευξη
μιλάει για το πολιτικό του διακύβευμα
αλλά και για την ανάγκη που τον οδή-
γησε σε αυτό το εγχείρημα. Υπογραμ-
μίζει ότι το κόμμα του πολιτικοϊδεο-
λογικά «τοποθετείται στο κέντρο της πολιτι-
κής σκηνής», ξεκαθαρίζει ότι θα είναι και ο
ίδιος υποψήφιος στις ευρωεκλογές και εξη-
γεί πώς νιώθει σε συναισθηματικό επίπεδο
που θα αντιπαρατεθεί πολιτικά με το ΠΑΣΟΚ. 

Ποιο είναι το πολιτικό σας διακύβευμα
και ποια ανάγκη σάς οδήγησε σε αυτό
το εγχείρημα;

Οι Δημοκράτες συγκροτούμε το μέτωπο της
κοινής λογικής. Με κοινή λογική, με δυναμι-
σμό και βεβαίως με μετριοπάθεια θα στα-
θούμε απέναντι στα προβλήματα των συμπο-
λιτών μας και τις ανάγκες της πατρίδας μας.
Το γεγονός ότι υπάρχει ένα κόμμα του 40%
και τα υπόλοιπα κόμματα είναι επτά μικρά,
μη κυβερνητικά που αποδεδειγμένα ασκούν
αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση, παρα-
κάμπτοντας και την κοινή λογική και τα συμ-
φέροντα όλων, είναι η βασική αιτία που οδή-
γησε σε αυτή την πρωτοβουλία που πήραμε
οι Δημοκράτες. Αυτό που μπορώ να διαβε-
βαιώσω τους αναγνώστες σας είναι ότι εμείς
δεν εξετάζουμε ποιος λέει κάτι, αλλά τι είναι
αυτό που λέγεται. Εάν είναι προς το γενικό
καλό, το στηρίζουμε ανοιχτά και καθαρά χω-
ρίς φοβίες και κολλήματα. Εάν είναι προβλη-
ματικό, δεν το καταγγέλλουμε απλώς αλλά
αντιπροτείνουμε το ορθό και το λογικό. Με
αυτή την αρχή θα κινηθούμε. Από εμάς μην
περιμένετε τίποτε λιγότερο. Θέλουμε να δώ-
σουμε την επιλογή του καλύτερου και όχι της
μιζέριας. 

Πού τοποθετείτε πολιτικά την εκλογική
σας δεξαμενή; 

Το κόμμα μας είναι πατριωτικό, λαϊκό, πολι-
τικά φιλελεύθερο, μεταρρυθμιστικό, εκσυγ-

χρονιστικό, ψηφιακό, πολυσυλλεκτι-
κό. Είναι ένα κόμμα που τοποθετείται
στο κέντρο της πολιτικής σκηνής και
απευθύνεται σε όλους όσοι αισθάνον-
ται ότι χωρούν σε αυτό που περιέγρα-
ψα. Υπάρχουν όμως και εκείνοι που
μέχρι την ίδρυσή μας δεν είχαν διέξο-
δο και οδηγούνταν σε «αναγκαστικές»
επιλογές ψήφου. Με δεδομένη την

έλλειψη σοβαρής αντιπολίτευσης αυτή τη
στιγμή στη χώρα και καταγεγραμμένη την
απογοήτευση των πολιτών κυρίως από το
ΠΑΣΟΚ αλλά και τη δυσαρέσκεια για πολλές
παραλείψεις και επιλογές της κυβέρνησης
πιστεύω ότι το κόμμα των Δημοκρατών είναι
η πιο ασφαλής και συνετή επιλογή.

Εκτός από πρόεδρος του κόμματος θα
είστε ο ίδιος υποψήφιος στις ευρωε-
κλογές; 

Βεβαίως θα είμαι ο ίδιος υποψήφιος στις ευ-
ρωεκλογές. Οι πολίτες που θα επιλέξουν το
κόμμα μας μπορούν να βάλουν τον σταυρό
προτίμησής τους στο όνομά μου. Από τη δική
μου πλευρά πιστεύω ότι μπορώ να εκπρο-
σωπήσω τα συμφέροντα της πατρίδας μας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση με δυναμισμό και
με αποτελεσματικότητα. Αν κάτι με χαρακτη-
ρίζει όχι μόνο στα λόγια αλλά και στις πρά-
ξεις ολόκληρης της πολιτικής μου διαδρο-
μής, πιστεύω ότι είναι η τόλμη και η αποτελε-
σματικότητα. 

Ποιες είναι οι εκτιμήσεις σας για τις
αναταράξεις και τη ρευστότητα που
επικρατούν στον χώρο της Κεντροαρι-
στεράς; 

Δεν εκφράζω μόνο προσωπική άποψη. Σας
απαντώ με αυτό που διαπιστώνουν όλοι όσοι
ασχολούνται με την πολιτική έστω και λίγο σή-
μερα. Ο τρόπος που πολιτεύονται και αντιμε-
τωπίζουν την πολιτική πραγματικότητα στον
χώρο που αναφέρατε είναι πολύ μακριά από
την πολιτική της κοινής λογικής, της μετριοπά-
θειας και από τη δυνατότητα να αντιληφθούν
τις πραγματικές διαστάσεις και των προβλημά-
των και των επιθυμιών της κοινωνίας. 

Σε συναισθηματικό επίπεδο πώς νιώ-
θετε που θα αντιπαρατεθείτε με το ΠΑ-
ΣΟΚ, που είναι ο πολιτικός χώρος όπου
αναδειχθήκατε πολιτικά;

Όποιος έχει παρακολουθήσει την πολιτική
μου διαδρομή, ανεξάρτητα αν συμφωνεί ή
διαφωνεί μαζί μου, είμαι βέβαιος ότι έχει
καταλάβει πως πολιτεύομαι απαρέγκλιτα με
βάση τις αρχές, τις αξίες και τις ιδέες μου.
Από αυτές τις αρχές και αυτές τις ιδέες δεν
έχω κάνει ποτέ βήμα πίσω, ακόμη και σε
εποχές που το κόστος, το κομματικό και το
προσωπικό, ήταν τεράστιο. Θυμίζω ότι το
όνομα ΠΑΣΟΚ το επανέφερα προσωπικά
όταν οι υπόλοιποι είχαν επιλέξει άλλα ονό-
ματα. Εγώ ποτέ δεν ντράπηκα για το ΠΑΣΟΚ.
Το αντίθετο, και το γνωρίζουν και το αναγνω-
ρίζουν οι πάντες. Οι συνθήκες, όμως, άλλα-
ξαν και για λόγους καθαρά πολιτικούς απο-
φάσισα να αποχωρήσω από το ΠΑΣΟΚ και
σήμερα να προχωρήσω σε ένα νέο πολιτικό
βήμα. Συνεχίζω να πιστεύω, να λέω και να
διακηρύττω ότι θα πράξω τα ίδια που έλεγα
από την πρώτη στιγμή που κατήλθα στον πο-
λιτικό στίβο. Είμαι κεντρώος πολιτικός, πα-
τριώτης και μεταρρυθμιστής. Εγώ σε αυτά
ούτε άλλαξα ούτε θα αλλάξω. Και ξέρετε και
κάτι; Για μένα είναι θέμα ακριβής τιμής ένας
πολιτικός να μην αλλάζει τις ιδέες του για

ένα κόμμα. Αν χρειάζεται, πρέπει να αλλάξει
κόμμα για τις ιδέες του. Για αυτό και σήμερα
είμαι πρόεδρος του κόμματος Δημοκράτες. 

Πώς σχολιάζετε το «mea culpa» του
Αλέξη Τσίπρα για την υπόθεση Novartis
και τους χειρισμούς στο ζήτημα των τη-
λεοπτικών αδειών; 

Ο Αλέξης Τσίπρας ήταν ο ενορχηστρωτής της
σκευωρίας της Novartis. Για αυτό δεν υπάρ-
χει καμία αμφιβολία. Ακόμη και ο τότε
υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κοντονής το συνο-
μολόγησε πριν από λίγες ημέρες σε συνέν-
τευξή του. Για μια τέτοια σκευωρία που επι-
χείρησε να δολοφονήσει πολιτικά και ηθικά
δέκα αθώους ανθρώπους και που σε επίπε-
δο τελευταίας ανάλυσης επιχείρησε να κλο-
νίσει την ίδια τη δημοκρατία, με μία λέξη μό-
νο δεν ξεμπερδεύει κανείς. Με μία και μόνο
λέξη δεν σβήνονται τέτοια ανομήματα. Ας
δεχτούμε απλώς ότι η παραδοχή του είναι
μία επιπλέον δικαίωση για όλους εμάς που
εξαιτίας του τραβήξαμε τα ελέη. Όμως, με
ένα επίθετο «ατυχής» δεν ισοσκελίζονται
όσα υποφέραμε από τον ίδιον τον κ. Τσίπρα.
Μία λέξη δεν αποτελεί αντίβαρο μιας
σκευωρίας. Περιμένουμε να βγουν οι κου-
κούλες. Μόνο τότε θα ολοκληρωθεί η κά-
θαρση αυτής της ντροπής.

Ανδρέας Λοβέρδος
Πρόεδρος του κόμματος Δημοκράτες

«Θέλουμε να δώσουμε 
την επιλογή του καλύτερου 

και όχι της μιζέριας»

στον Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλο

aantonopoulos10@gmail.com 
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Η
Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας έχει ιδιαίτερη σημα-

σία όχι μόνο για το γυναικείο φύλο αλλά και για το σύ-

νολο της κοινωνίας, γιατί αποτελεί μια δυνατή υπεν-

θύμιση των μακροχρόνιων και σκληρών αγώνων που στην πο-

ρεία των ετών η γυναίκα έχει κληθεί να δώσει και εξακολουθεί

μέχρι σήμερα να δίνει με στόχο τη διεκδίκηση θεμελιωδών αν-

θρωπίνων δικαιωμάτων και της ισότιμης θέσης της σε κοινωνι-

κό, οικονομικό, επαγγελματικό, πολιτικό και επιστημονικό επί-

πεδο. Συνεπώς η γυναίκα δεν γιορτάζει στις 8του Μάρτη, αλλά

με σθένος αγωνίζεται για την περαιτέρω ενδυνάμωση

και χειραφέτησή της και για να μπορέσουν οι σύγχρο-

νες κοινωνίες να βιώσουν επιτέλους στην πράξη την

πλήρη ισότητα των φύλων.

Είναι αξιοσημείωτο όμως ότι παρά την πρόοδο που

έχει συντελεστεί, το έμφυλο χάσμα εξακολουθεί να

υφίσταται σε αρκετούς -και μάλιστα νευραλγικής ση-

μασίας- τομείς ζωής και δράσης μας. Εδώ και κάποια

χρόνια και ειδικότερα μετά την πανδημία το φαινόμενο

της ενδοοικογενειακής βίας απέκτησε μεγαλύτερη

ορατότητα και υποθέσεις που άρχισαν να απασχολούν

την επικαιρότητα αποκάλυψαν τη σοβαρότητα του φαι-

νομένου, το μέγεθος και τις σφοδρές επιπτώσεις της

έμφυλης βίας σε βάρος γυναικών.

Μετοπαρόνάρθροθαεπιχειρήσουμενααναδείξου-

με και άλλες πλευρές των πολυδιάστατων αγώνων που

καλείται να δώσει η γυναίκα για να διασφαλίσει μια

ισότιμημετουςάνδρεςθέσηστηνκοινωνία.Θαξεκινή-

σουμεμετηνυπενθύμισημιαςακόμαπολύσημαντικής

Ημέρας, της 11ης Φεβρουαρίου, η οποία έχει ανακη-

ρυχθεί ως η Διεθνής Ημέρα Γυναικών και Κοριτσιών στην Επι-

στήμη. Στόχος της είναι να επιτευχθεί η πλήρης και ισότιμη πρό-

σβαση και συμμετοχή στην επιστήμη για τις γυναίκες και τα κο-

ρίτσια. Ένα θέμα για οποίο κρίνουμε ότι θα μπορούσε να είχε γί-

νει εκτενέστερος λόγος από τα ΜΜΕ ώστε να δοθεί το έναυσμα

να ανοίξει η δημόσια συζήτηση και να ενημερωθεί ένα ευρύτε-

ρο κοινό. Αυτό που με θλίψη διαπιστώνουμε είναι ότι το έμφυλο

χάσμα καταγράφεται και στον κομβικής σημασίας τομέα της

έρευνας και της επιστήμης, σε διεθνές μάλιστα επίπεδο. Το εν

λόγω χάσμα επιδρά με αρνητικό πρόσημο στο σύνολο των κοι-

νωνιών γιατί, όπως υποστηρίζουν οι ειδικοί, οδηγεί σε λιγότερη

καινοτομία και ανάπτυξη, οι οποίες ωστόσο θα μπορούσαν να

είχανεπιτευχθείανδιασφαλιζότανηπλήρηςκαι ισότιμησυμμε-

τοχή γυναικών σε επιστημονικούς κλάδους αιχμής. Αφήνει

ακόμη σημαντικές ευκαιρίες για τη βελτίωση της ποιότητας

ζωής μας αναξιοποίητες.

Πιστεύουμε ότι πηγή έντονου προβληματισμού πρέπει να

αποτελέσουν -τόσο για την επιστημονική κοινότητα όσο όμως

και για το σύνολο της κοινωνίας- τα στοιχεία που έχουν δημοσι-

ευτεί από τον ΟΗΕ1 για τη θέση της γυναίκας στην έρευνα και την

επιστήμη, σύμφωνα με τα οποία:

• Οι γυναίκες λαμβάνουν μικρότερα ερευνητικά κονδύλια και

αντιπροσωπεύουν το 33,3% όλων των ερευνητών.

• Μόνο το 12% των μελών των εθνικών επιστημονι-

κών ακαδημιών είναι γυναίκες.

• Σε τομείς αιχμής όπως η τεχνητή νοημοσύνη μόνο

ένας στους πέντε επαγγελματίες (22%) είναι γυναίκα.

• Οι γυναίκες εξακολουθούν να αντιπροσωπεύουν

μόνο το 28% των αποφοίτων μηχανικών και το 40% των

αποφοίτων στην επιστήμη των υπολογιστών και την

πληροφορική.

• Οι ερευνήτριες τείνουν να έχουν συντομότερη, λι-

γότερο καλά αμειβόμενη σταδιοδρομία. Το έργο τους

δεν παρουσιάζεται ισότιμα σε περιοδικά υψηλού κύ-

ρους, ενώ συχνά παραβλέπονται για προαγωγή.

Ένα ακόμη σοβαρό ζήτημα, που απασχόλησε εκτε-

νώς τη γράφουσα στο πρόσφατο βιβλίο της «Έγκλημα

και Γυναίκα», είναι το κατά πόσο και ο εγκλεισμός την

περίοδο της πανδημίας άσκησε αρνητικές επιδράσεις

στην ήδη δύσκολη διαβίωση γυναικών και τελικά επι-

δείνωσε τις κοινωνικές και οικονομικές ανισότητες

μεταξύ των φύλων. Στη χώρα μας η σφοδρή υγειονο-

μική κρίση, η οποία αναμφίβολα αποτέλεσε μια σοβαρή πρό-

κληση για τις κοινωνίες σε διεθνές επίπεδο, ήρθε να «προστε-

θεί» σε μια σειρά κρίσεων και δυσμενών καταστάσεων που τα-

λανίζουν εδώ και αρκετές δεκαετίες τη χώρα, όπως είναι η οι-

κονομική, κοινωνική και η αξιακή κρίση. Λαμβάνοντας ως δε-

δομένο ότι κάθε κρίση αφήνει το αποτύπωμά της και μάλιστα

ισχυρό σε καθοριστικής σημασίας τομείς, δεν μπορούμε να μην

προβληματιστούμε για τις συνέπειες της υγειονομικής κρίσης

στη ζωή γυναικών εντός αλλά και εκτός του οίκου τους.

Όπως επισημαίνει στο άρθρο του με τίτλο «Οι έμφυλες δια-

κρίσεις σε συνθήκες κρίσης: Η ανισότητα των φύλων κατά την

πανδημία Covid-19», που δημοσιεύθηκε το έτος 2021 στον Συλ-

λογικό Τόμο Διεπιστημονική προσέγγιση των επιπτώσεων της

πανδημίας Covid-19, ο ψυχολόγος, παιδοψυχολόγος Ηρακλής

Γρηγορόπουλος2, «σε συνθήκες κρίσης οι έμφυλες διακρίσεις
και οι ανισότητες γίνονται περισσότερο εμφανείς». Εστιάζοντας

ειδικότερα στην Covid-19 υπογραμμίζει: «Οι συνέπειες της παν-
δημίας Covid-19 αναδεικνύουν ιδιαίτερα και την έμφυλη διά-
σταση των κοινωνικών ανισοτήτων και το καθεστώς πολλαπλής
ευαλωτότηταςτωνγυναικών,καθώςδιογκώνονται ταεργασιακά
τους προβλήματα, υπονομεύονται οι επαγγελματικές τους προ-
οπτικές, ενώ παράλληλα εδραιώνονται περισσότεροo τα υπάρ-
χοντα έμφυλα στερεότυπα που αυξάνουν το εργασιακό και μι-
σθολογικό χάσμα μεταξύ των γυναικών και των ανδρών». Αξίζει

να δώσουμε ιδιαίτερη βαρύτητα και στην ακόλουθη επισήμανση

τουκ.Γρηγορόπουλου, σύμφωναμετηνοποία:«ΣτονδιεθνήΤύ-
πο η πανδημία ονομάστηκε ως “η καταστροφή του φεμινισμού”,
καθώς οι αυξημένες υποχρεώσεις της οικιακής και οικογενει-
ακής φροντίδας επηρέασαν αρνητικά την οικονομική και εργα-
σιακή ασφάλεια και προοπτική εξέλιξης πολλών γυναικών».

Μια ακόμη σοβαρή πτυχή του θέματος, που αναδεικνύεται

από τον κ. Γρηγορόπουλο, είναι ότι η συντριπτική πλειοψηφία

τωνεργαζομένωνσεκλάδουςκαιεπαγγέλματακομβικάκατά τη

διάρκεια της πανδημίας (νοσηλευτικό προσωπικό, εργαζόμενες

σε σουπερμάρκετ, σε προνοϊακά ιδρύματα κ.λπ.) είναι γυναίκες

με χαμηλότερες αμοιβές από τους άντρες οι οποίες εκτέθηκαν

σε μεγάλο κίνδυνο να νοσήσουν αλλά και σε εξαντλητικά ωρά-

ρια εργασίας. Παράλληλα και το κλείσιμο των σχολείων, των

παιδικών και των βρεφονηπιακών σταθμών αποκάλυψε την ευ-

θραυστότητα της συμμετοχής των γυναικών στην αμειβόμενη

οικονομία. Ένα εξίσου φλέγον ζήτημα το οποίο οφείλουμε να

αναδείξουμε είναι οι επιπτώσεις της υγειονομικής κρίσης στις

μονογονεϊκές οικογένειες, στο πλαίσιο των οποίων πάλι η γυ-

ναίκα είναι αυτή που επιβαρύνεται περισσότερο. Στο προανα-

φερθέν άρθρο σημειώνονται τα ακόλουθα: «Τα ερευνητικά δε-
δομένα δείχνουν ότι κατά την περίοδο αυτή η επιβάρυνση είναι
πολύ περισσότερη για τους μόνους γονείς, το 85% των οποίων
είναι γυναίκες. Συγκεκριμένα, απειλείται η θέση εργασίας τους
και κατά συνέπεια η οικονομική τους κατάσταση, καθώς αποτε-
λούν τη μόνη πηγή εισοδήματος της οικογένειας τους (EIGE,
2020). Όσον αφορά τον επαγγελματικό ρόλο, ο αυξανόμενος
χρόνος που αφιερώνεται στη μη αμειβόμενη οικιακή/οικογε-
νειακή φροντίδα κατά τη διάρκεια του εγκλεισμού έχει άμεσες
επιπτώσεις στην επαγγελματική ζωή των γυναικών. Ερευνητικά
δεδομένα δείχνουν ότι οι γυναίκες που απασχολούνται σε απαι-
τητικούς, ανταγωνιστικούς και υψηλών δεξιοτήτων τομείς
έχουν πληγεί ιδιαίτερα από αυτές τις πιέσεις».

της
Αγγελικής 
Καρδαρά 

Δρ Τμήματος 
Επικοινωνίας 

και ΜΜΕ ΕΚΠΑ, 
φιλόλογος, τακτική

επιστημονική 
συνεργάτιδα

Κέντρου Μελέτης
του Εγκλήματος,

συγγραφέας-
εισηγήτρια

και εκπαιδεύτρια 
E-Learning ΕΚΠΑ
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H γυναίκα συνεχίζει τους αγώνες για να καταπολεμηθεί
το έμφυλο χάσμα σε κοινωνικό, οικονομικό,

επαγγελματικό, πολιτικό και επιστημονικό επίπεδο

1 Βλ. 11 Φεβρουαρίου 2023 - Διεθνής Ημέρα για τις Γυναίκες και τα Κορίτσια στην Επιστήμη - Περιφερειακό Κέντρο Πληροφόρησης του ΟΗΕ - Greece (unric.org).
2 Γρηγορόπουλος Η. (2021). «Οι έμφυλες διακρίσεις σε συνθήκες κρίσης: Η ανισότητα των φύλων κατά την πανδημία Covid-19» σε Μπούνα - Βάιλα Α. Παπάνης Ε (επ.). 
Διεπιστημονική προσέγγιση των επιπτώσεων της πανδημίας Covid-19. Αθήνα: Ηδυέπεια, σσ. 77-78.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα



Η χώρα έχει ανάγκη
έναν δομημένο σχεδιασμό
για την αναμόρφωση 
της ανώτατης εκπαίδευσης

Κ
άθε νομοσχέδιο έχει το δικό του πολιτικό
και κοινωνικό αποτύπωμα. Εμπεριέχει ως
αρχή τα προβλήματα του χθες και προβάλ-

λει το πλαίσιο για τις λύσεις τού αύριο. Ο υπουργός
Παιδείας, Θρησκευμάτων και Αθλητισμού Κυριά-
κος Πιερρακάκης παρουσίασε στο Υπουργικό Συμ-
βούλιο και έφερε στην αρμόδια επιτροπή της Βου-
λής ένα κομβικό νομοσχέδιο που δεν αποτελεί τί-
ποτα παραπάνω από έναν οδικό χάρτη με κατεύ-
θυνση την εφαρμογή ενός δεκαετούς μεταρρυθμι-
στικού προγράμματος για την τριτοβάθμια εκπαί-
δευση. Με ξεκάθαρο το αναπτυξιακό, κοινωνικό
και εκπαιδευτικό αποτύπωμα που θα αφήσει. Προ-
σεγγίζοντας με ουσιαστική πολιτική βούληση την

ανάγκη για έναν δομημένο σχε-
διασμό ως προς την αναμόρφω-
ση της ανώτατης εκπαίδευσης.

ΤΤα ελληνικά πανεπιστήμια εί-
ναι στον πυρήνα του σχεδια-
σμού. Κάτι που αποδεικνύεται
από την αξιοποίηση των θεσμι-
κών εργαλείων του νόμου
4957/2022 για την ακαδημαϊκή
ανάπτυξη και την εξωστρέφεια
των πανεπιστημίων, τον εκσυγ-
χρονισμό των εγκαταστάσεων
των πανεπιστήμιων της χώρας
με σύγχρονα χρηματοδοτικά
εργαλεία και την για πρώτη φο-
ρά ανάπτυξη clusters που θα
δυναμώσουν τα πανεπιστήμια

μας. Το νομοσχέδιο αποτελείται από πέντε μέρη και
205 άρθρα, εκ των οποίων τα τέσσερα μέρη και τα
179 άρθρα είναι ρυθμίσεις για την ενίσχυση των δη-
μόσιων πανεπιστημίων.

Ένα σκέλος 26 άρθρων ρυθμίζει την εγκατάστα-
ση και τη λειτουργία των Νομικών Προσώπων Πα-
νεπιστημιακής Εκπαίδευσης (ΝΠΠΕ) εισάγοντας
αυτονόητα ως δικλίδα το πραγματικά αυστηρό
πλαίσιο ίδρυσης μη κρατικών ΑΕΙ. Βασικός στόχος
οι διαπανεπιστημιακές συνεργασίες μεταξύ δημό-
σιων και μη κρατικών ιδρυμάτων για να λειτουργή-
σουν ως μοχλοί ανάπτυξης για τη διδασκαλία και
για την έρευνα. Η νέα αυτή πραγματικότητα θα
ανοίξει με τον πιο αποτελεσματικό τρόπο τους δρό-
μους της εξωστρέφειας και θα τους παραδώσει στη
νέα γενιά της χώρας που με αγωνία αναζητά συνε-
χώς διεξόδους για τη φυγή της προς τα εμπρός.

Πρέπει να ξέρουμε και να μαχόμαστε, αλλά να
μάθουμε και να συνεργαζόμαστε. Αποτελεί χρέος
μας να μεγιστοποιήσουμε τις συνθήκες συναίνεσης
στις μεταρρυθμίσεις σε θέματα παιδείας γιατί αυτό
υπαγορεύουν το συμφέρον και οι προοπτικές της
χώρας και των πολιτών.

του
Χρήστου 

Λαγκαδιανού

Αντιπρόεδρος
Συλλόγου

Επιστημονικών
Συνεργατών 
της Βουλής 

των Ελλήνων
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ΡOLITICAL ΘΕΣEIΣ21
Θα αναφερθούμε ολοκληρώνοντας το παρόν άρθρο και

στην ενδιαφέρουσα μελέτη με τίτλο «Εγκλεισμός και εγκλω-

βισμός σε καιρούς πανδημίας: Τρεις γενιές γυναικών ομιλούν

για το βίωμα και τις συνέπειες της καραντίνας», η οποία εκπο-

νήθηκε από τις Μάρθα Λεμπέση, κοινωνιολόγο-ΜΔΕ Εγκλη-

ματολογίας, διευθύντρια Κέντρου Μελέτης του Εγκλήματος,

δρα Ιωάννα Τσίγκανου, διευθύντρια Ερευνών, ΕΚΚΕ, και δρα

Αναστασία Χαλκιά, κοινωνιολόγο, διδάσκουσα ΕΚΠΑ. Η εν

λόγω μελέτη δημοσιεύτηκε στον «Συλλογικό Τόμο: Διεπιστη-

μονική Προσέγγιση των Επιπτώσεων της Πανδημίας Covid-

19», το έτος 20213.

Η ανάλυσή τους, που εστιάζει στο βίωμα της πανδημίας σε

τρεις διαφορετικές γενιές γυναικών, προέρχεται από έρευνα

που διενήργησαν από κοινού το Εθνικό Κέντρο Κοινωνικών

Ερευνών (ΕΚΚΕ) και το Κέντρο Μελέτης του Εγκλήματος (ΚΕ-

ΜΕ) σε πληθυσμό γυναικών τριών διαφορετικών ηλικιακών

κατηγοριών. Η έρευνα έθεσε ως στόχο τη μελέτη των συνε-

πειών της πανδημίας (Covid-19) η οποία ενέσκηψε σε παγκό-

σμιο επίπεδο, συμπεριλαμβανομένης και της χώρας μας, στις

αρχές του 2020 και των περιοριστικών μέτρων αντιμετώπισής

της σε ατομικό και κοινωνικό επίπεδο. Η έρευνα έλαβε χώρα

τον μήνα Αύγουστο 2020. Οι ερευνήτριες εστίασαν στην πρώ-

τη φάση της πανδημίας, δηλαδή κατά την περίοδο Μαρτίου-

Μαΐου 2020, όταν αποφασίστηκαν πλήρες «lockdown» και

συνθήκες αυστηρής επιτήρησης και «καραντίνας» σε κάθε

έκφανση της κοινωνικής ζωής, και ειδικότερα επιχείρησαν

να κατανοήσουν το βίωμα των γυναικών μέσα από την κοινω-

νική απομόνωση, την «κοινωνική αποστασιοποίηση» και την

ακινητοποίηση που ήταν επιβεβλημένες εκείνη την περίοδο,

καθώς, όπως αναφέρουν στην εισαγωγή τους, «πρώιμες με-
λέτες υποδεικνύουν μια ένταση της ευαλωτότητας του πλη-
θυσμού αυτού εντός και εκτός του οίκου».

Αποδείχτηκε ειδικότερα ότι η «καραντίνα» δημιούργησε

χωροτοπικές μετακινήσεις και κοινωνικές επιστροφές αλλά

και κοινωνική ακινησία μέσα από νέου τύπου εγκλεισμούς

και αποκλεισμούς. Ένα σημαντικό στοιχείο που επίσης μελε-

τήθηκε στην έρευνα είναι ο «ηδονισμός» του εγκλεισμού σε

συνθήκες δυστοπικής δυσφορίας, δηλαδή το πώς η μείωση

των εξαντλητικά εντατικών ρυθμών ζωής της σύγχρονης επο-

χής, στους οποίους ένας μεγάλος αριθμός ατόμων έχει «εθι-

στεί», οδήγησε σε κάποια ευχάριστα συναισθήματα. Όπως

διαπιστώθηκε από τον λόγο των γυναικών που συμμετείχαν

στην έρευνα, το αρχικό συναίσθημα ανακούφισης από την

απομάκρυνσή τους από την πολυάσχολη καθημερινότητα με

τις πολύ αυξημένες υποχρεώσεις ακολουθήθηκε από ένα

επώδυνο βίωμα, με τις ερευνήτριες να επισημαίνουν: «Ο
όποιος ηδονισμός προέκυψε ως συνεπακόλουθο της καραν-
τίνας συνδέεται αρχικά με ξεκούραση, διαδοχικά με ανία και
καταληκτικά με δυσφορία και άγχος, είτε λόγω στέρησης της
ελευθερίας είτε ως διατάραξη της κοινωνικότητας. Ένα τραύ-
μα, θα λέγαμε. Οι γυναίκες της έρευνάς μας βίωσαν την κα-
ραντίνα ως ένα ευχάριστο διάλειμμα, πλην όμως με επιπτώ-
σεις για τα σημαντικότατα αγαθά της σύγχρονης διαβίωσης

στις δυτικές κοινωνίες: την ελευθερία, τη γυναικεία χειραφέ-
τηση και ανεξαρτησία αλλά και την κοινωνική αλληλόδραση
και ανταλλαγή. Κάποιες τη βίωσαν περισσότερο έντονα ως
μια απροσδόκητα οδυνηρή και τραυματική εμπειρία ανάλογα
με την ατομική τους πορεία στη ζωή».

Αξιοσημείωτο επίσης είναι ότι ακόμη και η προσέγγιση της

έννοιας του «οίκου» και των συμβολικών διαστάσεων που

λαμβάνει διαφοροποιήθηκε σημαντικά και έγινε αμφίσημη,

μετιςγυναίκεςτηςέρευναςνααναφέρονταιστοσπίτι τουςάλ-

λοτε ως «καταφύγιο» και μάλιστα ένα καταφύγιο άβατο και

απαραβίαστο από την επέλαση της πανδημίας, άλλοτε όμως

ως «τόπο βασάνου και βασάνων». Μια από τις πιο σημαντικές

παραμέτρους που μελετήθηκε αφορούσε αλλαγές σε καίριας

σημασίας πλευρές του βίου των γυναικών, όπως είναι οι

σπουδές και η εργασία τους. Αποδείχτηκε ότι στις νεαρότερες

ηλικίες η καραντίνα προκάλεσε διακοπή ονείρων και προσ-

δοκιών σχετικά με τη διά ζώσης διδασκαλία και τη συνεπαγό-

μενη ακαδημαϊκή κοινωνικοποίηση των φοιτητών, τις υπο-

τροφίες σπουδών στο εξωτερικό, τη διακρατική κινητικότητα

των φοιτητών, την πρακτική τους άσκηση, την επαγγελματική

τους άσκηση και προοπτική και στο πεδίο αυτό οι δυσμενείς

επιπτώσεις σχετίστηκαν με ανεπιθύμητες επιστροφές και πι-

σωγυρίσματα, ενώ πολλές εκπαιδευτικές και εναρκτήριες

επαγγελματικές πρωτοβουλίες και δραστηριότητες τέθηκαν

σε «αναστολή». Διαπιστώθηκε από την έρευνα μια «αναδί-

πλωση»γυναικώντωνπαραγωγικώνηλικιώνεξαιτίας τωνδυ-

σμενών συνθηκών που βίωσαν την περίοδο του εγκλεισμού

τους και των μέτρων που επιβλήθηκαν, καθώς και μια αναγ-

καστικήεπιστροφή-δεδομένουότιδενυπήρχανάλλεςεπιλο-

γές- σε υπάρχοντες στενούς ή παραδοσιακούς δεσμούς που

δεν μπορούν όμως να προσφέρουν τις ουσιαστικές και δημι-

ουργικές διεξόδους τις οποίες αναζητούν οι γυναίκες για να

ζήσουν με οικονομική ανεξαρτησία και να επιτύχουν τους

στόχους που έχουν θέσει προκειμένου να διασφαλίσουν κα-

λύτερες προοπτικές για το μέλλον.

Συμπερασματικά, είναι αναγκαίο να ενώσουμε ως ενερ-

γά μέλη της κοινωνίας τη φωνή και τις δυνάμεις μας με

απώτερο στόχο μας να καταπολεμηθεί -σε όλα τα επίπεδα

και τα πεδία δράσης μας- το έμφυλο χάσμα που ασκεί αρ-

νητικές επιδράσεις στο σύνολο της κοινωνίας. Να δοθούν

από την Πολιτεία στις σύγχρονες γυναίκες κίνητρα ώστε να

μην αναγκαστεί να περιοριστεί ένας αριθμός αυτών στα

στενά όρια του οίκου τους εξαιτίας της επιπρόσθετης πίε-

σης που βίωσαν από την πανδημία. Να ληφθούν όλα τα

αναγκαία μέτρα για να μην υποχρεωθεί η σύγχρονη γυναί-

κα να κάνει πίσω σε σχέδια που αφορούν την ακαδημαϊκή

και την επαγγελματική της εξέλιξη. Ως εκ τούτου, θεωρού-

με ότι είναι απαραίτητο να αναδειχτούν έγκαιρα και στην

ολότητά τουςόλατασοβαράζητήματαπουκαλείται νααντι-

μετωπίσει στη σημερινή εποχή η γυναίκα μετά την πανδη-

μία, ώστε να μπορέσει να διαγράψει τη μελλοντική πορεία

της πιο δυναμικά και δημιουργικά, χωρίς να είναι υποχρε-

ωμένη να «αναστείλει» τα όνειρά της4.

3 Λεμπέση Μ. Τσίγκανου Ι. & Χαλκιά Α. (2021). «Εγκλεισμός και εγκλωβισμός σε καιρούς πανδημίας:
Τρεις γενιές γυναικών ομιλούν για το βίωμα και τις συνέπειες της “καραντίνας”» σε Μπούνα - Βάιλα Α. Πα-
πάνης Ε (επ.). Διεπιστημονική προσέγγιση των επιπτώσεων της πανδημίας Covid-19. Ό.π, σσ. 204-223.
4 Καρδαρά, Α. (2023). Έγκλημα και Γυναίκα: Επιστημονικός Λόγος και Μιντιακές Απεικονίσεις
για την Εγκληματικότητα και τη Θυματοποίηση Γυναικών. Αθήνα: Παπαζήσης, σσ. 219-226.



Τ
ο «κακόν» είναι παλαιό, δια-
χρονικά επαναλαμβανόμενο
και επιφέρει καταστροφές εκεί

όπου υπάρχει σεισμογενές έδαφος.
Ανησύχησε ο… προειδοποιητικός σει-
σμός των 4,6 Ρίχτερ στη γειτονική μας
Τουρκία. Το πιθανό ενδεχόμενο εντο-
νότερου βρυχηθμού του
Εγκέλαδου/ρήγματος της Ανατολίας
θορύβησε τόσο τους Τούρκους σει-
σμολόγους όσο και τους δικούς μας,
αφού επηρεαζόμαστε, ιδιαίτερα στην
περιοχή του Ανατολικού Αιγαίου/νη-
σιά. Ας ευχηθούμε το «κακόν» να μη
συμβεί. Τουλάχιστον εμείς, γιατί ο
Τούρκος πρόεδρος κ. Τ. Ερντογάν μοι-
άζει να το εύχεται(!), αφού θέλει να το
εκμεταλλευτεί πολιτικά («καλό»).
Πρόκειται ασφαλώς για πώ-
ρωση (σε ανθρώπινο και πο-
λιτικό επίπεδο, που απωθεί
και ανατριχιάζει). Προκειμέ-
νου να εκλεγεί ο δικός του
υποψήφιος (και όχι ο νυν
δήμαρχος και ορκισμένος
αντίπαλος του Τούρκου προ-
έδρου), απειλεί και τρομο-
κρατεί τον λαό, λέγοντάς του
πως, αν γίνει μεγάλος σει-
σμός, θα διακοπεί η παροχή
φυσικού αερίου. Αν όμως εκλέξουν
τον δικό του υποψήφιο, τότε θα
έχουν… αέριο. Βέβαια δεν διευκρίνι-
σε ούτε τι είδους αέριο ή αερολογίες
θα τους χορηγηθούν, ούτε πώς ο νέος
δήμαρχος θα το χορηγήσει. Ψυχανεμί-
ζομαι πως θα το διανείμει μεταφέρον-
τάς το με το ΙΧ αυτοκίνητό του σε κάθε
σπίτι. Εξυπακούεται ότι το «αέριο» θα
προέρχεται από την προσωπική παρα-
γωγή του! Ομολογώ πως τέτοια και τό-
ση… μετασεισμική φροντίδα από…
«σοβαρό» (σ.σ.: αφού η διεθνής κοινό-
τητα εξακολουθεί να τον παίρνει στα
σοβαρά, μιας και διαθέτει…. περινού-
στατους ταγούς!) ηγέτη σπάνια συναν-
τά κανείς. Αυτά ως προς την τουρκική
έκδοση της αρχαιολογικής ρήσης κα-
λού και κακού. Ισχύει όμως το ρηθέν
και ως προς εμάς -στον τόπο μας- αλ-
λά και γενικότερα, στο εξωτερικό. Εδώ
και χρόνια γράφω για την άφρονα επι-
κίνδυνη εμμονή της τουρκικής ηγε-
σίας -και μεγαλομανίας- να κάνουν
την Τουρκία μεγάλη χώρα και με πυ-
ρηνική ισχύ! Κρούω τον κώδωνα του
κινδύνου από την εγκατάσταση πυρη-
νικών εργοστασίων/αντιδραστήρων σε

σεισμογενείς χώρες. Κίνδυνος ατυχή-
ματος/σεισμού κ.ο.κ. τόσο για τους
κατοίκους της ίδιας της χώρας όσο και
για τους γειτονικούς λαούς. Βέβαια η
διεθνής κοινότητα των -παγκοσμιο-
ποιητικής εμβέλειας- συμφεροντολό-
γων υπνώττει, αδιαφορεί, όταν δεν
αβαντάρει! Παθήματα τύπου Τσέρνομ-
πιλ κ.ά. δεν έγιναν μαθήματα. 

Επαναλαμβάνω σταθερά στα άρθρα
μου ότι η Ελλάδα οφείλει να ηγηθεί μιας
διεθνούς προσπάθειας αφύπνισης,
προκειμένου να αποφεύγεται η κατοχή
πυρηνικών (κατ’ εξοχήν βέβαια) από
σεισμογενείς χώρες. Δεν θα πρέπει μό-
νον να μας ανησυχεί η πολεμική υπερο-
χή που θα έχει η Τουρκία έναντι της Ελ-
λάδας, αν αποκτήσει πυρηνικά. Είναι

κυρίως ο διαρκής κίνδυνος
(ακόμα και σε ειρηνικές περιό-
δους) ο οποίος θα επικρέμεται,
λόγω του σεισμογενούς εδά-
φους της. Θα μου επιτρέψετε
εδώ να αναφερθώ στο βιβλίο
μου «ΑΑ ξ ι ο π ρ ε π ώ ς ζ η ν» (το
οποίο κυκλοφόρησε πρόσφατα
από τις εκδόσεις «Πελασγός»
του κ. Ιωάννη Γιαννάκενα), όπου
στη σελ. 209 γράφω: «Πρόταση:
Να επιδοθούμε εμείς σε εκ-

στρατεία ενημέρωσης της διεθνούς κοι-
νής γνώμης περί του υπαρκτού κινδύ-
νου, σε περίπτωση που η Τουρκία απο-
κτήσει πυρηνικά. Το ακλόνητο επιχεί-
ρημά μας είναι ότι το σεισμογενές έδα-
φός της προσφέρεται για μεγάλες κατα-
στροφές, τόσο για τον τούρκικο πληθυ-
σμό όσο και για τους γειτονικούς λαούς.
Αν αυτό που προτείνω δεν το υλοποι-
ήσουν οι ταγοί μας, τότε ας ετοιμαστού-
με να χορέψουμε όλοι μαζί τον χορό του
πυρηνικού Ζαλόγγου». 

Συνεπώς, το τυχόν επερχόμενο «κα-
κό» από σεισμό στην Τουρκία επιβάλλε-
ται να μας οδηγήσει -Έλληνες, Τούρ-
κους και διεθνή κοινότητα- στο «καλό»,
ώστε να σκεφτούμε επιτέλους και αυ-
τούς τους σοβαρότατους κινδύνους.

ΥΓ: Δυστυχώς με την Τουρκία δεν
είμαστε μόνον καταδικασμένοι να
συνορεύουμε γεωγραφικά, αλλά
να (αλληλο)επηρεαζόμαστε και…
σεισμολογικά, μέσω γεωλογικών
ρηγμάτων. Συνεπώς ό,τι συμβαίνει
εκεί (και σε αυτό τον τομέα) μας
επηρεάζει αναπόφευκτα.

Ευκαιρία να αναγνωρίσουμε
τα επιτεύγματα στον αγώνα 
για την ισότητα των φύλων 

Η
Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας αποτελεί μια ευκαιρία να αναδειχθεί η σημασία
της ισότητας των φύλων και να αναφερθούμε στα σημαντικά βήματα που έχουν
γίνει παγκοσμίως για την εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών. Σε αυτήν την

ημέρα, αναδεικνύονται μεταξύ άλλων οι προκλήσεις που αντιμετωπίζουν οι γυναίκες
παγκοσμίως, αλλά και οι επιτυχίες που έχουν επιτευχθεί στον αγώνα για την ισότητα των
φύλων.

Ένα από τα κύρια θέματα που αφορούν τις γυναίκες παγκοσμίως είναι η βία κατά των
γυναικών. Η Πολιτεία παίζει σημαντικό ρόλο στο να αντιμετωπίσει αυτό το πρόβλημα και
να προωθήσει πολιτικές που θα προστατεύσουν τα δικαιώματα των γυναικών. Σε πολλές
χώρες έχουν γίνει σημαντικά βήματα προς την εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών,
ωστόσο, αναγνωρίζεται ότι υπάρχει ακόμα πολύς δρόμος να διανυθεί.

Μια από τις βασικές προσπάθειες των κυβερνήσεων είναι η θέσπιση νόμων που προ-
στατεύουν τις γυναίκες από τη βία. Σε πολλές χώρες έχουν εγκριθεί νόμοι που καταδι-

κάζουν και τιμωρούν τη βία κατά των γυναικών, ενθαρρύνοντας την
αναφορά των περιστατικών και παρέχοντας στις γυναίκες πρόσβα-
ση σε υπηρεσίες υποστήριξης και προστασίας.

Στην Ελλάδα η κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας έχει κάνει αρ-
κετά βήματα μπροστά.

Η Γραμμή SOS 15900 είναι μια υπηρεσία εθνικής εμβέλειας που
δίνει τη δυνατότητα στις γυναίκες θύματα βίας ή σε τρίτα πρόσωπα
να επικοινωνήσουν άμεσα με έναν φορέα αντιμετώπισης της έμφυ-
λης βίας. Τη γραμμή στελεχώνουν ψυχολόγοι και κοινωνιολόγοι
που παρέχουν άμεση βοήθεια σε έκτακτα και επείγοντα περιστατι-
κά βίας σε 24ωρη βάση, 365 μέρες τον χρόνο. Ταυτόχρονα υπάρχει
δυνατότητα ηλεκτρονικής επικοινωνίας των γυναικών μέσω της δι-
εύθυνσης e-mail sos15900@isotita.gr.

Απευθύνεται σε γυναίκες που υφίστανται σωματική, ψυχολογική,
συναισθηματική, λεκτική, οικονομική κακοποίηση καθώς και σε γυναίκες που έχουν
υποστεί βιασμό ή απόπειρα βιασμού, που έχουν υπάρξει θύματα πορνείας ή trafficking
αλλά και σε αυτές που έχουν υποστεί σεξουαλική παρενόχληση στην εργασία, σε κοινω-
νικό χώρο, στην οικογένεια.

Φυσικά, η γραμμή 15900 παρέχει και συμβουλευτικό έργο σε πολίτες και φορείς,
προκειμένου να πληροφορηθούν για θέματα σχετικά με την πρόληψη και την αντιμετώ-
πιση της βίας κατά των γυναικών, παρέχοντας εξειδικευμένες υπηρεσίες συμβουλευτι-
κής, επιδεικνύοντας συναισθηματική κατανόηση και προσφέροντας ανακούφιση στις
γυναίκες.

Μην ξεχνάμε πως η εκπαίδευση και η ευαισθητοποίηση σχετικά με το θέμα της βίας
κατά των γυναικών έχουν καθοριστική σημασία. Πολλές κυβερνήσεις στην Ευρώπη
προωθούν εκστρατείες ενημέρωσης για να ευαισθητοποιήσουν το κοινό και να διευκο-
λύνουν την αναγνώριση και καταγγελία της βίας. Η εκπαίδευση αυτή εκτείνεται σε όλα τα
επίπεδα της κοινωνίας, από τα σχολεία έως τα μέσα ενημέρωσης, προάγοντας την κατα-
νόηση των καταστάσεων που επηρεάζουν τις γυναίκες και προωθώντας την αλληλεγγύη.

Ωστόσο, παρά τις προόδους, παραμένουν πολλά εμπόδια στον αγώνα κατά της βίας κα-
τά των γυναικών. Η ανάγκη για αποτελεσματική εφαρμογή των νόμων και η δημιουργία
πόρων για την υποστήριξη των θυμάτων παραμένει επίκαιρη. Επίσης, ο πολιτισμικός και
κοινωνικός αντίκτυπος των παραδοσιακών αντιλήψεων για τον ρόλο των γυναικών απαι-
τεί συνεχή και διαρκή ενημέρωση. Για αυτό πρέπει όλη να βοηθήσουμε και να ΣΠΑΣΟΥ-
ΜΕ ΤΗ ΣΙΩΠΗ, να γίνουμε η αλυσίδα αγάπης και αλληλεγγύης για τον συνάνθρωπό μας.

Η Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας αποτελεί μια ευκαιρία να αναγνωρίσουμε τα επι-
τεύγματα στον αγώνα για την ισότητα των φύλων και να εξετάσουμε τις προκλήσεις που
παραμένουν. Η συνεχής στήριξη και συνεργασία όλων των κοινωνικών τομέων είναι
απαραίτητη για να επιτευχθεί μια κοινωνία όπου οι γυναίκες θα ζουν χωρίς φόβο και βία,
έχοντας πλήρη πρόσβαση στα δικαιώματα και τις ευκαιρίες που τους αξίζουν. Είναι αν-
θρώπινο δικαίωμα!

του
Κώστα Δημ.

Χρονόπουλου

Ιατρός
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Ουδέν κακόν αμιγές καλού
ΠΑΓΚΟΣΜΙΑ ΗΜΕΡΑ ΤΗΣ ΓΥΝΑΙΚΑΣ 

του
Βασίλη 

Γκουτμάχερ

Αν. γραμματέας
Ανθρωπίνων

Δικαιωμάτων ΝΔ



O
πρόεδρος Τζο Μπάιντεν επρό-
κειτο να ανακοινώσει ξημερώ-
ματα (ώρα Ελλάδας) ότι ο αμε-

ρικανικός στρατός θα κατασκευάσει
έναν προσωρινό λιμένα στη Γάζα, προ-
κειμένου να καταφθάσει περισσότερη
ανθρωπιστική βοήθεια στο έδαφος
μέσω θαλάσσης, σύμφωνα με όσα δή-
λωσαν ανώτεροι Αμερικανοί αξιωμα-
τούχοι. Οι ανακοινώσεις αναμενόταν
να γίνουν κατά τη διάρκεια της ομιλίας
του για την κατάσταση του έθνους. Το
προσωρινό λιμάνι θα αυξήσει τον όγκο
της ανθρωπιστικής βοήθειας προς
τους Παλαιστινίους κατά «εκατοντά-
δες επιπλέον φορτηγά» την ημέρα,
εκτιμούν αξιωματούχοι. Σύμφωνα με
πληροφορίες, θα απαιτηθούν «μερι-
κές εβδομάδες» έως ότου το σχέδιο
υλοποιηθεί.

Οι πρώτες αποστολές ανθρωπιστικής
βοήθειας θα φτάσουν εκεί μέσω Κύπρου
και η ασφάλεια της όλης επιχείρησης θα
γίνει σε συντονισμό με το Ισραήλ, ανέφε-
ραν οι ίδιοι αξιωματούχοι. Στην ομιλία
του στο Κογκρέσο χθες, ο πρόεδρος
Μπάιντεν θα ανακοίνωνε ότι έδωσε εν-
τολή στον στρατό «να αναλάβει μια επεί-
γουσα αποστολή με στόχο τη δημιουργία
ενός λιμανιού στη Γάζα, σε συνεργασία
με χώρες και ανθρωπιστικούς εταί-
ρους», δήλωσε ο αξιωματούχος.

Πάνω από 1,3 εκατ. άνθρωποι 
σε 64 τετραγωνικά χιλιόμετρα

Πάνω από 1,3 εκατ. κάτοικοι της Γάζας
είναι εκτοπισμένοι και παγιδευμένοι στη
Ράφα, την 64 τετραγωνικών χιλιομέτρων
περιοχή στα σύνορα με την Αίγυπτο, και
η κατάσταση φαίνεται να επιδεινώνεται
όλο και περισσότερο, καθώς το Ισραήλ
εντείνει τις επιθέσεις του. Αυτό κάνει τη

Frontex να εξετάζει μια σειρά από σενά-
ρια για την κατάσταση στα σύνορα, δή-
λωσε ο εκτελεστικός διευθυντής της.
Ερωτηθείς ποια σενάρια και τι είδους
ανάπτυξη προβλέπεται, εκπρόσωπος
της Frontex δήλωσε στο Euractiv ότι εί-
ναι «πολύ νωρίς για να συζητήσουμε λε-
πτομέρειες», αλλά ο οργανισμός θα προ-
ετοιμάζεται για πρόσθετη υποστήριξη
και σενάρια διαφορετικών «τμημάτων
των συνόρων», λαμβάνοντας υπόψη την
ευαισθησία της κατάστασης επί τόπου,
συμπεριλαμβανομένων πιθανών εγκλη-
μάτων πολέμου.

Από την άλλη πλευρά, την ευθύνη του
Ισραήλ αναφορικά με την παράδοση αν-
θρωπιστικής βοήθειας στη Λωρίδα της

Γάζας υπογράμμισε ο Βρετανός υπουρ-
γός Εξωτερικών Ντέιβιντ Κάμερον, κατά
τη συνάντησή του με τον πρώην υπουρ-
γό Άμυνας και μέλος του πολεμικού
συμβουλίου του Ισραήλ, Μπένι Γκαντζ.
Ο Βρετανός αξιωματούχος, ο οποίος δεν
έκρυψε την ανησυχία του για τη σχεδια-
ζόμενη στρατιωτική επίθεση στη Ράφα,
έκανε λόγο για «δύσκολες» αλλά «απα-
ραίτητες» συζητήσεις. Η επίσκεψη του
Μπένι Γκαντζ και στην Ουάσιγκτον χω-
ρίς την άδεια του Μπενιαμίν Νετανιάχου
έφερε στο φως τις βαθιές διαφορές των
δύο ανδρών, την ώρα που κλιμακώνον-
ται οι διεθνείς πιέσεις προς το Ισραήλ
μπροστά στην ανθρωπιστική καταστρο-
φή στη Γάζα. 

ΕΕΡΥΘΡΑ ΘΑΛΑΣΣΑ 
Πώς οι Χούθι πέτυχαν
το πρώτο θανατηφόρο
χτύπημα με 3 νεκρούς
και 3 βαριά τραυματίες

Για τρεις νεκρούς κάνει λόγο ο
τελευταίος απολογισμός του
αμερικανικού στρατού αναφορι-
κά με την επίθεση των Χούθι κατά
του πλοίου μεταφοράς φορτίου
bulk carrier. Ήταν η πρώτη θανα-
τηφόρα επίθεση των ανταρτών
της Υεμένης εναντίον της διε-
θνούς ναυσιπλοΐας. «Ο πύραυ-
λος έπληξε το πλοίο και το πλή-
ρωμα έκανε λόγο για τρεις νε-
κρούς, τουλάχιστον τέσσερις
τραυματίες, τρεις εκ των οποίων
βρίσκονται σε κρίσιμη κατάστα-
ση, και μεγάλες ζημιές. Ο αντι-
πλοϊκός βαλλιστικός πύραυλος
εκτοξεύθηκε από εδάφη ελεγ-
χόμενα από τους Χούθι στην Υε-
μένη εναντίον του True Confi-
dence, πλοίου μεταφοράς χύδην
ξηρού φορτίου υπό σημαία
Μπαρμπάντος, λιβεριανής ιδιο-
κτησίας», ανέφερε το μεικτό δι-
οικητήριο των ενόπλων δυνάμε-
ων των ΗΠΑ που είναι αρμόδιο
για την περιοχή της Μέσης Ανα-
τολής. Στην ανακοίνωσή τους
πλοιοκτήτες και διαχειριστές του
πλοίου εκφράζουν τα θερμά τους
συλλυπητήρια στις οικογένειες
όσων έχασαν τα αγαπημένα τους
πρόσωπα σε αυτήν την τραγική
επίθεση και εύχονται ταχεία και
πλήρη ανάρρωση σε όσους νο-
σηλεύονται στο νοσοκομείο.
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Στρατιωτικό λιμάνι στις ακτές 
της Γάζας στήνουν οι ΗΠΑ 

Υψηλόβαθμος Ρώσος αξιωματικός προειδοποίησε ότι η σύγ-
κρουση στην Ουκρανία θα μπορούσε να κλιμακωθεί σε πόλεμο
πλήρους κλίμακας στην Ευρώπη και δήλωσε πως αυξάνεται
«σημαντικά» η πιθανότητα να εμπλακούν οι δυνάμεις της Μό-
σχας σε μια νέα σύγκρουση. Ο στρατηγός Βλαντίμιρ Ζαρουντνί-
τσκι, επικεφαλής της Στρατιωτικής Ακαδημίας του Γενικού Επι-
τελείου των ρωσικών ενόπλων δυνάμεων, έκανε τα σχόλια αυτά
σε άρθρο του για την έκδοση του υπουργείου Άμυνας «Στρατιω-
τική Σκέψη», όπως μετέδωσε το ρωσικό πρακτορείο ειδήσεων
RIA. «Η πιθανότητα μιας κλιμάκωσης της σύγκρουσης στην Ου-

κρανία -από την αύξηση αυτών που συμμετέχουν σε “πληρεξού-
σιες δυνάμεις”, οι οποίες χρησιμοποιούνται για στρατιωτική αν-
τιπαράθεση με τη Ρωσία, μέχρι έναν ευρείας κλίμακας πόλεμο
στην Ευρώπη- δεν μπορεί να αποκλειστεί», δήλωσε ο Ρώσος
στρατηγός, σύμφωνα με το RIA. Ο Ζαρουντνίτσκι υποστήριξε πως
πρέπει να γίνουν αλλαγές στον τρόπο που η Ρωσία οργανώνει τις
ένοπλες δυνάμεις και την ασφάλειά της, πρόσθεσε το RIA, μετα-
ξύ άλλων δίνοντας μεγαλύτερη έμφαση στο να ανταποκρίνεται
σε αυτές που αποκάλεσε φιλικές χώρες, ώστε να εξασφαλίσει
την ασφάλεια της ίδιας της Ρωσίας και να ενώσει το σύνολο της

ρωσικής κοινωνίας γύρω από τις αμυντικές ανάγκες της. Στο με-
ταξύ, το ομοσπονδιακό υπουργείο Εξωτερικών της Γερμανίας
αυστηροποίησε την ταξιδιωτική οδηγία του για τη Ρωσία και
αποτρέπει πλέον «κατηγορηματικά» τους Γερμανούς από το να
ταξιδεύουν εκεί. Η αλλαγή -με την προσθήκη του όρου «κατηγο-
ρηματικά»- κατέστη σύμφωνα με το υπουργείο απαραίτητη «λό-
γω της συνεχούς επιδείνωσης της κατάστασης, συμπεριλαμβα-
νομένου του κινδύνου αυθαίρετων συλλήψεων», ο οποίος θεω-
ρείται αυξημένος για Γερμανούς πολίτες και πολίτες με διπλή
υπηκοότητα, γερμανική και ρωσική.

Για κλιμάκωση του πολέμου της Ουκρανίας και στην Ευρώπη μιλά Ρώσος στρατηγός
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Για να εισρεύσει ανθρωπιστική βοήθεια - Μέσω Κύπρου 
οι πρώτες αποστολές - Και η Frontex ετοιμάζει πιθανά σενάρια 

για αρωγή στους εγκλωβισμένους Παλαιστινίους
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Δ
ίκτυο  που ξέπλενε μαύρο χρήμα και πουλού-
σε προστασία σε νυχτερινά μαγαζιά και επι-
χειρήσεις ξεσκέπασε η Αρχή Ξεπλύματος

Μαύρου Χρήματος υπό τον Χαράλαμπο Βουρλιώτη. Το
δίκτυο που είχαν στήσει τα μέλη της εγκληματικής ορ-
γάνωσης, με 56 εταιρείες σεκιούριτι και εταιρείες-μαϊ-
μού, ξέπλενε μαύρο χρήμα και απέκρυπτε από το κρά-
τος εκατομμύρια ευρώ.

Σύμφωνα με τα στοιχεία που έχουν διαρ-
ρεύσει, πρόκειται για δεκάδες εταιρείες οι
οποίες φέρονται ότι εξαπατούσαν το Δημό-
σιο παρακρατώντας τον ΦΠΑ, που ανέρχεται
σε περισσότερα από 14 εκατομμύρια ευρώ.

Με διάταξη του προέδρου της Αρχής δε-
σμεύτηκαν όλα τα περιουσιακά στοιχεία των
56 εταιρειών, καθώς και των 78 προσώπων
τα οποία φέρονται να εμπλέκονται στην απί-
θανη κομπίνα. Ανάμεσα στα πρόσωπα από
τις συγκεκριμένες εταιρείες υπάρχουν «με-
γάλα ονόματα του χώρου».

Σύμφωνα με το πολυσέλιδο πόρισμα του
επικεφαλής της Αρχής Ξεπλύματος Μαύρου Χρήματος, αντει-
σαγγελέα ΑΠ ετ Χαράλαμπου Βουρλιώτη, τα αδικήματα για τα
οποία θα διενεργηθεί έρευνα από την Οικονομική Εισαγγελία εί-
ναι: Εγκληματική οργάνωση, φορολογική απάτη σε βάρος του
Δημοσίου και ξέπλυμα μαύρου χρήματος.

Μπραβιλίκια και…μουσαντένιες επιχειρήσεις
Κάποιες από τις εταιρείες που είχαν στήσει με «μπροστινούς»

αλλά και νόμιμους εκπροσώπους φαίνεται πως υπήρχαν μόνο

για να πωλούν προστασία σε νυχτερινά κέντρα και άλλες
επιχειρήσεις.

Οι τριάντα από αυτές ήταν «μαϊμού» και στις περίπου
250 σελίδες του πορίσματος αναφέρονται αναλυτικά οι
τρόποι που είχαν στήσει αυτό το περίπλοκο δίκτυο εταιρει-
ών με την εγκληματική δράση.

Όπως αναφέρει το πόρισμα: «Μέσω ενός περίπλοκου
δικτύου, που είχε στηθεί μεταξύ των 56 εται-
ρειών, με εικονικές συναλλαγές, μετέφεραν
ΦΠΑ από τη μια στην άλλη, με αποτέλεσμα
να μην τον αποδίδουν στο Δημόσιο».

Στην υπόθεση εμπλέκονται συνολικά 78
πρόσωπα, πολλά από τα οποία λειτουργού-
σαν σαν «μπροστινοί» στις εταιρείες-μαϊμού.
Στους εμπλεκόμενους επίσης υπάρχουν και
γυναίκες αλβανικής καταγωγής, τα περιου-
σιακά στοιχεία των οποίων δεσμεύτηκαν
επίσης. Όμως, κάποια από τα πρόσωπα που
αναφέρονται στο πόρισμα και κατηγορούνται
ως μέλη της εγκληματικής οργάνωσης,
μπροστά στο ενδεχόμενο να τύχουν ευνοϊ-

κής μεταχείρισης, εκδήλωσαν την πρόθεση να κάνουν αποκαλύ-
ψεις στον εισαγγελέα που ανέλαβε την υπόθεση. Για αυτό και
εδώ και μέρες δεν έχει μαθευτεί ποιες εταιρείες και ποια πρόσω-
πα υπάρχουν πίσω από το δίκτυο.

Ο master mind της μεγάλης κομπίνας φαίνεται πως είναι επι-
χειρηματίας που δραστηριοποιείται στον χώρο της αρτοποιίας. Η
δικογραφία διαβιβάστηκε από την Αρχή Ξεπλύματος στην Εισαγ-
γελία Πρωτοδικών Αθήνας και στη συνέχεια στους οικονομικούς
εισαγγελείς.

Οι έρευνες της Αρχής 
Ξεπλύματος Μαύρου Χρήματος

αποκάλυψαν τη μεγάλη 
κομπίνα της εγκληματικής 

οργάνωσης - Στην υπόθεση 
εμπλέκονται συνολικά 

78 πρόσωπα, πολλά 
από τα οποία λειτουργούσαν

σαν «μπροστινοί» 
σε επιχειρήσεις-μαϊμού

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη

Οπαδοί της Μακάμπι χτύπησαν αλλοδαπό  
που τους πέταξε μπουκάλι στο Σύνταγμα

Επεισόδιο με οπαδούς της Μακάμπι Τελ Αβίβ σημειώθηκε το απόγευμα της
Πέμπτης (7/3) στο Σύνταγμα, λίγες ώρες πριν από το ματς με τον Ολυμπιακό
για τους «16» του Conference League. Αργότερα, μάλιστα, κυκλοφόρησαν
βίντεο στα οποία καταγράφηκε ο άγριος ξυλοδαρμός ενός άνδρα από αρκε-
τούς οπαδούς της ισραηλινής ομάδας. Οι εικόνες είναι σκληρές και σοκά-
ρουν, καθώς τα χτυπήματα των Ισραηλινών οπαδών είναι τυφλά και μάλιστα το
θύμα της επίθεσης φαίνεται να γλιστρά από τις σκάλες και να πέφτει με δύνα-
μη στο έδαφος. Να τονιστεί ότι πάνω από 1.500 οπαδοί της Μακάμπι Τελ Αβίβ
ταξίδεψαν στην Ελλάδα για τον αγώνα της ομάδας τους με τον Ολυμπιακό.

Το Yediot News αναφέρει ότι ο άνδρας φώναξε κάτι προς τους Ισραηλινούς.
Σύμφωνα με πληροφορίες, υπήρξε διαπληκτισμός με Αιγύπτιο, ο οποίος πέ-
ταξε μπουκάλι προς τους φιλάθλους της Μακάμπι, με αποτέλεσμα τον τραυ-
ματισμό του. Ακολούθησε η παρέμβαση της αστυνομίας και μάλιστα οι δύο
άνδρες προσήχθησαν. Λίγο μετά τις 16.00, οι Ισραηλινοί οπαδοί άρχισαν να
οδεύουν προς το γήπεδο «Γεώργιος Καραϊσκάκης» για την αναμέτρηση με
τον Ολυμπιακό.

Απαντήσεις ζητεί η Εισαγγελία του Αρείου Πάγου για ποιους λόγους
οδηγήθηκε σε παραγραφή η υπόθεση οπαδικής βίας στον αγώνα Κυπέλ-
λου ΠΑΟΚ - ΟΣΦΠ το 2016 στο γήπεδο της Τούμπας. Η δίκη σε πρώτο
βαθμό μετά από αλλεπάλληλες αναβολές έγινε έξι χρόνια μετά, το 2022,

με το Τριμελές Πλημμε-
λειοδικείο Θεσσαλονίκης
να καταδικάζει σε ποινές
με αναστολή 23 οπαδούς.
Η καθαρογραφή της από-
φασης άργησε 15 μήνες
και ολοκληρώθηκε τον
Φεβρουάριο του 2024. Η

δίκη προσδιορίστηκε άμεσα, πλην όμως το δευτεροβάθμιο δικαστήριο
έκανε δεκτό τον ισχυρισμό ότι οι κατηγορούμενοι δεν κλητεύθηκαν νόμι-
μα και έτσι η υπόθεση οδηγήθηκε σε παραγραφή, αφού συμπληρώθηκαν
8 χρόνια από την άσκηση δίωξης. Η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου πλη-
ροφορήθηκε την εξέλιξη από δημοσιεύματα του Τύπου και πλέον ζητεί
εξηγήσεις από τις εισαγγελικές Αρχές της συμπρωτεύουσας γιατί η υπό-
θεση αφέθηκε σε παραγραφή. Λ. Κοντ.

Εισαγγελική έρευνα 
για το ποιοι αφήσαν
υπόθεση οπαδικής 
βίας να παραγραφεί

Ξέπλεναν μέσω 56 εταιρειών
σεκιούριτι μαύρο χρήμα 

και… έφαγαν ΦΠΑ 14 εκατ.
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E
να από τα μεγαλύτερα σκάνδαλα στην ιστορία
της προσπαθεί να διευθετήσει πλέον η Εκκλησία
της Κύπρου σχετικά με την... πονηρή δραστηριό-

τητα μοναχών στη Μονή Οσίου Αββακούμ στο χωριό
Φτερικούδι. Όλα τα στοιχεία καίνε τους μοναχούς και
αναφέρονται σε σεξουαλικές συνευρέσεις σε χώρους
του μοναστηριού, οι οποίες μάλιστα καταγράφονταν και
σε βίντεο από κάμερες που είχαν τοποθετήσει οι ίδιοι
για λόγους ασφαλείας. Και δεν ήταν μόνο αυτό. Η έρευ-
να μέσα στη μονή έδειξε πως… έστηναν θαύματα, ενώ
οι δύο άνδρες που φέρεται να διέπραξαν τα παραπάνω
είχαν και τεράστια χρηματικά ποσά στην κατοχή τους!
Όπως έγινε γνωστό, οι μοναχοί θεωρούσαν πως ελέγ-
χουν πλήρως το περιβάλλον και δεν έκλειναν τις κάμε-
ρες, οι οποίες κατέγραφαν τα πάντα. Ο μητροπολίτης Τα-
μασού και Ορενής Ησαΐας, στη δικαιοδοσία του οποίου
ανήκει το μοναστήρι, αποφάσισε να του βάλει λουκέτο
και να παραπέμψει το θέμα στην Ιερά Σύνοδο, η οποία
συνέρχεται σήμερα και εκτός απροόπτου αναμένεται
να... καθαιρέσει δύο μοναχούς! Σημειώνεται πως όταν
αποκαλύφθηκαν οι δραστηριότητές τους, ζήτησαν μόνοι
τους να αποσχηματιστούν για να αποφευχθεί το σκάνδα-
λο που θα τους εξέθετε. Ειδικότερα, οι καταγγελίες που
έγιναν για τα σεξουαλικά και τις οικονομικές ατασθα-
λίες στο Μοναστήρι Οσίου Αββακούμ στην Κύπρο αφο-
ρούν τον ηγούμενο αρχιμανδρίτη Νεκτάριο και τον αρ-
χιμανδρίτη Πορφύριο.
Οι φήμες και τα κουτσομπολιά έφτασαν στα αυτιά του
οικείου μητροπολίτη, ο οποίος έκανε αιφνιδιαστική
έρευνα και παρέλαβε τα βίντεο, με τους δύο μοναχούς
να μην προλαβαίνουν τα χειρότερα. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, το συγκεκριμένο σκάνδαλο δεν αφορούσε
μόνο τις σεξουαλικές συνευρέσεις, αλλά το σύνολο της
λειτουργίας της μονής. Δεν ήταν λίγες οι φορές που
καταγράφονταν «θαύματα» με εικόνες να δακρύζουν
και να στάζουν μύρο... οδηγώντας χιλιάδες ευκολόπι-
στους στο μοναστήρι για να προσκυνήσουν και να το
ενισχύσουν οικονομικά, αφήνοντας και τάματα αξίας
πολλών χιλιάδων ευρώ.
Το μύρο που έσταζε όταν «δάκρυζαν» οι εικόνες ήταν
πραγματικό και για αυτό είχαν φροντίσει οι ίδιοι οι κα-
λόγεροι. Πώς το έκαναν; Είχαν τοποθετήσει μηχανι-
σμό που διοχέτευε μύρο στην εικόνα από δοχείο το
οποίο δεν ήταν ορατό σε κανέναν! Όταν ο μηχανισμός
εντοπίστηκε, δεν βρέθηκε ούτε ένας στη μονή για να
μιλήσει για την απάτη προκειμένου να μη σκανδαλι-
στούν οι πιστοί.

Εντοπίστηκαν λογαριασμοί
με μεγάλα ποσά
Είναι χαρακτηριστικό ότι στο κανάλι της μονής στο You-
Tube πολλές φορές προβάλλονταν τα θαύματα, με τους
μοναχούς να έχουν έντονη δραστηριότητα στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης, ενώ η παρουσία τους ήταν συχνή
σε τηλεοπτικούς σταθμούς και εφημερίδες. Επιπλέον,
από τη σχετική έρευνα που διενεργήθηκε διαπιστώθηκε
ότι οι εισπράξεις στο παγκάρι αλλά και τα τάματα από
τους πιστούς που επισκέπτονταν το μοναστήρι… ήταν
στα κελιά των δύο μοναχών. Τα μετρητά και τα χρυσαφι-
κά που εντοπίστηκαν υπολογίζονται στο 1 εκατ. ευρώ!
Ταυτόχρονα, εντοπίστηκαν και λογαριασμοί με μεγάλα
ποσά, ενώ είχαν γίνει και επενδύσεις με αγορές διαμε-
ρισμάτων σε Κύπρο και Πειραιά. Να σημειωθεί πως η

υπόθεση δεν έχει καταγγελθεί στην αστυνομία και η
έρευνα γίνεται εντός της Εκκλησίας.
Τα περί ηθικού και σεξουαλικού σκανδάλου, στη Μονή
Οσίου Αββακούμ, επιβεβαίωσε ο εκπρόσωπος της Ιεράς
Συνόδου της Εκκλησίας της Κύπρου Χρήστος Ευσταθίου
μιλώντας στον Αντέννα Κύπρου. Επιβεβαίωσε και ότι το

θέμα θα τεθεί αύριο ενώπιον της Ιεράς Συνόδου, η οποία
αναμένεται να λάβει απόφαση για καθαίρεση των δύο
μοναχών. «Ο μακαριότατος (αρχιεπίσκοπος Κύπρου Γε-
ώργιος) δείχνει μεγάλη ευαισθησία να ξεκαθαρίσει αυ-
τή η υπόθεση, η οποία μας θλίβει και μας πονεί. Αυτές οι
καταγγελίες είναι θέματα ηθικής και σεξουαλικής φύ-
σεως και οικονομικών ατασθαλιών που μπορεί να αγγί-
ζουν μέχρι και τα όρια του σκανδάλου. Θα υπάρξει μαρ-
τυρικό υλικό ενώπιον της Ιεράς Συνόδου. Θα ληφθούν
αποφάσεις και δεν αποκλείεται να έχουμε πράξη καθαί-
ρεσης», είπε ο Χρήστος Ευσταθίου.

Διαψεύδουν τα πάντα
Χθες το μεσημέρι με ανακοίνωσή τους οι μοναχοί διέ-
ψευσαν το οικονομικό σκάνδαλο στη μονή. «Εκ μέρους
του ηγούμενου και των μοναχών της Ιεράς Μονής Οσίου
Αββακούμ Φτερικουδίου ανακοινώνονται τα εξής σε
σχέση με δημοσιεύματα των ηλεκτρονικών μέσων ενη-
μέρωσης, αναφορικά με δήθεν οικονομικά σκάνδαλα
που φέρεται να τελέστηκαν από δύο ιερωμένους της Ιε-
ράς Μονής: Διαψεύδονται κατηγορηματικά τα δημοσι-
εύματα αυτά. Ουδεμία οικονομική κακοδιαχείριση και
ουδέν σκάνδαλο χαρακτήριζε και χαρακτηρίζει τη λει-
τουργία της Ιεράς Μονής από την ίδρυσή της το 2020 έως
σήμερα. Ουδεμία έγκυρη παραδοχή παραπτωμάτων
έχει γίνει από τους ιερωμένους της Ιεράς Μονής. Τα
στοιχεία τα οποία παρουσιάστηκαν στον μητροπολίτη
Ταμασού και Ορεινής είναι χαλκευμένα και προϊόν εγ-
κληματικής συμπεριφοράς (παράνομη καταγραφή, επε-
ξεργασία και χρήση οπτικοακουστικού υλικού)», τόνι-
σαν μεταξύ άλλων στην ανακοίνωσή τους. 

Λουκέτο στη Μονή του Οσίου Αββακούμ 
στο χωριό Φτερικούδι, όπου οι κάμερες 
κατέγραφαν ροζ ιστορίες, οι εικόνες... 

δάκρυζαν και έσταζαν μύρο με μηχανισμό
απάτης και τα χρηματοκιβώτια 

ήταν φορτωμένα με λεφτά και κοσμήματα

Σεξ μεταξύ μοναχών,
θαύματα-μαϊμού
και 1 εκατ. σε κελιά

Σεξ μεταξύ μοναχών,
θαύματα-μαϊμού
και 1 εκατ. σε κελιά

ΡΟΖ ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΣΚΑΝΔΑΛΟ ΣΕ ΜΟΝΑΣΤΗΡΙ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ
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Συνεχίζεται το μπαράζ
μηνύσεων από
τον Κωνσταντίνο
Πολυχρονόπουλο

Σε νέες μηνύσεις προχώρησε χθες ο
Κωνσταντίνος Πολυχρονόπουλος. Αυτήν
τη φορά ο ιδρυτής της κοινωνικής κουζί-
νας «Ο Άλλος Άνθρωπος» υπέβαλε μηνύ-
σεις κατά μέσων μαζικής ενημέρωσης,
δημοσιογράφων και προσώπων που έχουν
δημοσιοποιήσει καταγγελίες αναφορικά
με τη διαχείριση των χρημάτων που έδιναν
οι εθελοντές για τη λειτουργία της κοινω-
νικής κουζίνας.

«Θα μηνύσουμε όλους αυτούς που
έβγαλαν διάφορα, ότι έχω περιουσίες, δια-
μάντια, ξενοδοχεία, ότι έκανα κομπίνες με
την Αρχιεπισκοπή», δήλωσε ο κ. Πολυ-
χρονόπουλος μιλώντας στον ΑΝΤ1. Πρό-
σθεσε ότι ακόμη δεν έχει κληθεί από τις ει-
σαγγελικές αρχές, ενώ επέμεινε ότι δεν
έχει καταχραστεί ούτε ένα λεπτό από τα
χρήματα των εθελοντών που δίνονταν για
τις ανάγκες της κοινωνικής κουζίνας.

Αναφορικά με τη λειτουργία του «Άλλου
Ανθρώπου» ο κ. Πολυχρονόπουλος σημεί-
ωσε ότι συνεχίζονται, αν και μειωμένες, οι
προσφορές σε είδη και προσπαθεί καθη-
μερινά να φτιάχνει 200 μερίδες φαγητό.
Πριν από λίγες μέρες ο κ. Πολυχρονόπου-
λος είχε μηνύσει έναν πρώην εθελοντή
επειδή είχε καταγγείλει βιαιοπραγίες στη
δομή και επειδή ανέφερε πως τον είχε δει
να παίζει τυχερά παιχνίδια.

Λία Κοντοπούλου

Σ
ε σοκ βρίσκεται η τοπική κοινωνία
της Αίγινας μετά τη σύλληψη ενός
36χρονου Αλβανού ο οποίος φέρε-

ται να βίαζε και να ασελγούσε σε βάρος
της κόρης τής συντρόφου του απ’ όταν
εκείνη ήταν στην τρυφερή ηλικία
των 14 ετών. 11 χρόνια μετά η 25χρο-
νη κοπέλα έσπασε και πήγε στην
Αστυνομία να καταγγείλει τα βασα-
νιστήρια στα οποία την υπέβαλλε
όλα αυτά τα χρόνια. Ο συλληφθείς
κατηγορείται για βιασμό και γενετή-
σιες πράξεις με ανήλικη παράβαση
της νομοθεσίας περί προσωπικών
δεδομένων, περί
όπλων και περί ναρ-
κωτικών. Συνελήφθη
από άνδρες της Υπο-
διεύθυνσης Ασφα-
λείας Πειραιά.

Το κορίτσι υποστη-
ρίζει ότι ο άνδρας της
μητέρας της τη βίαζε
έντεκα ολόκληρα χρόνια. Αλλά μετά και την
κακοποίησή της στις 5 Μαρτίου δεν άντεξε
και τον κατήγγειλε στις Αρχές. Ο πατριός
συνελήφθη και κατηγορείται πως βίαζε και
ασελγούσε στην κόρη της συντρόφου του
από την ηλικία των 14 ετών! Μάλιστα, όπως
κατήγγειλε το κορίτσι, ο βιαστής βιντεο-
σκοπούσε όσα έκανε στο κοριτσάκι και την
εξεβίαζε πως, αν μιλήσει, θα δείξει σε
όλους το υλικό που είχε στην κατοχή του
για να τη διασύρει σε όλο το νησί της Αίγι-
νας. Όπως αναφέρεται στη δικογραφία…
«όταν το κοριτσάκι ήταν στην τρυφερή ηλι-

κία των 14 ετών την κακοποιούσε με θω-
πείες και άσεμνες πράξεις, ενώ όταν το
παιδί συμπλήρωσε τα 18, ξεκίνησε να τη
βιάζει κάνοντας χρήση και διακίνηση ναρ-
κωτικών, κάτι το οποίο γνώριζε και η μητέ-

ρα της».
Η καταγγέλλουσα, όπως αναφέρε-

ται στη δικογραφία, οδηγήθηκε σε
πραγματογνώμονα-ψυχολόγο για
εξέταση: «Η εξεταζόμενη, παρουσία
πραγματογνώμονα-ψυχολόγου, επι-
βεβαίωσε τα αρχικώς καταγγελλό-
μενα αναφέροντας ότι εξαναγκαζό-
ταν σε επιχείρηση και ανοχή γενετή-

σιων πράξεων, ήτοι
συνουσίες και άλλες
πράξεις ίσης βαρύ-
τητας με αυτές, υπό
την απειλή του δια-
συρμού της στους οι-
κείους και στο ευρύ-
τερο περιβάλλον από
βίντεο που κατείχε ο

δράστης, ο οποίος την βιντεοσκοπούσε κά-
ποιες φορές κατά τη διάρκεια των συνευ-
ρέσεων. 

Μετά την καταγγελία της 25χρονης
πραγματοποιήθηκε έφοδος της Αστυνο-
μίας στο σπίτι όπου ζούσαν. Οι αστυνομικοί
εντόπισαν και κατάσχεσαν ποσότητες κάν-
ναβης μέσα σε βάζα και σακουλάκια, 4 μα-
χαίρια, ζυγαριές ακριβείας, ένα αεροβόλο
πιστόλι και 18.275 ευρώ. Σύμφωνα με τις
Αρχές, κατασχέθηκε ένα εσώρουχο της
κοπέλας και το χρηματικό ποσό των 3.275
ευρώ που κατείχε η μητέρα».

Έντεκα χρόνια ζωή-
κόλαση στα χέρια 

του πατριού βιαστή της

Μια 25χρονη στην Αίγινα 
κατήγγειλε τον σύντροφο 

της μάνας της  πως 
την κακοποιούσε από τα 14 της
χρόνια και την εκβίαζε με βίντεο

«Αν έκανα όσα λένε, 
να σαπίσω στη φυλακή», 
λέει ο πατέρας της τρίχρονης 
που κατηγορείται 
για ασέλγεια 

Φρίκη προκαλεί νέα υπόθεση που ήρ-
θε στο φως έπειτα από καταγγελία μιας
γυναίκας πως ο πρώην σύζυγός της
ασέλγησε σε βάρος της τρίχρονης κόρης
τους. Ο 47χρονος πατέρας, γιατρός στο
επάγγελμα, αρνείται τις κατηγορίες, ενώ
έχει ξεκινήσει απεργία πείνας μέσα από
τα κρατητήρια του ΑΤ Κατερίνης όπου
βρίσκεται. Σύμφωνα με πληροφορίες, η
μητέρα του κοριτσιού έχει υποβάλει μή-
νυση σε βάρος του καθώς καθυστέρησε
να γυρίσει το παιδί την ώρα που προ-
έβλεπε το συμφωνητικό που έχουν υπο-
γράψει μετά το διαζύγιό τους. Η ίδια τον
κατήγγειλε πρώτα στο Χαμόγελο του
Παιδιού πως ασέλγησε σε βάρος της κό-
ρης τους.

Οι κόντρες και οι καβγάδες τους είναι
γνωστοί σε όλη την περιοχή και μάλιστα
αρκετές φορές έχουν φτάσει στο Αστυ-
νομικό τμήμα. Σύμφωνα με τον 47χρονο,
υπάρχει βίντεο στο οποίο καταγράφεται
η πρώην σύζυγός του μαζί με τον νέο
σύντροφό της να τον πετροβολούν τη
στιγμή που πήγε στο σπίτι για να παρα-
λάβει την κόρη του.

«Αν αποδειχθεί ότι έχω κάνει αυτά τα
πράγματα στο παιδί μου, να σαπίσω στη
φυλακή. Ήμουν διαρκώς σε μια κόντρα
μαζί της. Με εμπόδιζε συνεχώς να δω το
παιδί», λέει ο 47χρονος μέσα από τα
κρατητήρια και συνεχίζει: «Οι υπάλλη-
λοι του παιδότοπου όπου πήγαινα το
παιδί μου κατήγγειλαν μια παράξενη
συμπεριφορά. Ποια είναι αυτή η πε-
ρίεργη συμπεριφορά; Που άλλαζα στο
παιδί μου πάνα; Έφυγα από τον παιδό-
τοπο και πάρκαρα το όχημά μου μπρο-
στά από τον σταθμό των τρένων Λεπτο-
καρυάς και τάιζα την κόρη μου. Σταθή-
καμε σε εκείνο το σημείο γιατί της αρέ-
σουν τα τρένα και όχι για αυτά που μου
καταλογίζουν. Το παράθυρο ήταν ανοι-
κτό, περνούσε συνέχεια κόσμος. Πώς
θα μπορούσα να κάνω κάτι τέτοιο στο
παιδί μου που υπεραγαπώ και μάλιστα
σε κοινή θέα και 15 μέτρα μακριά από το
Αστυνομικό Τμήμα;».

N.Τσλ.

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη
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Τ
ρία κρούσματα μηνιγγίτιδας μέσα
σε 55 μέρες στην Πάτρα και μάλιστα
στο πανεπιστήμιο της πόλης σημαί-

νουν έξαρση και χτυπούν καμπανάκι στις
υγειονομικές Αρχές. Με το που διασωλη-
νώθηκε ο 20χρονος φοιτητής, ο ΕΟΔΥ τέ-
θηκε σε συναγερμό και κλιμάκιο του οργα-
νισμού έφτασε στην αχαϊκή πρωτεύουσα,
προκειμένου να ενημερώσει την 6η Υγει-
ονομική Περιφέρεια, την πανεπιστημιακή

κοινότητα και τους πολίτες
για το πώς θα αποφευχθεί
η διασπορά της μηνιγγίτι-
δας και ενόψει του Καρνα-
βαλιού, όπου θα επικρατή-
σει μεγάλος συνωστισμός.

Όπως δήλωσε στην ΕΡΤ η
υπουργός αναπληρώτρια
Υγείας Ειρήνη Αγαπηδάκη,

οι ευρύτερες επαφές των τριών κρουσμά-
των, σχεδόν 3.000 άτομα, θα λάβουν χημει-
οπροφύλαξη με αντιβίωση, ενώ οι στενές
επαφές των κρουσμάτων θα λάβουν οδηγίες
και για εμβολιασμό. Σύμφωνα με τα όσα είπε
χθες στη συνέντευξη Τύπου της Ελληνικής
Εταιρείας Λοιμώξεων ο καθηγητής Σωτήρης
Τσιόδρας, για τα δυο κρούσματα έχει ταυτο-
ποιηθεί ο μηνιγγιτιδόκοκκος Β και εκκρεμεί
η ανάλυση του τρίτου κρούσματος. Εδώ να
θυμίσουμε ότι το εμβόλιο για το μηνιγγιτιδό-
κοκκο Β δεν ανήκει στα υποχρεωτικά εμβό-
λια όπως ορίζεται από την Εθνική Επιτροπή
Εμβολιασμών και δεν αποζημιώνεται από τα
ταμεία σε υγιή παιδιά που θα το κάνουν προ-
αιρετικά μετά από συνεννόηση των παιδιά-
τρων με τους γονείς.

Είναι ένα ακριβό εμβόλιο, σε δυο δόσεις
και κοστίζει περίπου 100 ευρώ η δόση. Και
ενώ στην Ελλάδα είναι προαιρετικό, σε πολ-
λά ξένα πανεπιστήμια είναι προαπαιτούμε-
νο να έχει γίνει από τον φοιτητή. Όπως τόνι-
σε ο λοιμωξιολόγος-παιδίατρος στο Παίδων
«Αγία Σοφία», Θάνος Μίχος, ο μηνιγγιτιδό-
κοκκος Β έχει χαμηλή επίπτωση στην Ελλά-
δα, πέρσι δηλαδή είχαν νοσήσει 23 παιδιά,
αλλά φέτος έχουμε 12 κρούσματα μέσα σε
δύο μήνες. Οπότε είναι κάτι που πρέπει να
το δει η ιατρική κοινότητα ξανά.

Τι πρέπει να προσέξουμε
Οι ειδικοί ανέφεραν ότι ο μηνιγγιτιδό-

κοκκος είναι επικίνδυνος και μπορεί να
κολλήσει εύκολα κανείς και σε ένα πάρτι
και σε μια συγκέντρωση. Ένας στους δέκα
μπορεί να είναι ασυμπτωματικός αλλά αυ-
τός να κολλάει περισσότερο τους άλλους.
Σε αυτή τη φάση δεν χρειάζεται πανικός
αλλά επαγρύπνηση. «Όταν κάποιος έχει
πυρετό, έντονο πονοκέφαλο, δυσκαμψία
στον αυχένα και φωτοφοβία, πρέπει να
απομονώνεται και να επικοινωνεί με τον
γιατρό», συμβουλεύει ο κ. Τσιόδρας. Αν
διαγνωσθεί έγκαιρα η μηνιγγίτιδα και ο

ασθενής πάρει γρήγορα αντιβίωση, δεν
κινδυνεύει.

Στη συνέντευξη Τύπου οι καθηγητές και
διευθυντές Λοιμωξιολογίας μεγάλων νο-
σοκομείων της χώρας μας αναφέρθηκαν
εκτενώς στο γεγονός ότι από την πανδημία
και μετά ο κόσμος, λόγω παραπληροφόρη-
σης, έδειξε άρνηση για τα εμβόλια γενικά
και έτσι βλέπουμε να έχουν ανακάμψει
ασθένειες που είχαν εκλείψει όπως η ιλα-
ρά, η διφθερίτιδα και ο κοκκύτης. 

Επιστρέφουν παλιές 
θανατηφόρες ασθένειες

Φέτος οι ειδικοί βλέπουν επάνοδο και
θανάτους από παλιές ασθένειες για τις

οποίες υπάρχουν αποτελεσματικά και δο-
κιμασμένα εμβόλια.

Για παράδειγμα, έχουν καταγραφεί στην
Ελλάδα φέτος 19 κρούσματα ιλαράς και 5
αφορούν υγειονομικούς, ενώ στην προ-
ηγούμενη επιδημία (2017-18) είχαν νοσή-
σει 400 παιδιά και είχαν νοσηλευθεί στο
Παίδων και μάλιστα 2 είχαν πεθάνει από
επιπλοκές στη ΜΕΘ. 

Ο κοκκύτης έχει χαρακτηριστικό τον επί-
μονο βήχα και πλήττει τα βρέφη κυρίως.
Φέτος έχουν καταγραφεί 34 κρούσματα
και 2 θάνατοι, ενώ το 2023 ήταν μόνο 9 τα
κρούσματα.

Το εμβόλιο για τον κοκκύτη συστήνεται
στις εγκύους στο τρίτο τρίμηνο, ώστε να

καλυφθεί και το νεογνό. Γενικά οι ειδικοί
καταλήγουν στο ότι στο εξής πρέπει να
ξαναδούμε τον εμβολιασμό των ενηλί-
κων με εμβόλια που πρέπει να γίνονται
ανά δεκαετία, ειδικά όταν δεν έχουν γίνει
ολοκληρωμένοι εμβολιασμοί στην παιδι-
κή ηλικία. 

Ο καθηγητής Νικόλαος Σύψας μίλησε
για τα πολυανθεκτικά και πανανθεκτικά μι-
κρόβια στα νοσοκομεία που δεν τα πιάνει
κανένα αντιβιοτικό λόγω της μικροβιακής
αντοχής που παρατηρείται στην Ελλάδα.
Και είπε πως υπάρχουν δυο λύσεις: ή να
γυρίσουμε στα παλιά, φτηνά αντιβιοτικά
όπως η πενικιλίνη, που δυστυχώς δεν τα
παράγουν πια οι εταιρείες, ή να χρησιμο-
ποιήσουμε τα νέα, καινοτόμα αντιβιοτικά,
που όμως είναι πολύ ακριβά.

Η Ελληνική Εταιρεία Λοιμώξεων σκο-
πεύει να κάνει εισήγηση στο υπουργείο
Υγείας να βρεθεί ένας τρόπος, ώστε τα νο-
σοκομεία να έχουν αποθέματα τέτοιων αν-
τιβιοτικών.

ΤΡΟΜΟΣ ΕΝΟΨΕΙ ΤΟΥ ΚΑΡΝΑΒΑΛΙΟΥ ΣΤΗΝ ΠΑΤΡΑ

Συναγερμός στον ΕΟΔΥ για
τα κρούσματα μηνιγγίτιδας

Τρεις φοιτητές κόλλησαν σε 55 μέρες και οι ευρύτερες επαφές
τους, σχεδόν 3.000 άτομα, πρέπει να λάβουν χημειοπροφύλαξη

με αντιβίωση - Τι λένε η υπουργός αναπληρώτρια Υγείας 
Ειρήνη Αγαπηδάκη και ο καθηγητής Σωτήρης Τσιόδρας

kpapakosto@yahoo.gr

Γράφει 
η Κατερίνα 

Παπακωστοπούλου 
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Ξ
εκίνησε η «μεταμόρφωση» της Ξάν-
θης σε μια πόλη με αστείρευτο κέφι,
χορό και τραγούδι. Η έναρξη της με-

γάλης αποκριάτικης γιορτής, που θα διαρ-
κέσει 15 ημέρες και θα κορυφωθεί με την
εντυπωσιακή παρέλαση, κηρύχθηκε το
πρωί της περασμένης Κυριακής στην κεν-
τρική πλατεία της Ξάνθης, κάτω από το εμ-
βληματικό ρολόι της πόλης. Η επίσημη
έναρξη των φετινών Θρακικών Λαογραφι-
κών Γιορτών (ΘΛΕ) ήταν προγραμματισμέ-
νη για το πρωί του περασμένου Σαββάτου 2
Μαρτίου, ωστόσο οι άσχημες καιρικές συν-
θήκες που επικρατούσαν στην περιοχή
οδήγησε στην αναβολή τους.

Η Ξάνθη, η πόλη με τα χίλια χρώματα, πι-
στή στο ετήσιο ραντεβού πάνω από μισό αι-
ώνα, ετοιμάζεται να γιορτάσει, να διασκε-
δάσει, να ξεφαντώσει, να ανασύρει μνή-
μες, να αναβιώσει έθιμα και παραδόσεις,
κυρίως όμως να θυμίσει σε όλους ότι οι
ΘΛΕ είναι κάτι περισσότερο από το φημι-
σμένο καρναβάλι της Βόρειας Ελλάδας.

Είναι ένας σημαντικός πολιτιστικός θε-
σμός, ένα μεγάλο καλλιτεχνικό γεγονός,
μια συμμετοχική γιορτή, την οποία περιμέ-
νουν όλο τον χρόνο τόσο οι Ξανθιώτες όσο
και οι κάτοικοι των όμορων περιοχών της
Θράκης και της Ανατολικής Μακεδονίας.

Οι Θρακικές Λαογραφικές Εορτές ή αλ-
λιώς Ξανθιώτικο Καρναβάλι είναι η κοινή
προσπάθεια όλων των κατοίκων της Ξάν-
θης να αναδείξουν όσα τους ενώνουν. Γε-
μάτοι όρεξη, διάθεση και αστείρευτη φαν-
τασία, θα ενώσουν δυνάμεις για να δείξουν
σε όλους το μεγαλείο του θρακικού πολιτι-
σμού. Η θεματολογία της φετινής διοργά-
νωσης των ΘΛΕ και του μεγαλύτερου καρ-
ναβαλιού στη Βόρεια Ελλάδα είναι εμπνευ-
σμένη από την παράφραση μιας γνωστής
παροιμίας: «Ιδού η Ξάνθη, ιδού και το χο-
ροπήδημα».

Κοντός: Παραδοθείτε στη διασκέδαση
Όπως κάθε χρόνο, έτσι και φέτος, οι ΘΛΕ

περιλαμβάνουν πολλές καρναβαλικές και
λαογραφικές δράσεις καθώς και πληθώρα
πολιτιστικών και καλλιτεχνικών εκδηλώ-
σεων, με κυρίαρχο στοιχείο τη μεγάλη
συμμετοχή των εθελοντών, των καρναβα-
λικών πληρωμάτων και των μελών των πο-
λιτιστικών συλλόγων.

«Όπως κάθε χρόνο, η Ξάνθη μετατρέπε-
ται σε ένα πολύχρωμο μωσαϊκό πολιτισμού
και μέσα από μια σειρά εκδηλώσεων, με
αποκορύφωμα τη μεγάλη καρναβαλική

παρέλαση, σας καλεί να ξεφύγετε από την
καθημερινότητα και να παραδοθείτε στη
διασκέδαση και την αυθεντική χαρά της
γιορτής», τονίζει στο ετήσιο μήνυμά του ο
δήμαρχος της Ξάνθης Στράτος Κοντός.

«Για όσους μας επισκέπτεστε για πρώτη
φορά, το Ξανθιώτικο Καρναβάλι αποτελεί
μια μοναδική ευκαιρία να εξερευνήσετε
κάθε σπιθαμή της σπάνιας ομορφιάς του
τόπου μας, συνδυάζοντας αυτή την πολυή-
μερη γιορτή χαράς και ξεγνοιασιάς με τη

δυνατότητα να γνωρίσετε όλα όσα έχουν
μετατρέψει την Ξάνθη σε σημείο αναφο-
ράς. Σας διαβεβαιώνω ότι σε κάθε γωνιά
του δήμου μας θα βρείτε πρόθυμους φί-
λους, να σας υποδεχθούν, να σας ξεναγή-
σουν και να σας φιλοξενήσουν στον μονα-
δικό τόπο μας», επισημαίνει.

Στη φετινή καρναβαλική παρέλαση που
θα πραγματοποιηθεί την Κυριακή 17 Μαρ-
τίου και με την οποία θα κορυφωθούν οι
ΘΛΕ αναμένεται να λάβουν μέρος περισ-
σότεροι από 15.000 καρναβαλιστές, που
θα επιλέξουν τις στολές τους ανάμεσα από
τους 33 καρναβαλικούς συλλόγους-πλη-
ρώματα, που έχουν συσταθεί στην Ξάνθη
και προετοιμάζονται κάθε μέρα του χρό-
νου για να έχουν την πιο εντυπωσιακή εμ-
φάνιση.

Φορέστε τις στολές και ξεφαντώστε
Απαραίτητη προϋπόθεση είναι οι συμμε-

τέχοντες στον καρναβαλικό σύλλογο να μη
φορέσουν την καινούργια στολή του συλ-
λόγου σε κανένα από τα δεκάδες αποκριά-
τικα πάρτι που διοργανώνονται νωρίτερα
από τη μεγάλη καρναβαλική παρέλαση σε
κάθε γωνιά της πόλης.

Ιδιαίτερα αισιόδοξες είναι οι πρώτες
εκτιμήσεις των διοργανωτών για τον αριθ-
μό των επισκεπτών που θα έρθουν τόσο
στην Ξάνθη όσο και στη γειτονική Καβάλα
το τριήμερο της τελευταία Κυριακής της
Αποκριάς και της Καθαρής Δευτέρας.

Ο Μιχάλης Τσέπελης, αντιδήμαρχος Πο-
λιτισμού του Δήμου Ξάνθης, σε δηλώσεις
του ανέφερε -μεταξύ άλλων- πως στις
καρναβαλικές εκδηλώσεις θα παρελάσουν
συνολικά επτά άρματα που θα είναι όλα θε-
ματικά. Τόνισε δε πως η Ξάνθη αναμένει
περί τις 400.000 επισκέπτες σε όλο το διά-
στημα των ΘΛΓ, ενώ γύρω στις 200.000
αναμένεται να είναι οι επισκέπτες την τε-
λευταία Κυριακή της Αποκριάς.

Δημοφιλείς καλλιτέχνες και μουσικά
σχήματα αλλά και διάφορα τοπικά μουσικά
σχήματα θα δώσουν τη δική τους νότα
γιορτής σε όλη τη διάρκεια της διοργάνω-
σης. Οι Θρακικές Λαογραφικές Εορτές και
η μεγάλη καρναβαλική παρέλαση θα κλεί-
σουν και φέτος στις όχθες του ποταμού
Κόσυνθου με το έθιμο του καψίματος του
«Τζάρου» σε μια φαντασμαγορική ατμό-
σφαιρα με δεκάδες πυροτεχνήματα.

«Ιδού η Ξάνθη, ιδού
και το… χοροπήδημα»

Με το παραπάνω σύνθημα ξεκίνησαν οι αποκριάτικες εκδηλώσεις
κατά τις οποίες θα παρελάσουν από την πόλη με τα χίλια χρώματα

15.000 καρναβαλιστές και 400.000 επισκέπτες
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χει ξεκινήσει στην Αλβανία, από το Ινστι-
τούτο Πολιτιστικής Κληρονομιάς, η ψη-
φιοποίηση, μέσω προηγμένης τεχνολο-

γίας, πάνω από 400 εκκλησιαστικών κειμηλίων,
που έχουν κατασχεθεί από ιδιώτες σε διάφορες

αστυνομικές επιχειρήσεις.
Ακόμη, το ειδικό εργαστήριο θα

προχωρήσει και στην ψηφιοποί-
ηση εικόνων και αντικειμένων, τα
οποία σήμερα βρίσκονται σε μου-
σεία και αρχαιολογικούς χώρους.

Το πρόγραμμα αυτό προσφέρει
τη δυνατότητα τα εκκλησιαστικά
αυτά κειμήλια, που είναι κομμάτι

της πολιτιστικής κληρονομιάς, να έχουν τη δική
τους το καθένα ψηφιακή ταυτότητα, ώστε να
υπάρχουν πλήρη στοιχεία για αυτά, αλλά και να
είναι προστατευμένα.

Σπάνια εικόνα του Αγίου Νικολάου
Σώζεται σπάνια εικόνα του Αγίου Νικολάου,

όπου απεικονίζονται δέκα σκηνές από τη ζωή
του, μεταξύ των οποίων και θαύματά του. Είναι
αγιογραφημένη το 1814 από τον αγιογράφο
Ιωάννη Τσετίρη και φιλοξενείται συντηρημένη
στο Μουσείο Μεσαιωνικής Τέχνης Κορυτσάς.

Συντήρηση τριών παλιών εικόνων
Συντηρήθηκαν τρεις παλιές εικόνες, εικονο-

γραφημένες από τη γνωστή σχολή αγιογράφων
Ζωγράφου. Πρόκειται για τις εικόνες με ιστορική
και τεχνοτροπική αξία του Αγίου Αθανασίου
(χρονολογία δημιουργίας 1855), του Αγίου Νικο-
λάου (χρονολογία δημιουργίας 1859) και του Αγί-
ου Αθανασίου (χρονολογία δημιουργίας 1855).

Και οι τρεις εικόνες, οι οποίες είναι έργα του
γνωστού στα Βαλκάνια την εποχή εκείνη αγιο-
γράφου Ντίτσο Ζωγράφου (διακρινόταν για την
πλαστικότητα και την πλούσια διακόσμηση των
έργων του) και εκτίθενται στο Μουσείο Κορυ-
τσάς, προέρχονται από τον ναό του Αγίου Νικο-
λάου Ελμπασάν, που το 1969 είχε κατεδαφιστεί
και αναστηλώθηκε εκ θεμελίων από τον Αρχιε-
πίσκοπο Αναστάσιο.

Αναστηλώσεις ναών
Ολοκληρώθηκαν οι εργασίες αναστήλωσης

στον ναό-μνημείο του Αρχαγγέλου Μιχαήλ στο
χωριό Μίνγκουλι Αργυροκάστρου. Οι παρεμβά-
σεις έγιναν στις αγιογραφίες, στην τοιχοποιία
του ναού και σε κτίσματα πέριξ αυτού.

Επίσης αποκαταστάθηκε ο ναός του Αγίου Νι-
κολάου στο χωριό Σέλτσανι του Ελμπασάν με την
επιμέλεια ειδικών του Ινστιτούτου Πολιτιστικής
Κληρονομιάς.

Πρόσφατα ο Μητροπολίτης Ελμπασάν Αντώ-
νιος, συνοδευόμενος από πολιτικούς και αυτο-
διοικητικούς παράγοντες, βρέθηκε στον αποκα-
τεστημένο ναό-μνημείο, όπου συντηρήθηκαν
και αγιογραφίες του διακεκριμένου αγιογράφου
Ουνουφρίου. 

Αγιογράφηση ναών
Με δωρεές πιστών αγιογραφήθηκε η πλατυτέ-

ρα στη Σκήτη Μυροφόρες, εντός της Μονής Αγί-
ου Βλασίου στο Δυρράχιο.

Ακόμη, με δωρεές πιστών αγιογραφήθηκε ο
Παντοκράτορας με τέσσερις αγγέλους στον ναό
του Αγίου Νικολάου Ελμπασάν. Ο ναός αυτός
κτίστηκε το 1996 από τον Αρχιεπίσκοπο Αναστά-
σιο, στη θέση παλαιού ναού, που κατεδαφίστηκε
από το αθεϊστικό καθεστώς.

Έχει προγραμματιστεί να αγιογραφηθούν και
οκτώ προφήτες με στολίδια γύρω τους, αφού
συγκεντρωθούν τα απαραίτητα χρήματα.

Το μήνυμα της Ορθοδοξίας
Τα εκκλησιαστικά μνημεία και κειμήλια, αλλά

και η αγιογράφηση των ναών μάς δείχνουν ξε-
κάθαρα ότι η Εκκλησία αποτελεί την καλυμμένη
αλλά και πραγματική παρουσία του δοξασμένου
Χριστού ανάμεσά μας. Και αυτή η πραγματικότη-
τα, όταν την ακολουθήσουμε, μας προφυλάσσει
από το εσωτερικό σάπισμα και μας μεταμορφώ-
νει σε φορείς προσφοράς.

Πέρα από τα γενικά προβλήματα, πολιτικά, οι-
κονομικά, κοινωνικά, οικονομικά, πέρα από τον
ουμανιστικό λυρισμό κάποιων σύγχρονων,
υπάρχει ο άνθρωπος σαν πρόβλημα, ο άνθρω-
πος βασανισμένος από το μηδέν, υπάρχει κόλα-
ση μέσα στον άνθρωπο, καθώς και μεταξύ των
ανθρώπων, αλλά υπάρχει και ο άνθρωπος ο…
άπληστος για αιωνιότητα.

Για αυτό η μόνη αγγελία, που είναι στα αλήθεια
καλή αγγελία για τον άνθρωπο, είναι το μήνυμα
της Εκκλησίας: Ο Χριστός ανέστη. Και αυτή την
ανάσταση τη ζουν οι Ορθόδοξοι της Αλβανίας.

του πατέρα 
Ηλία Μάκου

Αλβανία: Πάνω από
400 εκκλησιαστικά
κειμήλια αποκτούν
ψηφιακή ταυτότητα

Το πρόγραμμα του Ινστιτούτου 
Πολιτιστικής Κληρονομιάς δίνει 
τη δυνατότητα να προστατευτούν
και να καταχωριστεί η ιστορική 
κληρονομιά της Εκκλησίας



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 8 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΩΤΑΚΟΥΣΤΗΣ30

Ψηφιακό Μουσείο
αποκτά ο Δήμος
Μάνδρας-Ειδυλλίας

Στην προβολή της Ιστορίας και του Πολιτι-
σμού του Δήμου Μάνδρας-Ειδυλλίας, με τη
δημιουργία Ψηφιακού Εικονικού Μουσεί-
ου, συνολικού προϋπολογισμού 147.560
ευρώ, στοχεύει η οικεία δημοτική αρχή του
δημάρχου Αρμόδιου Δρίκου. Το Ψηφιακό
Εικονικό Μουσείο θα έχει θέμα τα γεγονό-
τα της Ελληνικής Επανάστασης του 1821,
τα οποία μέσω της ψηφιακής διάστασης θα
συνδέουν τα ιστορικά εκθέματα ή τεκμήρια
με ιστορικές και πολιτιστικές διαδρομές
στην περιοχή, τα οποία περνούν μέσα από
τα γεγονότα και τα πρόσωπα που σημάδε-
ψαν την περίοδο της Ελληνικής Επανάστα-
σης. Σημειώνεται πως το εν λόγω έργο
επανεντάχθηκε και τελικά χρηματοδοτεί-
ται από το πρόγραμμα «Αντώνης Τρίτσης»
του υπουργείου Εσωτερικών. Η επανέντα-
ξη, όπως εκμυστηρεύτηκε κορυφαίο στέ-
λεχος της δημοτικής αρχής στον Ωτακου-
στή, «κρίθηκε αναγκαία και επετεύχθη»,
καθώς το υπουργείο Εσωτερικών είχε ενη-
μερώσει ότι «όσα έργα εντάχθηκαν στο
χρηματοδοτικό πρόγραμμα “Αντώνης Τρί-
τσης” έως τις 30/6/2022 και δεν είχαν δη-
μοπρατηθεί θα έπρεπε άμεσα να δημοπρα-
τηθούν το αργότερο έως τις 9 Φεβρουαρίου
2024. Σε διαφορετική περίπτωση απεντάσ-
σονται».

Γραφείο Αντιμετώπισης Ενεργειακής Φτώχειας
δημιουργεί ο Δήμος Αθηναίων

Μ
ε απώτερο σκοπό την άμβλυνση του φαινομένου της
ενεργειακής φτώχειας που υφίστανται σήμερα χιλιά-
δες νοικοκυριά, ο Δήμος Αθηναίων δημιουργεί το

Γραφείο Αντιμετώπισης Ενεργειακής Φτώχειας, το οποίο ανα-
μένεται να αποτελέσει ένα σημαντικό κέντρο υποστήριξης των
ενεργειακά ευάλωτων κατοίκων της πόλης. 

Το γραφείο με τη σύστασή του θα συμβάλλει στον εντοπισμό
αυτών των νοικοκυρών, στην αναγνώριση του μεγέθους του
προβλήματος και στην αντίστοιχη στήριξη με κατάλληλες συμ-
βουλές, παρεμβάσεις και εργαλεία χρηματοδότησης. Συνοπτι-
κά, οι βασικοί στόχοι του Γραφείου Αντιμετώπισης Ενεργειακής
Φτώχειας είναι ο εντοπισμός και η καταγραφή των ενεργειακά
ευάλωτων νοικοκυριών με σκοπό τη δημιουργία βάσης δεδομέ-
νων προκειμένου να αναζητηθεί η κατάλληλη πηγή χρηματοδό-
τησης, η υποστήριξη των πολιτών του δήμου σε θέματα αλλαγής
ενεργειακής συμπεριφοράς, ο εντοπισμός προγραμμάτων χρηματοδότησης που σχετίζονται με τη διαχείριση ενέργειας και τη μεί-
ωση του ανθρακικού αποτυπώματος, η αύξηση της ενεργής συμμετοχής των ενεργειακά ευάλωτων πολιτών, των ενεργειακών κοι-
νοτήτων και των πρωτοβουλιών πολιτών, η παροχή πληροφοριών και χρήσιμου υλικού προς τους πολίτες.

Το Παράρτημα Ρομά Χαλανδρίου
επισκέφτηκε η υφυπουργός Μαρία Κεφάλα

Το Κέντρο Κοινότητας -
Παράρτημα Ρομά του Δήμου
Χαλανδρίου επισκέφτηκε
προχθές Τετάρτη η υφυπουρ-
γός Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας Μαρία - Αλεξάν-
δρα Κεφάλα, αρμόδια για την
Ισότητα και τα Ανθρώπινα Δι-
καιώματα, και ενημερώθηκε
για το σύνολο των δράσεων

που υλοποιεί το παράρτημα στους τομείς της υγείας, απασχόλησης, εκπαίδευσης και κοινωνι-
κής ένταξης. Στη συνάντηση συμμετείχαν συνεργάτες της υφυπουργού, στελέχη της Κοινωνι-
κής Υπηρεσίας του δήμου, υπάλληλοι του Παραρτήματος Ρομά και ο αντιδήμαρχος Κοινωνι-
κής Πολιτικής του οικείου δήμου Κώστας Ευθυμίου. Τόσο η υφυπουργός όσο και ο αντιδή-
μαρχος Κοινωνικής Πολιτικής εξέφρασαν την πρόθεσή τους «για διεύρυνση της συνεργασίας
σε θέματα κοινωνικής ένταξης και ενδυνάμωσης γυναικών και κοριτσιών» και την προσδοκία
για μια νέα συνάντηση σε επόμενες δράσεις του Παραρτήματος Ρομά του Χαλανδρίου.

Έργα υποδομών
εισηγείται στην
περιφέρεια ο Δήμος
Αγίου Δημητρίου

Με πρώτο στόχο «την ενίσχυση της
ασφάλειας των δημοτών βαδίζει τα πρώ-
τα βήματα της δημαρχιακής του θητείας
ο νέος δήμαρχος Αγίου Δημητρίου Στέ-
λιος Μαμαλάκης. Προς τούτο διερευνά
όλες τις δυνατότητες χρηματοδότησης
από την Περιφέρεια Αττικής για την
εκτέλεση αναγκαίων έργων νέων υπο-
δομών και ανασκευής των υπαρχουσών
που παρουσιάζουν προβλήματα. Σε αυτό
το κλίμα ο δήμαρχος Στέλιος Μαμαλά-
κης έχει συναντηθεί δύο φορές με τον
χωρικό αντιπεριφερειάρχη Νότιου Το-
μέα Αθηνών Χρήστο Θεοδωρόπουλο,
ενώ πραγματοποίησαν και αυτοψία σε
σημεία του Δήμου Αγίου Δημητρίου, στα
οποία εντοπίζονται προβλήματα και
απαιτείται άμεση διευθέτηση. Δήμαρχος
και αντιπεριφερειάρχης, με τη βοήθεια
των τεχνικών υπηρεσιών του οικείου δή-
μου, κατέγραψαν και χαρτογράφησαν τα
έργα που μπορούν να ενταχθούν για
χρηματοδότηση στη νέα προγραμματική
περίοδο ώστε να διαμορφωθεί το σχέδιο
των τελικών εισηγήσεων προς τον περι-
φερειάρχη Νίκο Χαρδαλιά.

Το Συμβούλιο Επικρατείας δικαιώνει τον Δήμο Αλίμου
Αντισυνταγματικό έκρινε το Ε’ Τμήμα του

Συμβουλίου της Επικρατείας το «μπόνους τε-
τραγωνικών και ύψους» που δίνει ο Νέος Οικο-
δομικός Κανονισμός (ΝΟΚ) για τον Δήμο Αλί-
μου. Ωστόσο, λόγω σοβαρότητας του θέματος
παρέπεμψε την υπόθεση στην Ολομέλεια.
Υπενθυμίζεται ότι για το επίμαχο θέμα έχουν
ασκηθεί πολλές προσφυγές στο ανώτατο δικα-
στήριο από πολίτες και φορείς, με τους προ-
σφεύγοντες να υποστηρίζουν ότι «οι επίμαχες
ρυθμίσεις οδηγούν σε υποβάθμιση του οικιστι-
κού περιβάλλοντος». Ειδικά δε η απόφαση του
ΣτΕ 293/2024 αφορά προσφυγή του Δήμου Αλί-
μου κατά της οικοδομικής άδειας για ανέγερση

πολυκατοικίας, η οποία επρόκειτο να χρησιμο-
ποιήσει συνδυαστικά τα μπόνους που δίνει ο
Νέος Οικοδομικός Κανονισμός: Δηλαδή, «συν
10% στη δόμηση, εφόσον μειωθεί η κάλυψη του

κτηρίου (δηλαδή το αποτύπωμά του στο έδα-
φος) κατά 10%, συν μερικά μέτρα επιπλέον αν
τοποθετηθεί φυτεμένο δώμα». Το σκεπτικό της
απόφασης, η οποία δεν έχει ακόμη δημοσιευ-
τεί, αναμένεται με μεγάλο ενδιαφέρον, καθώς
έκρινε καταρχήν αντισυνταγματικές τις σχετι-
κές ρυθμίσεις, παραπέμποντας όμως την υπό-
θεση για την τελική κρίση στην ολομέλεια. Ο
Ωτακουστής ακούει ότι οι προσφεύγοντες του
Δήμου Αλίμου θα επιδιώξουν η απόφαση να εκ-
δοθεί με τη διαδικασία της «πρότυπης δίκης»
(ουσιαστικά ταχύτερα), καθώς εκκρεμούν πολ-
λές άλλες προσφυγές στα διοικητικά δικαστή-
ρια όλης της χώρας με το ίδιο θέμα.



Α
ρχίζει την προσεχή Παρα-
σκευή 15 Μαρτίου η αντί-
στροφη μέτρηση για τη διο-

χέτευση πακτωλού κεφαλαίων
ύψους 330 εκατ. ευρώ για έξι δρά-
σεις που αφορούν τις μικρομεσαίες
επιχειρήσεις και αποτελούν μόνο

μέρος των δράσεων που
θα υλοποιηθούν έως το
2026.

Σύμφωνα με το χρονο-
διάγραμμα, οι αιτήσεις
για τις μεσαίες και μεγά-
λες επιχειρήσεις θα ξε-
κινήσουν να υποβάλλον-
ται ηλεκτρονικά μέσω

του Ολοκληρωμένου Πληροφορια-
κού Συστήματος Κρατικών Ενισχύ-
σεων του Υπουργείου Ανάπτυξης
από τις 15 Μαρτίου με καταληκτική
ημερομηνία τη 15η Μαΐου. Σε ό,τι
αφορά τις υποβολές αιτήσεων από
τις πολύ μικρές και μικρές επιχει-
ρήσεις στο πλαίσιο του de minimis,
η καταληκτική ημερομηνία είναι
στις 8 Απριλίου. Συνολικά πρόκειται
για 6 προσκλήσεις με συνολική δη-
μόσια χρηματοδότηση 330 εκατ.
ευρώ. Ταυτόχρονα ξεκινάει πρό-
γραμμα εκδηλώσεων ενημερωτι-
κού χαρακτήρα της Διαχειριστικής
Αρχής του ΕΣΠΑ για τις προκηρύ-
ξεις επιχειρηματικότητας του Προ-
γράμματος Δίκαιης Αναπτυξιακής
Μετάβασης ξεκίνησε στη Θεσσαλο-
νίκη στις 19/2 και συνεχίστηκε στις
πόλεις της Καστοριάς και της Φλώ-
ρινας στις 20/2, στα Γρεβενά και
στην Κοζάνη στις 21/2, καθώς και
στη Μεγαλόπολη και την Τρίπολη
στις 28/2, προτού ολοκληρωθεί
στην Αθήνα στις 4/3.

Η υλοποίηση των προγραμμάτων
βρίσκεται υπό στενή παρακολούθη-
ση από τον υπουργό αναπληρωτή
Εθνικής Οικονομίας και Οικονομι-
κών και επικεφαλής του σχεδίου
«Ελλάδα 2.0» Νίκο Παπαθανάση, ο
οποίος την τελευταία περίοδο βρί-

σκεται σε συνεχή επαφή με τους αρ-
μόδιους φορείς που εμπλέκονται
στο ζήτημα ενίσχυσης της επιχειρη-
ματικότητας σε αυτές τις περιοχές.
Τα 330 εκατ. ευρώ αποτελούν μέρος
μόνο του συνολικού σχεδίου της κυ-
βέρνησης, ενώ πρόκειται να ακο-
λουθήσουν και προγράμματα που
αφορούν ενεργειακές επενδύσεις

στη Δυτική Μακεδονία και στην Αρ-
καδία.

Το 2024 θεωρείται κομβικό έτος
όχι μόνο για τις πολιτικές που θα
προωθηθούν στις περιοχές απολι-
γνιτοποίησης αλλά και για το σύνο-
λο των προγραμμάτων που «τρέ-
χουν» και σχετίζονται κυρίως με
τους πόρους του Ταμείου Ανάκαμ-

ψης. Ειδικά για τις περιοχές της Δί-
καιης Αναπτυξιακής Μετάβασης τα
υπουργεία Εθνικής Οικονομίας και
Οικονομικών και Ανάπτυξης, εκτός
από τα προγράμματα που «τρέχουν»
ή έχουν εξαγγελθεί, προγραμματί-
ζουν νέες προσκλήσεις με κύριο
στόχο την ενίσχυση της επιχειρημα-
τικότητας με παράλληλη ανάπτυξη
των απαιτούμενων χρηματοδοτικών
εργαλείων. Μάλιστα, προς την κα-
τεύθυνση αυτή έχει... επιστρατευτεί
και η Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπε-
ζα, η οποία αποτελεί αυτήν τη στιγ-
μή το πλέον ουσιαστικό εργαλείο
για να προχωρήσει η χρηματοδότη-
ση πολλών προγραμμάτων.

Ο κεντρικός σχεδιασμός των
χρηματοδοτήσεων βασίζεται σε μια
επιθετική αλλαγή του παραγωγικού
μοντέλου στις περιοχές αυτές, με
στόχο να αντιμετωπιστούν οι συνέ-
πειες από την απολιγνιτοποίηση,
αλλά ταυτόχρονα να αποτελέσουν
πόλο έλξης κεφαλαίων από επιχει-
ρηματικούς ομίλους, οι οποίοι θα
σπεύσουν να αξιοποιήσουν τις ση-
μαντικές ευκαιρίες που θα δημι-
ουργηθούν. 
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Ανοίγουν την άλλη Παρασκευή 15 Μαρτίου 
οι ηλεκτρονικές αιτήσεις

Ζεστό χρήμα
330 εκατ. σε ΜμΕ 

στις περιοχές
απολιγνιτοποίησης

Η επιτάχυνση των μεταρρυθμίσεων ώστε να διατηρη-
θούν οι υψηλοί ρυθμοί ανάπτυξης και να μειωθεί το δη-
μόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ θα ανοίξει τον δρόμο
για τις επόμενες αναβαθμίσεις της Ελλάδας ώστε να
εδραιωθεί στο αξιόχρεο κατηγορίας Α, όπως ήταν πριν
από 17 χρόνια.

Στις επισημάνσεις αυτές προβαίνει ο οίκος αξιολόγη-
σης Scope, ο οποίος επισημαίνει ότι προαπαιτούμενο
για την επίτευξη των στόχων είναι η διατήρηση της πο-
λιτικής σταθερότητας στην Ελλάδα, ενώ παράλληλα

πρέπει να ενισχυθούν περαιτέρω τα στοιχεία ενεργητι-
κού των τραπεζών ώστε να είναι γίνουν πιο ανθεκτικές
στις διεθνείς κρίσεις και να μπορούν να ανταποκριθούν
στις αυξημένες προκλήσεις. Η Scope σημειώνει ότι για
την περαιτέρω βελτίωση της πιστοληπτικής ικανότητας
της Ελλάδας απαιτούνται ισχυρή οικονομική ανάπτυξη
και συνεχής δημοσιονομική εξυγίανση για τη διασφάλι-
ση σημαντικής μείωσης του δημόσιου χρέους.

Παράλληλα, ο οίκος αξιολόγησης εκφράζει την πίστη
του για τη διατήρηση της υπεραπόδοσης της ελληνικής

οικονομίας, η οποία δεν είναι παροδική. Ωστόσο, επιση-
μαίνει προς την κυβέρνηση ότι οι προκλήσεις είναι πολ-
λές και σημαντικές, αναφέροντας το σημαντικά υψηλό
έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών. Μάλι-
στα, την καλεί να επιβλέψει περαιτέρω και πιο αυστηρά
τις διαρθρωτικές βελτιώσεις στην οικονομία, περιορί-
ζοντας τους κινδύνους του διεθνούς περιβάλλοντος και
εξασφαλίζοντας υψηλότερους ρυθμούς μεσοπρόθε-
σμης οικονομικής ανάπτυξης και την ενίσχυση της μα-
κροοικονομικής βιωσιμότητας.

Scope: Χρέος και μεταρρυθμίσεις φέρνουν την αξιολόγηση Α για την Ελλάδα

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com
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«Η
επιτυχία της διάθεσης
του 27% των μετοχών της
Τράπεζας Πειραιώς σε

ξένους και Έλληνες επενδυτές δεν
έχει προηγούμενο», δηλώνει ο Κω-
στής Χατζηδάκης μετά την ολοκλήρω-
ση του placement για το 27% της τρά-
πεζας.  «Δεν είναι μόνο ότι το επενδυ-
τικό ενδιαφέρον που εκφράστηκε ήταν
οκτώ φορές μεγαλύτερο σε σχέση με
την προσφορά. Είναι και οι τιμές που
προσφέρθηκαν. Είναι ενδεικτικό ότι η
τιμή διάθεσης των μετοχών διαμορ-
φώθηκε σε επίπεδα υψηλότερα έναντι της τιμής
του κλεισίματος του Χρηματιστηρίου την περασμέ-
νη Παρασκευή πριν από την έναρξη της διαδικα-
σίας! Πράγμα εξαιρετικά σπάνιο παγκοσμίως, κα-
θώς σε τέτοιες περιπτώσεις μαζικής διάθεσης με-
τοχών οι τιμές διαμορφώνονται σχεδόν πάντοτε με
έκπτωση υπέρ των αγοραστών.

Κανείς δεν πρέπει να ξεχνάει επίσης την πολύ
δύσκολη θέση στην οποία βρισκόταν η Τράπεζα
Πειραιώς το 2019. Αυτό υπογραμμίζει ακόμη πε-
ρισσότερο το μέγεθος της σημερινής επιτυχίας. Το
τραπεζικό μας σύστημα από σήμερα αλλάζει σελί-
δα. Από την εποχή της κρίσης και των ανακεφαλαι-
οποιήσεων στην εποχή που υψηλής ποιότητας
επενδυτές εκφράζουν, όπως φάνηκε τους τελευ-
ταίους μήνες, το ενδιαφέρον τους για όλες τις συ-
στημικές ελληνικές τράπεζες. Οι τελευταίες εξελί-
ξεις επιβραβεύουν τη στρατηγική της διοίκησης
του Ταμείου Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας
(ΤΧΣ) που προετοίμασε και οργάνωσε τη διαδικασία
με αποτελεσματικότητα. Υπογραμμίζουν την ορθό-
τητα των επιλογών της κυβέρνησης όχι μόνο για τον
τρόπο και τον χρόνο που προχώρησε η αποεπένδυ-
ση του Δημοσίου, αλλά και γενικότερα για το ίδιο το
τραπεζικό σύστημα. Και αποτελούν τελικά μια πολύ
σοβαρή εθνική επιτυχία!

Δουλειά της κυβέρνησης σε αυτήν τη νέα εποχή

για το τραπεζικό μας σύστημα είναι δύο πράγματα:
να εξασφαλίζει συνθήκες που να επιτρέπουν τη
λειτουργία ενός ρωμαλέου τραπεζικού συστήμα-
τος. Και να υιοθετεί κάθε πρωτοβουλία που δια-
σφαλίζει τον ανταγωνισμό μεταξύ των τραπεζών,
όπως γίνεται στις προηγμένες ευρωπαϊκές χώρες.
Και αυτό θα κάνουμε. Διότι ισχυρές τράπεζες που
θα λειτουργούν ανταγωνιστικά προσφέροντας πε-
ρισσότερα προϊόντα και επιλογές στους πελάτες
τους είναι όφελος για τα νοικοκυριά. Όφελος για τις
επιχειρήσεις. Όφελος για την εθνική οικονομία».

ΤΧΣ: «Έσοδα 1,35 δισ. ευρώ»
Η επιτυχία της διάθεσης του ποσοστού των μετο-

χών του ΤΧΣ (27%) πλέον μπορεί να κα-
ταγραφεί ως σημείο αναφοράς τόσο για
τα ελληνικά όσο και για τα ευρωπαϊκά
δεδομένα, υποστηρίζουν πηγές του Τα-
μείου. Το συνολικό ποσό που συγκεν-
τρώθηκε στο διεθνές και ελληνικό βι-
βλίο ανήλθε συνολικά στα €10,7 δισ. και
μάλιστα στο ανώτατο εύρος τιμής διάθε-
σης που είχε οριστεί στα €4. Παράλληλα
καταγράφεται και η μεγαλύτερη ιστορι-
κά ιδιωτικοποίηση μέσω δευτερογε-
νούς τοποθέτησης, με το ύψος του τιμή-
ματος να φθάνει στα €1,35 δισ. Τα θετικά

μηνύματα και οι ευοίωνες προβλέψεις για τη θετική
έκβαση του εγχειρήματος είχαν γίνει ορατά στον
χρόνο που μεσολάβησε, αλλά και οι πιο αισιόδοξες
εκτιμήσεις δεν μπόρεσαν να προδικάσουν το τελικό
αποτέλεσμα που επετεύχθη, σημειώνουν.

Εν μέσω μιας πρωτοφανούς ζήτησης που εκδη-
λώθηκε με το άνοιγμα του ηλεκτρονικού βιβλίου
προσφορών και την έκδοση να καλύπτεται εντός λί-
γων λεπτών (μόλις 6’), οι οιωνοί ήταν θετικοί για να
επιτευχθεί υπερκάλυψη που τελικά ξεπέρασε κάθε
προσδοκία και εκτοξεύτηκε με το κλείσιμο του βι-
βλίου στις περίπου 8 φορές (περίπου 9 φορές
υπερκάλυψη στην ξένη προσφορά και περίπου 4
φορές στην ελληνική), καταδεικνύοντας την πολύ
καλή στόχευση του ΤΧΣ που είχε προηγηθεί και το
ισχυρό ενδιαφέρον κορυφαίων επενδυτών που εί-
χε δημιουργηθεί για την τράπεζα. Αξίζει να σημει-
ωθεί ότι η αποεπένδυση του ΤΧΣ από τη συμμετοχή
του στη Πειραιώς είναι η μόνη σε ευρωπαϊκό επίπε-
δο από αντίστοιχα placements που πέτυχε να προ-
σελκύσει ένα premium έναντι άλλων αντιστοίχων
ευρωπαϊκών που όλες διατέθηκαν με discount. Εν-
δεικτικά αναφέρεται ότι η αποεπένδυση του ΤΧΣ
από την Τράπεζα Πειραιώς είναι τρίτη ευρωπαϊκή
ιδιωτικοποίηση άνω του €1 δισ. που εκτελείται μέ-
σω δημόσιας προσφοράς από το 2017 και η πρώτη
μεγαλύτερη στην Ελλάδα.

«Δουλειά της κυβέρνησης τώρα είναι δύο
πράγματα: να εξασφαλίζει  συνθήκες που

να επιτρέπουν  τη λειτουργία ενός 
ρωμαλέου  τραπεζικού συστήματος και 

να υιοθετεί κάθε πρωτοβουλία 
που διασφαλίζει τον ανταγωνισμό μεταξύ 

των τραπεζών», δηλώνει - ΤΧΣ: «Είναι 
το μόνο placement σε ευρωπαϊκό 

επίπεδο που ολοκληρώθηκε με premium»

Χατζηδάκης: Επιτυχία 
χωρίς προηγούμενο 

το placement 
της Πειραιώς



Ρ
ιζικές ανατροπές στον τρόπο
ποινικής μεταχείρισης όσων
χρωστούν στο Δημόσιο ή

πιάνονται στη φάκα για ξέπλυμα
μαύρου χρήματος επιφέρει ο νέος
Ποινικός Κώδικας που ψηφίστηκε
πριν από μερικές μέρες στη Βουλή.

Πιο συγκεκριμένα,
με βάση την εξειδί-
κευση των νέων διατά-
ξεων από την Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δημοσίων
Εσόδων, όσοι χρω-
στούν πάνω από
100.000 ευρώ στο Δη-
μόσιο απειλούνται με

κάθειρξη, ενώ τριπλασιάζονται τα
πρόστιμα για όσους διώκονται για ξέ-
πλυμα μαύρου χρήματος. Με το νέο
σύστημα το υπουργείο Εθνικής Οικο-
νομίας και Οικονομικών προσδοκά
υπό τον φόβο της «στενής» ότι θα...
εμφανιστούν περισσότεροι οφειλέτες
για να ρυθμίσουν τα χρέη τους, ενώ με
βάση τους πίνακες των μεγαλοοφει-
λετών εκατοντάδες φυσικά πρόσωπα
βρίσκονται ένα βήμα πριν από τη...
σύλληψη!

Ειδικότερα, οι νέες δρακόντειες
διατάξεις προβλέπουν τα εξής:

1 Η μη καταβολή οφειλών προς
το Δημόσιο άνω των 100.000

ευρώ, η οποία δεν εξυπηρετείται για
χρονικό διάστημα άνω των 4 μηνών,
επισύρει ποινές φυλάκισης 1 έτους,
ενώ αν τα χρέη είναι πάνω από
200.000 ευρώ, τότε η φυλάκιση φτά-
νει τα 3 έτη. Επιπλέον τα διοικητικά
πρόστιμα για οικονομικά εγκλήματα
φθάνουν ανάλογα με τη βαρύτητα της

υπόθεσης έως και 10 εκατ. ευρώ με
ταυτόχρονη αφαίρεση της άδειας λει-
τουργίας της επιχείρησης ή της άσκη-
σης δραστηριότητας στα άμεσα εμ-
πλεκόμενα φυσικά πρόσωπα, καθώς
και στους ηθικούς αυτουργούς και
συνεργούς.

2 Αν τα χρέη δεν ρυθμίζονται εν-
τός χρονικού διαστήματος 120

ημερών, τότε στο σχετικό ποσό θα συ-
νυπολογίζονται και αυτά που προέρ-
χονται από τη μη εκτέλεση χρηματι-
κών ποινών που επιβλήθηκαν από
ποινικά δικαστήρια με προσαυξήσεις
και τόκους. Με την προσθήκη και αυ-
τών των ποσών που έως τώρα εξαι-
ρούνταν, μεγαλώνει και ο αριθμός των
οφειλετών που, μόλις τα χρέη τους
προς το Δημόσιο ξεπεράσουν τις
100.000 ευρώ, έρχονται αντιμέτωποι
με ποινές φυλάκισης 1 έτους και άνω.

3 Αν οι αρμόδιες Αρχές δεν είναι
σε θέση να υπολογίσουν το

κέρδος που αποκόμισε ο φοροφυγάς
από ξέπλυμα μαύρου χρήματος, τότε
το πρόστιμο αυξάνεται στα 4 εκατ.
ευρώ, ενώ μέχρι πρότινος ήταν 1
εκατ. ευρώ.

4 Η ποινική δίωξη στον οφειλέτη
ή τον παραβάτη που συλλαμ-

βάνεται για ξέπλυμα μαύρου χρήμα-
τος, θα γίνεται κατόπιν σχετικής αίτη-
σης του προϊσταμένου της ΔΟΥ ή των
ελεγκτικών κέντρων ή του τελωνείου
προς τον εισαγγελέα πρωτοδικών της
Έδρας και θα συνοδεύεται υποχρεω-
τικά από τον αναλυτικό πίνακα χρε-
ών, μαζί με τους τόκους και τις προ-
σαυξήσεις. 
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Οι μεγάλες ανατροπές που
φέρνει ο νέος Ποινικός

Κώδικας για όσους
χρωστούν πάνω από

100.000 ευρώ - Πόσο πάνε
τα πρόστιμα για ξέπλυμα

μαύρου χρήματος

Εξαγωγές και 
επενδύσεις «κόντυναν» 
το ΑΕΠ στο 2%

Οι μειωμένες εξαγωγές και η επιβρά-
δυνση των επενδύσεων παγίου κεφα-
λαίου αποτέλεσαν τους βασικούς λό-
γους για την «κοιλιά» που έκανε η ανά-
πτυξη το δ’ τρίμηνο του έτους με αποτέ-
λεσμα η αύξηση του ΑΕΠ να περιοριστεί
στο 2% έναντι στόχου 2,4%.

Από τα στοιχεία της Ελληνικής Στατι-
στικής Αρχής προκύπτει ότι η οικονομία
παρουσίασε κόπωση στο τελευταίο τρί-
μηνο του 2023, καθώς η ανάπτυξη πε-
ριορίστηκε στο 1,2% έναντι 2,1% το γ’ τρί-
μηνο. Συνολικά, το ΑΕΠ του 2023 δια-
μορφώθηκε στα 194,5 δισ. ευρώ έναντι
190,7 δισ. ευρώ το 2022, παρουσιάζον-
τας αύξηση κατά 2%, ενώ σε τρέχουσες
τιμές ανήλθε στα 220,3 δισ. ευρώ έναντι
206,6 δισ. ευρώ παρουσιάζοντας αύξη-
ση κατά 6,6%. Οι εξαγωγές συνέχισαν να
είναι χαμηλότερες από τις εισαγωγές,
καθώς διαμορφώθηκαν στα 75,226 δισ.
ευρώ έναντι 85,358 εκατ. ευρώ.

Οι εξαγωγές σημείωσαν αύξηση 3,7%,
ενώ οι επενδύσεις 4% και η ιδιωτική κα-
τανάλωση 1,8%. Όσον αφορά την επι-
βράδυνση που παρουσιάστηκε στο δ’
τρίμηνο, αυτή οφείλεται στη μείωση των
ακαθάριστων επενδύσεων παγίου κε-
φαλαίου κατά 5,7% σε σχέση με το αντί-
στοιχο τρίμηνο του 2022, ενώ πλάτη έβα-
λαν οι εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών,
οι οποίες σημείωσαν αύξηση κατά 2,1%.
Η... παρτίδα σώθηκε από τις τουριστικές
εισπράξεις, καθώς οι εξαγωγές υπηρε-
σιών αυξήθηκαν κατά 4,7%, ενώ οι εξα-
γωγές αγαθών μειώθηκαν κατά 1,6%.

Το ίδιο χρονικό διάστημα παρατηρή-
θηκε σημαντική συγκράτηση του ρυθ-
μού ανόδου των εισαγωγών, κάτι που
οφείλεται στον περιορισμό της κατανά-
λωσης λόγω ακρίβειας αλλά και στα
προβλήματα που παρουσιάστηκαν λόγω
της πολεμικής κατάστασης στη Μέση
Ανατολή και το μπλόκο στην Ερυθρά Θά-
λασσα από τους αντάρτες Χούθι της Υε-
μένης, που έχει εκτρέψει τις θαλάσσιες
μεταφορές, οι οποίες κάνουν τον περί-
πλου της Αφρικής.

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

Ποιοι κινδυνεύουν να
βρεθούν στη φυλακή

ΟΦΕΙΛΕΤΕΣ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ
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Επιμέλεια: Ελένη Μπέρτσου

Η
Άκτωρ, θυγατρική του Ομίλου In-
trakat, ξεκίνησε την κατασκευή
των μεγαλύτερων σιδηροδρομι-

κών σηράγγων της Ρουμανίας, στο πλαί-
σιο ενός μεγάλου έργου, προϋπολογι-
σμού άνω του μισού δισ. ευρώ, που θα
συμβάλει όχι μόνο στον εκσυγχρονισμό
των συγκοινωνιακών υποδομών της χώ-
ρας, αλλά και στην ενίσχυση ενός κρίσι-
μης σημασίας για την Ευρώπη, σιδηρο-
δρομικού διαδρόμου. Παρουσία κρατικών
αξιωματούχων, πραγματοποιήθηκε την
Τρίτη 5 Μαρτίου 2024 εκδήλωση για την
έναρξη κατασκευής της πρώτης σήραγ-
γας του τμήματος Apa�a - Ca�a της σιδη-
ροδρομικής γραμμής Brasov -
Sighisoara, την οποία κατασκευάζει στο
πλαίσιο κοινοπραξίας η Aktor Romania,
θυγατρική του Ομίλου Intrakat. 

Το τεχνικό αντικείμενο του έργου, προ-
ϋπολογισμού 573 εκατ. ευρώ, περιλαμβά-
νει τη διάνοιξη των βουνών μεταξύ των
περιοχών Apa�a και Raco� για την κατα-
σκευή των μεγαλύτερων σιδηροδρομικών
σηράγγων της Ρουμανίας, συνολικού μή-
κους 12 χλμ. Το τμήμα Brasov -
Sighisoara αποτελεί τμήμα του στρατηγι-
κής σημασίας σιδηροδρομικού άξονα Ρή-
νου - Δούναβη και έχει ιδιαίτερη αξία για
την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία συγχρη-
ματοδοτεί το έργο. Με την ολοκλήρωση
του εκσυγχρονισμού και της αναβάθμισης

της γραμμής, οι συρμοί θα μπορούν να
αναπτύσσουν ταχύτητες έως 160
χλμ./ώρα.

Με αφορμή την έναρξη κατασκευής των
σηράγγων, ο πρόεδρος του ΔΣ και διευθύ-
νων σύμβουλος της Άκτωρ, Αλέξανδρος
Εξάρχου, δήλωσε: «Η Άκτωρ υλοποιεί ένα
εμβληματικό σιδηροδρομικό έργο, που
περιλαμβάνει τεχνικές καινοτομίες, μονα-
δικές στην ιστορία της χώρας, σε ιδιαίτερα
δύσκολες γεωτεχνικά συνθήκες. Πρόκει-
ται για ένα έργο που θα βοηθήσει τη Ρου-
μανία να εκσυγχρονίσει τις σιδηροδρομι-
κές της υποδομές. Πιστεύουμε βαθιά στις
προοπτικές ανάπτυξης της Ρουμανίας και
είμαστε περήφανοι που συμμετέχουμε σε
αυτό το εγχείρημα».

Το πρώτο από τα δύο μηχανήματα διά-

νοιξης σηράγγων (TBM), τα οποία συγκα-
ταλέγονται στα μεγαλύτερα της Ευρώπης,
εγκαταστάθηκε στην περιοχή Ormeni�
της επαρχίας Brasov και ξεκίνησε τη διά-
νοιξη της πρώτης από τις δύο δίδυμες σή-
ραγγες (Ormeni�) του έργου, μήκους 6,9
χλμ. στο πλαίσιο της κατασκευής του νότι-
ου άξονα του σιδηροδρομικού έργου. Ένα
δεύτερο ζεύγος σηράγγων (Homorod)
μήκους 5,1 χλμ. θα ανοιχθεί μεταξύ των
θέσεων Raco�και Homorod. Οι σήραγγες
θα ενώνονται με στοές. Οι συνολικά 4 σή-
ραγγες θα έχουν εσωτερική διάμετρο 8,6
μέτρα και θα διανοιχθούν από 4 TBM, τα
οποία θα δουλεύουν παράλληλα. Πρόκει-
ται για ένα από τα ελάχιστα έργα στην Ευ-
ρώπη όπου θα χρησιμοποιηθούν 4 TBM
αυτού του μεγέθους ταυτόχρονα.

Ελληνικός Χρυσός: 
Χρονιά-ορόσημο το 2023 
για τη βιώσιμη ανάπτυξη

Η Ελληνικός Χρυσός, πιστή στη δέ-
σμευσή της για μια υπεύθυνη και βιώσι-
μη μεταλλευτική δραστηριότητα στη ΒΑ
Χαλκιδική, εργάζεται διαχρονικά για την
προώθηση πρακτικών που σέβονται το
περιβάλλον και συμβάλλουν στην ανά-
πτυξη και ευημερία των τοπικών κοινο-
τήτων του Δήμου Αριστοτέλη. Το 2023
ήταν ακόμη ένα έτος όπου η εταιρεία
απέδειξε τη συνεχή προσήλωσή της στη
βιώσιμη ανάπτυξη μέσω της υλοποί-
ησης 146 έργων και δράσεων Κοινωνι-
κής Υπευθυνότητας, συνολικού ύψους
1,73 εκατ. ευρώ. Είναι αξιοσημείωτο ότι
το 80% της δαπάνης αυτής, που αντιστοι-
χεί σε 1,4 εκατ. ευρώ, κατευθύνθηκε σε
δράσεις και έργα αποκλειστικά εντός
των ορίων του Δήμου Αριστοτέλη.

Alba Graduate Business
School-Seanergy: Υποτροφία
για μεταπτυχιακό 
στα ναυτιλιακά

Η Seanergy προσφέρει για μία ακόμα
χρονιά μία πλήρη υποτροφία Seanergy
Scholarship για ποιοτικές σπουδές στον
κλάδο της ναυτιλίας. Στην παροχή μίας
υποτροφίας, πλήρους φοίτησης, για το
μεταπτυχιακό πρόγραμμα σπουδών 
MSc in Shipping Management του Alba
Graduate Business School, The Ameri-
can College of Greece, προχωρά για τρί-
το συνεχόμενο έτος η ναυτιλιακή εται-
ρεία Seanergy Maritime Holdings Corp.
Συγκεκριμένα, όπως αναφέρει σχετική
ανακοίνωση, για το επόμενο ακαδημαϊ-
κό έτος (2024-2025) υποψήφιοι φοιτη-
τές και φοιτήτριες του μεταπτυχιακού
προγράμματος MSc in Shipping Man-
agement έχουν την ευκαιρία να διεκδι-
κήσουν μία υποτροφία, η οποία θα κα-
λύπτει το 100% των διδάκτρων του εν λό-
γω προγράμματος.

Η Άκτωρ κατασκευάζει τις μεγαλύτερες σιδηροδρομικές 
σήραγγες της Ρουμανίας με παράλληλη χρήση 4 TBM 

Η 3αλφα - Αφοί Κ. Καραγεωργίου ΑΕΒΕ, εταιρεία στον κλάδο επεξεργασίας
και τυποποίησης οσπρίων και ρυζιών στην Ελλάδα, ανακοινώνει μια σημαντι-
κή στρατηγική επέκταση με στόχο την ενίσχυση της ελληνικής γεωργικής
παραγωγής και της εφοδιαστικής της αλυσίδας. Όπως αναφέρεται σε σχετι-
κή ανακοίνωση, η απόφαση της διοίκησης της εταιρείας για επένδυση στην
τοποθεσία Νέες Καρυές του Δήμου Κιλελέρ της Περιφερειακής Ενότητας
Λάρισας στη Θεσσαλία έχει τις ρίζες της στη γενικότερη αποστολή και δέ-
σμευση της 3αλφα να ενισχύει την ελληνική γεωργική παραγωγή, όπως κάνει
από την ίδρυσή της, και να στηρίξει ακόμα περισσότερο τις τοπικές οικονο-
μίες. Πέρα από τη δέσμευσή της όμως, αναγνωρίζοντας την αλλαγή στις κλι-
ματικές και γεωπολιτικές συνθήκες που επηρεάζουν την εφοδιαστική αλυσί-
δα, καθώς και τις υλικοτεχνικές προκλήσεις και τα μεταβαλλόμενα δεδομένα
της αγοράς, η 3αλφα συνειδητά γίνεται μέρος της λύσης του προβλήματος

διασφαλίζοντας με αυτή τη νέα στρατηγική επένδυση τη διαθεσιμότητα υψηλής ποιότητας προϊόντων από την ελληνική γη.
Το νεοαποκτηθέν ακίνητο στη Θεσσαλία θα χρησιμοποιηθεί ως πολυλειτουργικός κόμβος που θα περιλαμβάνει κέντρο συλ-
λογής πρώτων υλών και πρώτης επεξεργασίας, εγκαταστάσεις αποθήκευσης και διανομής τελικών προϊόντων.

Στην εξαγορά πλειοψηφικού πακέτου της Αegean Baltic Bank
προχωρά εντέλει ο δισεκατομμυριούχος Τέλης Μυστακίδης, με-
τά από έναν χρόνο διαπραγματεύσεων με τους βασικούς μετό-
χους της τράπεζας, την πλευρά Θ. Αφθονίδη και την πλευρά του
εφοπλιστή Γιάννη Κούστα. Ο κ. Μυστακίδης αποκτά το ποσοστό
του κ. Κούστα αλλά και μέρος του ποσοστού της οικογένειας

Αφθονίδη. Στο μετοχικό κεφάλαιο της τράπεζας διατηρεί το πο-
σοστό του ο εφοπλιστής Νίκος Τσάκος. Το επόμενο βήμα προβλέ-
πει την αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου της τράπεζας. Η ABB
έχει ενεργητικό περίπου 1 δισ. ευρώ και εξειδικεύεται στη ναυτι-
λία. Στοχεύει να επεκτείνει τη δραστηριότητά της ευρύτερα στα
επιχειρηματικά δάνεια.

Στρατηγική επένδυση στις Νέες Καρυές από την 3αλφα
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Περνά στον έλεγχο του Τέλη Μυστακίδη η Aegean Baltic Bank
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Cenergy: Κέρδη 73 εκατ. ευρώ
το 2023, αυξημένο μέρισμα
0,08 ευρώ

Η Cenergy Holdings SA ανακοίνωσε τα οι-
κονομικά της αποτελέσματα για τη χρήση που
έληξε στις 31 Δεκεμβρίου 2023. Υψηλή κερ-
δοφορία με μεγάλη ρευστότητα και ισχυρές
πωλήσεις. 

Συνοπτικά: Οι πωλήσεις ανήλθαν σε 1,63
δισ. ευρώ (14% αύξηση σε ετήσια βάση) με
βελτιωμένα περιθώρια κέρδους τόσο στον
κλάδο καλωδίων όσο και στον κλάδο σωλή-
νων χάλυβα. Η λειτουργική κερδοφορία ανήλ-
θε σε 213,8 εκατ. ευρώ (56% αύξηση σε ετήσια
βάση) και η απρόσκοπτη εκτέλεση των ενερ-
γειακών έργων παραμένει προτεραιότητα και
για τους δύο τομείς. 

Τα ενοποιημένα κέρδη μετά από φόρους
αυξήθηκαν σε 73,0 εκατ. ευρώ, επιτρέποντας
τη διανομή μερίσματος ύψους 0,08 ευρώ ανά
μετοχή, αυξημένο κατά 60% σε σχέση με την
προηγούμενη χρήση. Το ανεκτέλεστο υπόλοι-
πο παραγγελιών σταθεροποιήθηκε πάνω από
τα 3 δισ. ευρώ λόγω των σημαντικών αναθέσε-
ων έργων και στους δύο κλάδους (3,15 δισ. ευ-
ρώ στις 31/12/2023). 

Η επέκταση του εργοστασίου υποβρύχιων
καλωδίων στην Κόρινθο συνεχίζεται και ταυ-
τόχρονα πραγματοποιείται σε όλα τα εργοστά-
σια ένα γενικότερο πρόγραμμα επενδύσεων
(138,4 εκατ. ευρώ κεφαλαιουχικές δαπάνες το
2023) με στόχο την περαιτέρω ισχυροποίηση
της θέσης της εταιρείας στη νέα εποχή της
ενεργειακής μετάβασης. Οι ελεύθερες ταμει-
ακές ροές ανήλθαν σε 76 εκατ. ευρώ το 2023,
με τον καθαρό δανεισμό να μειώνεται σημαν-
τικά σε σχέση με τα περσινά επίπεδα, στα
377,5 εκατ. ευρώ. Το αναπροσαρμοσμένο
EBITDA για το 2024 αναμένεται να κυμανθεί
μεταξύ 230 και 250 εκατ. ευρώ.

Αλλάζει έδρα η Fourlis, «πράσινο
φως» από τη γενική συνέλευση
Η Fourlis ΑΕ Συμμετοχών ανακοίνωσε ότι την Τετάρτη
6 Μαρτίου 2024 πραγματοποιήθηκε στην έδρα της
εταιρείας η Έκτακτη Γενική Συνέλευση των μετόχων
της. Η συνέλευση είχε την απαιτούμενη απαρτία και
πλειοψηφία για τη λήψη αποφάσεων επί του θέματος
της μεταφοράς της έδρας της εταιρείας συνακόλουθη
τροποποίηση του άρθρου 1 του Καταστατικού. Συγκε-
κριμένα, ενέκρινε τη μεταφορά της έδρας της εταιρεί-
ας από τον Δήμο Αμαρουσίου στο Δήμο Κηφισιάς (ΔΔ
Κηφισιάς, ΠΕ Βορείου Τομέα Αθηνών) και ειδικότερα
σε μισθωμένο χώρο γραφείων κτηριακού συγκροτή-
ματος που βρίσκεται στον Δήμο Κηφισιάς, εντός του
εγκεκριμένου ρυμοτομικού σχεδίου του Βιομηχανι-
κού Πάρκου (ΒΙΠΑ) του δήμου τούτου, στο 15ο χλμ. της
Εθνικής Οδού Αθηνών - Λαμίας, επί της οδού Ερμού
(παραδρόμου της ΕΟ Αθηνών - Λαμίας) αριθ. 25.

Επιμέλεια: Ελένη Μπέρτσου

Entersoft: Απέκτησε το 13,59% 
η Olympia Group

Η Entersoft ανακοίνωσε ότι στις 4/3/2024 το συ-
νολικό ποσοστό συμμετοχής της εταιρείας
Verdalite Limited που εδρεύει στην Κύπρο επί του
μετοχικού κεφαλαίου και του συνόλου των δικαιω-
μάτων ψήφου της εταιρείας ανήλθε σε 13,59%, ήτοι
4.077.932 μετοχές και δικαιώματα ψήφου. Σύμφω-
να με την από 4/3/2024 γνωστοποίηση μεταβολής
σημαντικών συμμετοχών που κοινοποιήθηκε στην
εταιρεία στις 6/3/2024, η Verdalite Limited ανήκει
κατά 100% στην εταιρεία Olympia Group που
εδρεύει στην Κύπρο. Η πλειοψηφία των μετοχών
και δικαιωμάτων ψήφου της Olympia Group ανήκει
στο Folloe Trust, τον νόμιμο τίτλο επί της περιου-
σίας του οποίου έχει η εταιρεία Rackham Trust
Company SA με έδρα στην Ελβετία. Επομένως, η
Verdalite Limited κατέχει άμεσα και έκαστη εκ των
Olympia Group και Rackham Trust Company SA
κατέχει έμμεσα ποσοστό 13,59%, ήτοι 4.077.932 με-
τοχές και δικαιώματα ψήφου στην εταιρεία.

Νέο σύστημα εκτύλιξης καλωδίων
λανσάρει η Nexans Hellas

Η Nexans Hellas λανσάρει το νέο σύστημα εκτύ-
λιξης καλωδίων Mobiway MOB, μια καινοτόμα λύ-
ση η οποία προσφέρει εύκολη μεταφορά και εγκα-
τάσταση των καλωδίων σε κτηριακά έργα, μεσαίου
και μεγάλου μεγέθους. Ενώ τα παραδοσιακά στρο-
φεία καλωδίων είναι ογκώδη και δύσχρηστα, το
Mobiway MOB της Nexans έχει σχεδιαστεί για να
κάνει τη διαδικασία χειρισμού και εκτύλιξης των
καλωδίων ασφαλή και εύκολη στους εγκαταστάτες.
Ως αποτέλεσμα αυτού, ο χρόνος που απαιτείται για
την εγκατάσταση των καλωδίων μειώνεται στο μισό.

Revolut: Έφτασε το 1 εκατ.
πελάτες στην Ελλάδα
Η Revolut, η διεθνής εφαρμογή χρηματοοικονομικών
με περισσότερους από 40 εκατομμύρια πελάτες παγ-
κοσμίως, ανακοίνωσε πως αριθμεί πλέον 1 εκατομμύ-
ριο πελάτες στην Ελλάδα. Πρόκειται για σημαντικό
ορόσημο για την εταιρεία, καθώς αυτό σημαίνει πως,
με πληθυσμό περίπου 9 εκατομμυρίων ενηλίκων, πά-
νω από 1 στους 10 Έλληνες διαθέτει λογαριασμό στη
Revolut σήμερα. «Καταφέραμε να επιτύχουμε ένα ση-
μαντικό ορόσημο στη χώρα, αλλά και ένα μεγάλο επί-
τευγμα, καθώς η Ελλάδα βρίσκεται στις 10 ταχύτερα
αναπτυσσόμενες αγορές για τη Revolut, ενώ αποτελεί
επίσης μία από τις αγορές με τους περισσότερους χρή-
στες στην Ευρώπη. Είμαστε ιδιαίτερα χαρούμενοι που
βλέπουμε ότι οι Έλληνες αναζητούν καινοτόμους τρό-
πους για την καθημερινή διαχείριση των χρημάτων
τους, αναγνωρίζοντας την προστιθέμενη αξία που προ-
σφέρει η τεχνολογία», δήλωσε ο Ignacio Zunzunegui,
επικεφαλής Ανάπτυξης στη Νότια Ευρώπη.
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H
πενταετής σύμβαση (κόστους €13.454.000) για το
VAR ολοκληρώνεται τον προσεχή Μάιο και μάλι-
στα μια αγωνιστική πριν από το τέλος των πλέι οφ

αλλά και πριν από τον τελικό του Κυπέλλου Ελλάδος. Αν
την τελευταία αγωνιστική κρίνεται ο τίτλος του πρωταθλη-
τή ή το Κύπελλο ανάμεσα στον Παναθηναϊκό και τον Άρη,

υπάρχει περίπτωση τα δύο παιχνίδια να
διεξαχθούν χωρίς το VAR; Η ΕΠΟ και η Su-
per League άπλωσαν την παλάμη τους στο
ελληνικό κράτος και ζήτησαν χρήματα.
Στην πρώτη σύμβαση, επί ΣΥΡΙΖΑ, είχε
πληρώσει το κράτος. Και αφού πλήρωσε
τότε, γιατί όχι και τώρα, σκέφτηκαν οι επαΐ-
οντες του ποδοσφαίρου.
Μόνο που τώρα τα πράγματα είναι διαφο-

ρετικά. Μαζί με το VAR θέλουν να χρησιμοποιήσουν και
μια νέα συσκευή, το «ημιαυτόματο οφσάιντ» (Semi-Auto-
mated Offside Technology), καθώς και μια ακόμη, το Goal
Line Technology. Το ημιαυτόματο οφσάιντ χρησιμοποι-
ήθηκε στο Μουντιάλ του Κατάρ και πράγματι είχε θετικά
αποτελέσματα. Εκεί δεν παρεμβαίνει ανθρώπινο χέρι για
να βάζει όπου θέλει τις γραμμές του οφσάιντ. Στην κάθε

μπάλα τοποθετείται ένα τσιπάκι που καταδεικνύει με ακρί-
βεια εκατομμυριοστού αν υπάρχει ή όχι οφσάιντ, καθότι οι
γραμμές εφαρμόζονται ηλεκτρονικά. Έτσι αποφεύγεται
μια αυθαίρετη τοποθέτηση των γραμμών από τον VARίστα
και τον βοηθό του, όπως πολλές φορές είδαμε το παρελ-
θόν. Το δε Goal Line Technology αποφασίζει άμεσα αν η
μπάλα έχει περάσει ολόκληρη ή όχι τη νοητή γραμμή του
τέρματος. Για να αγοραστούν ωστόσο αυτές οι τρεις εφαρ-
μογές απαιτούνται περισσότερα από 20 εκατ. ευρώ. Ποιος

θα τα πληρώσει; Ναι, είναι απαραίτητα στο ποδόσφαιρο,
αλλά γιατί να ζητούν από το κράτος να τα πληρώσει, όταν
πρόκειται για ποδοσφαιρικές ανώνυμες εταιρείες; ΕΠΟ
και Super League εκβιάζουν το κράτος και τον υπουργό
αναπληρωτή Αθλητισμού πως δεν έχουν χρήματα να δια-
θέσουν. Και ας παίρνουν από τα κέρδη των παικτών του
Στοιχήματος.
Το τι πρόκειται να κάνει η Πολιτεία δεν είναι γνωστό επί του
παρόντος. Όμως, το κράτος μπορεί να θέσει ένα ερώτημα
στις ΠΑΕ: Τι ακριβώς κάνει η καθεμία ξεχωριστά και όλες
μαζί ως συνεταιρισμός για να αποκομίσουν κέρδη από το
ποδόσφαιρο; Η απάντηση είναι «τίποτε απολύτως». Γιατί
δεν ενδιαφέρονται οι επενδυτές να αγοράσουν το προϊόν
τους; Γιατί είναι τίγκα στη διαφθορά, καθότι η Ελλάδα,
σύμφωνα με τις μετρήσεις της εταιρείας ανίχνευσης πα-
ράνομου στοιχηματισμού, είναι 5η παγκοσμίως στη ρε-
μούλα, στα στημένα παιχνίδια κ.λπ. Πώς λοιπόν θα μπο-
ρούσε το κράτος να... βοηθήσει; Μερικοί «επενδυτές» μά-
λιστα, ιδιοκτήτες ομάδων, έθεσαν στο τραπέζι το εκβιαστι-
κό δίλημμα να απειλήσουν ότι το ελληνικό ποδόσφαιρο θα
επανέλθει στην προ VAR εποχή την προσεχή ποδοσφαιρι-
κή σεζόν. Τότε που τον ρόλο του VAR έπαιζε ο VARεμένος
βοηθός διαιτητή. Και ήταν όλοι ευτυχισμένοι.

Οι λεγόμενοι «επενδυτές», οι οποίοι βρίσκονται
μονίμως με την παλάμη ανοιχτή για να πάρουν

κρατικό χρήμα, απειλούν ότι αν η Πολιτεία 
δεν πληρώσει 20 εκατ. ευρώ για τη νέα σύμβαση

του VAR και δύο ακόμη εφαρμογών 
(Semi-Automated Offside Technology και Goal
Line Technology), τότε οι αγώνες του χρόνου θα
γίνονται χωρίς την παρέμβαση της τεχνολογίας

Γράφει 
o Άλκης  

Φιτσόπουλος

Εκβιάζουν τον Βρούτση
με το VAR



Κ
ανονικά με κόσμο θα διε-
ξαχθεί το παιχνίδι Λαμία -
ΑΕΚ την Κυριακή γιατί φαί-

νεται  πως η ΠΑΕ της Φθιώτιδας
φρόντισε να ολοκληρώσει εγκαίρως
την τοποθέτηση των καμερών, όπως
προβλέπεται από τον νόμο, ενημε-
ρώνοντας μάλιστα τους οπαδούς της
για τη λειτουργία τους.  Ο νόμος
Βρούτση προβλέπει  ότ ι  αν  στον
έλεγχο που θα διενεργεί η Αστυνο-
μία τρεις μέρες πριν από την τέλεση
του αγώνα Super League διαπιστω-
θεί «η μη σύννομη λειτουργία του
συστήματος και του ευρισκόμενου
εντός της αθλητικής εγκατάστασης
κέντρου ελέγχου και παρακολούθη-
σης του συστήματος αυτού, η ΔΕΑΒ

αποφασίζει τη διεξαγωγή του αγώνα
χωρίς θεατές». Το αυτό και στο επό-
μενο παιχνίδι. Υπενθυμίζουμε ότι οι

ταυτοποιήσεις στις εισόδους έχει
προγραμματιστεί να αρχίσoυν στις 9
Απριλίου. 

Με θεατές το Λαμία - ΑΕΚ «Κατοστάρισε» ο Γιαννούλης 
Ο Δημήτρης Γιαννούλης, διεθνής αριστερός

μπακ, κατέγραψε την 100ή του συμμετοχή με τη
φανέλα της Νόριτς κόντρα στη Μίντλεσμπρο
έπειτα από τρία χρόνια παρουσίας στο Κάροου
Ρόουντ. Ωστόσο, αυτή δεν συνοδεύτηκε με ένα
θετικό αποτέλεσμα, αφού η Νόριτς γνώρισε
εκτός έδρας ήττα με σκορ 3-1, με τον πρώην πο-
δοσφαιριστή του ΠΑΟΚ να αγωνίζεται σε όλο το
90λεπτο.

Ο Κάρι διέλυσε 
τους Μπακς 

Οι Μιλγουόκι Μπακς διαλύθηκαν 125-90 από
τους Γουόριορς στο Σαν Φρανσίσκο. Ο Γιάννης
Αντετοκούνμπο αγωνίστηκε για 35 λεπτά και ση-
μείωσε 23 πόντους με 7 ριμπάουντ και 6 ασίστ,
ενώ ο Λίλαρντ έμεινε στους 20 πόντους, όσους
πέτυχε και ο Πόρτις. Για τους «πολεμιστές» ο
Στεφ Κάρι πέτυχε 29 πόντους με 6/10 τρίποντα,
έχοντας 8 ριμπάουντ και 5 ασίστ. Ο Κουμίνγκα
πρόσθεσε ακόμη 20 πόντους.

Πρόκριση
με ευνοϊκή διαιτησία

Τα αποτελέσματα στο Champions League:
Μάντσεστερ Σίτι - Κοπεγχάγη 3-1, Ρεάλ Μ. - Λει-
ψία 1-1, Ρεάλ Σοσιεδάδ - Παρί 1-2 και Μπάγερν -
Λάτσιο 3-0. Προκρίθηκαν Σίτι, Μπάγερν, Παρί
και Ρεάλ με τη νίκη της 1-0 επί της γερμανικής
ομάδας στο πρώτο ματς στη Λειψία. Οι Καστιγιά-
νοι είχαν και την εύνοια του Ιταλού διαιτητή Μά-
σα, ο οποίος δεν απέβαλε τον Βινίσιους.

Η Δώρα πάει Παρίσι
Όπως και στο Τόκιο, έτσι και στο Παρίσι η ξιφο-

μάχος Δώρα Γκουντούρα θα εκπροσωπήσει την
Ελλάδα στους Ολυμπιακούς Αγώνες φέτος τον
Αύγουστο. Η Ελληνίδα πρωταθλήτρια πλασαρί-
στηκε ψηλά και θα πάρει το ένα από τα δύο ευ-
ρωπαϊκά εισιτήρια του ranking και θα είναι μία
από τις 35 διαγωνιζόμενες στο Παρίσι. Στο Τόκιο
κατετάγη 21η. Παράλληλα, θα γίνει το 57ο μέλος
της ελληνικής αποστολής στη διοργάνωση.

Κατέρρευσε στο παρκέ
Σοκαριστικές εικόνες συνέβησαν από την αναμέτρηση

των Πόρτλαντ Τρέιλ Μπλέιζερς με τους Οκλαχόμα Σίτι Θάν-
τερ. Κατά τη διάρκεια τάιμ άουτ στα 3.04 πριν από τη λήξη
του πρώτου δωδεκαλέπτου ο Μπίσμαρκ Μπιγιόμπο, ο οποί-
ος καθόταν στον πάγκο των Θάντερ, έχασε τις αισθήσεις
του και κατέρρευσε στο παρκέ! Ο 31χρονος σέντερ μόλις
ανέκτησε τις αισθήσεις του, αναχώρησε για το νοσοκομείο.
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Επιμέλεια: Άλκης Φιτσόπουλος

Ο Άρης ονειρεύεται «κούπα»

Ο Άρης έπειτα από 54 χρόνια θέλει να κατακτήσει ξανά το Κύπελλο Ελλάδος. 
Στον ημιτελικό ήρθε ισόπαλος 0-0 με τον Παναιτωλικό στη Θεσσαλονίκη και προκρίθηκε 
στον τελικό, όπου θα αντιμετωπίσει τον Παναθηναϊκό, άγνωστο πού. 
Ο Άρης είχε κατακτήσει το Κύπελλο το 1970 νικώντας 1-0 τον ΠΑΟΚ στον τελικό.
Πριν από 14 χρόνια είχε ηττηθεί 1-0 από τον Παναθηναϊκό στο ΟΑΚΑ.
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Ο πολυβραβευμένος  
σκηνοθέτης  
σε μια συγκλονιστική
εξομολόγηση 
στην «Political» 
αναφέρεται με σεβασμό 
στην εξαιρετική 
καλλιτέχνιδα και φίλη του, για τους δύο κόσμους
που συγκρούονται στο έργο «Φωτιά και νερό» 
αλλά και για όλα όσα αγαπά στους ήρωές του

Συνέντευξη στη Δήμητρα Δάρδα

Ο
πολυβραβευμένος σκηνοθέτης
Αυγουστίνος Ρεμούνδος τιμά τη
μνήμη της ηθοποιού και συγγρα-

φέως Χρύσας Σπηλιώτη, ανεβάζοντας
το συγκινητικό έργο της «Φωτιά και νε-
ρό» στο θέατρο «Μικρό Γκλόρια». Ο
γοητευτικός δημιουργός σε μια συγκλο-
νιστική εξομολόγηση στην «Political»
αναφέρεται με σεβασμό στην εξαιρετι-
κή καλλιτέχνιδα και φίλη του που χάθη-
κε στη φονική πυρκαγιά στο Μάτι, για
τους δύο κόσμους που συγκρούονται
στο έργο αλλά και για όλα όσα αγαπά
στους ήρωές του.

Μιλήστε μου για αυτή την ενδιαφέ-
ρουσα και ιδιάζουσα ταυτόχρονα
παράσταση που ουσιαστικά αναφέ-
ρεται στους διαφορετικούς κό-
σμους της Ανατολής και Δύσης.

Είναι ένα έργο γρήγορο με σκηνές γε-
μάτες αγωνία και πρωταγωνιστές τρεις
ήρωες διαφορετικής καταγωγής: τον
Σαΐντ από το Ιράν, τη Χαγιάτ από την
Περσία και τον ξένο Ευρωπαίο όπου ξε-
διπλώνουν επί σκηνής θέσεις και επι-
χειρήματα σε μια προσπάθεια να πείσει
ο ένας τον άλλον για τη δική του και μό-
νη αλήθεια. Παγιδευμένοι στα παγιωμέ-
να στερεότυπα που έχουν μεγαλώσει θί-
γουν τις διαφορές τους μέσα από σφο-
δρές συγκρούσεις αδυνατώντας να
ακούσουν ο ένας τον άλλον ουσιαστικά.

Μπορούν τελικά να ενωθούν δύο
κόσμοι τόσο ετερογενείς;

Ναι, φυσικά και μπορούν, αρκεί να υπάρ-
χουν η γνώση και η διάθεση για την κατα-
νόηση του άλλου, του διαφορετικού. Με
λίγα λόγια, είναι θέμα παιδείας. Ο άν-
θρωπος από τα πρώτα του βήματα στη Γη
μετακινείται συνεχώς. Η μετανάστευση,
προαιρετική ή αναγκαστική, αποτελεί
χαρακτηριστικό γνώρισμά του. Σήμερα
στην Ευρώπη και στην Αμερική οι περισ-
σότερες ιδεολογικές συζητήσεις και με-
τατοπίσεις είναι γύρω από τον συντηρη-
τισμό. Οι μετανάστες μάς φταίνε για τα
προβλήματα που δεν μπορεί να λύσει η
Πολιτεία. Είναι ο αδύναμος κρίκος.

Τι αγαπήσατε στους ήρωές σας;
Είναι και οι τρεις καθημερινοί άνθρω-

ποι, απλοί, που οι συνθήκες τούς κά-
νουν να υπερβούν τον εαυτό τους, να
φανούν πιο δυνατοί απ’ ό,τι είναι. Είναι
πνιγμένοι στο δίκιο τους, αλλά το χά-
νουν στην προσπάθεια να το κοινωνή-
σουν. Είναι αδικημένοι από τη ζωή και
από την πατρίδα τους και τους αγαπάω
γιατί είναι γεμάτοι ελαττώματα όπως
όλοι μας.

Ο τίτλος της παράστασης είναι δυ-
στυχώς προφητικός του τραγικού
τέλους της ίδιας της δημιουργού. Τι
κρατάτε από την αδικοχαμένη Χρύ-
σα Σπηλιώτη;

Δεν είναι μόνο μία συνεργάτιδα που
έχασα. Είναι η φίλη μου η Χρύσα και μου
λείπει. Κρατάω στη μνήμη μου τη θυμω-
μένη φάτσα της όταν καταλάβαινε ότι
της έκανα πλάκα με τον Δημήτρη, τον
άντρα της, που κι αυτός χάθηκε μαζί της.
Κρατάω τα γέλια, τα γλέντια, τα κερά-
σματα. Κρατάω τις ώρες δουλειάς σε μια
οθόνη. Την «κούρσα θανάτου» κάθε φο-
ρά που έμπαινα στο αυτοκίνητό της! Θυ-
μάμαι το πώς σχεδιάζαμε να παρουσιά-
σουμε το «Φωτιά και νερό».

Τη νιώθετε κοντά σας;
Τη Χρύσα δεν την ξεχνάω ούτε στιγμή.
Σε κάθε πρόβα τη νιώθω δίπλα μου. Ξέ-
ρω τι θα της άρεσε και με τι θα διαφω-
νούσε. Ξέρω τι έκφραση θα έπαιρνε και
πώς θα αντιδρούσε όταν πειράζω το κεί-
μενό της με τις σκηνοθετικές μου πα-
ρεμβάσεις. Και ξέρω ότι δεν θα κάτσου-
με ξανά, να αναλύσουμε τις λεπτομέρει-
ες της παράστασης με κρασί και μεζέ.

Όταν ενημερωθήκατε πως ήταν ένα
από τα θύματα της φωτιάς στο Μάτι;

Πέρασα, νομίζω, από όλα τα στάδια.
Στην αρχή ήμουν σίγουρος ότι δεν μπο-
ρεί να είναι ανάμεσά τους. Πίστευα ότι
κάπου θα βρίσκεται και δεν μπορεί να
επικοινωνήσει. Στις μέρες που ακολού-
θησαν δεν μου περνούσε από το μυαλό
κάτι τέτοιο. Ακόμα κι όταν το μάθαμε
όλοι, συμπεριφερόμουν σαν να μην κα-
ταλάβαινα τι ακριβώς είχε συμβεί. Θύ-
μωσα αρκετούς μήνες αργότερα με τον
τρόπο που διαχειρίστηκε το κράτος αυτή
την ανείπωτη τραγωδία. Πέρασαν χρό-
νια και ακόμη δυσκολεύομαι να μιλάω
για αυτό.

Αυγουστίνος Ρεμούνδος:
«Έχω θυμό για 
τον χαμό της Χρύσας 
Σπηλιώτη στο Μάτι»
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Grand event
ομορφιάς 

και ευεξίας

Ι
δανικός εορτασμός για τα δέκα χρόνια επιτυχίας του

«Apivita Experience Store» στο Κολωνάκι. Το «πράσινο»

κατάστημα, πλημμυρισμένο από τα αρώματα και τα χρώ-

ματα της ελληνικής φύσης, υποδέχτηκε στην υπέροχη αυλή

του δημοσιογράφους και beauty experts για μια μοναδική ξε-

νάγηση στα διάσημα προϊόντα του επιτυχημένου brand.

Στέλλα Παναγοπούλου, Ανδρομάχη Δεληγιάννη Έλενα Χριστοπούλου, Ανθή Αβραμέα

Μαλβίνα Παυλοπούλου, Γαία Μερκούρη, Πέτρα Καλαμπόκα Χριστίνα Κανελλοπούλου, Ανθή Αβραμέα, Νικόλ Μαργέτη

Υβόννη Ντότσα Βασιλική Ρούσσου

Χριστιάννα Μήτα, Αναστασία Τσιλιμπίου Νίκη Θωμοπούλου, Βάσια Γεργίνη Χριστίνα Κανελλοπούλου Μαρία Παπαγεωργίου

Μαριάννα Γαρυφαλλίδη, Χαρά Κοντοχρήστου, Μαρία Παπαδάτου 

Νίκη Θωμοπούλου, Μαριτίνα ΧαλβατζήΣωτήρης Πάστρας, Βάσια Γεργίνη 



Η
βουβωνοκήλη είναι η συχνότερη μορφή
κήλης. Εμφανίζεται κυρίως στους άνδρες
με 25% πιθανότητα ανάπτυξης, σε αντίθε-

ση με τις γυναίκες, όπου το ποσοστό είναι 5%.
Πρόκειται για πάθηση του κοιλιακού τοιχώματος
στη βουβωνική χώρα που εντοπίζεται μεταξύ
κορμού και μηρού. «Η ενδοκοιλιακή πίεση που
ασκείται από έντονη άρση βάρους, παχυσαρκία,
εγκυμοσύνη, χρόνιο βήχα, δυσκοιλιότητα κ.ά.
αποτελεί πιθανή αιτία δημιουργίας της βουβωνο-
κήλης», εξηγεί ο Γιώργος Ευσταθίου, γενικός
χειρουργός, διευθυντής χειρουργικής κλινικής.
«Επιπρόσθετα, μια παρελθούσα χειρουργική
επέμβαση ή ένας τραυματισμός μπορεί να αποτε-
λέσουν παράγοντες εμφάνισής της», συμπληρώ-
νει ο ειδικός.

Τα συνήθη συμπτώματα της βουβωνοκήλης
που οδηγούν τον ασθενή στον ιατρό είναι ο πόνος

υπό πίεση, η διόγκωση στη βουβωνική περιοχή
ή στο όσχεο (όπου σε συνθήκες ηρεμίας μπορεί
να υποχωρήσει ή να εξαφανιστεί), στην ορθο-
στασία ή κατά την ανάπαυση στο τέλος μιας απαι-
τητικής μέρας. Ωστόσο, υπάρχει η πιθανότητα να
μην παρουσιάζονται καθόλου συμπτώματα με
ελάχιστη ή και καθόλου διόγκωση στη βουβωνι-
κή περιοχή.

«Η κλινική εξέταση σε όρθια ή ύπτια θέση συ-
νήθως αρκεί για τη διάγνωση της βουβωνοκήλης,
καθώς ο γιατρός θα ψηλαφήσει την περιοχή και
θα ελέγξει για τυχόν εξόγκωμα. Επιπλέον, μπορεί
να σας ζητηθεί η διενέργεια περαιτέρω απεικονι-
στικών εξετάσεων (πχ, υπερηχογράφημα μαλα-
κών μορίων). Με βάση τα παραπάνω αναγνωρί-
ζονται τόσο το είδος της βουβωνοκήλης όσο και η
θέση και η βαρύτητά της. Αξίζει να επισημανθεί
ότι οι κήλες χειρουργούνται τόσο για τα συμπτώ-

ματα όσο και για τις επιπλοκές τους, ενώ απο-
κλειστική θεραπεία αποτελεί η χειρουργική
επέμβαση», σημειώνει ο ειδικός.

«Οι τεχνικές αποκατάστασης της βουβωνοκή-
λης είναι οι ανοικτές επεμβάσεις, οι λαπαροσκο-
πικές επεμβάσεις και οι ρομποτικές επεμβάσεις.
Η λαπαροσκοπική αποκατάσταση της βουβωνο-
κήλης αποτελεί τον πλέον δημοφιλή τρόπο αντι-
μετώπισης κυρίως λόγω των πλεονεκτημάτων
της. Σημαντικότερα εξ αυτών αποτελούν η αναί-
μακτη διαδικασία, ο μηδαμινός μετεγχειρητικός
πόνος, η ταχεία ανάρρωση και η άμεση επιστρο-
φή στην καθημερινότητα, τα χαμηλά ποσοστά
υποτροπής αλλά και το άριστο αισθητικό αποτέ-
λεσμα. Η εξωπεριτοναϊκή αποκατάσταση βουβω-
νοκήλης (TEP - Totally Extraperitoneal Repair)
αποτελεί την πλέον σύγχρονη και ασφαλή μέθο-
δο, η οποία συνδυάζει όλα τα πλεονεκτήματα των
λαπαροσκοπικών/ρομποτικών επεμβάσεων με
τις λιγότερες πιθανές επιπλοκές. Με τη μέθοδο
αυτή το χειρουργείο διενεργείται απευθείας μέ-
σα στο κοιλιακό τοίχωμα (εξωπεριτοναϊκός χώ-
ρος) και όχι μέσω της κοιλιακής κοιλότητας όπως
στην απλή λαπαροσκοπική επέμβαση», αναφέρει
ο κ. Ευσταθίου. 
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kpapakosto@yahoo.gr

Επιπλέον πλεονεκτήματα της τεχνικής TEP
Είναι ελάχιστα επεμβατική τεχνική με μικρότερες τομές στην κοιλιά. Γίνεται χρήση τρισδιά-
στατων πλεγμάτων (3D) που εφαρμόζουν ακριβώς στην ανατομία της βουβωνικής περιοχής.
Υπάρχει λιγότερος μετεγχειρητικός πόνος, αποφεύγεται η κάκωση νεύρων και αγγείων της πε-
ριοχής. Γίνονται αποκατάσταση αμφοτερόπλευρης βουβωνοκήλης στην περίπτωση που υπάρ-
χει διόρθωση επιπλέον κηλών που μπορεί να συνυπάρχουν με χρήση του ίδιου πλέγματος, άμε-
ση επάνοδος στην καθημερινότητα, ενώ υπάρχει τέλειο αισθητικό αποτέλεσμα. Ωστόσο, «η λα-
παροσκοπική αποκατάσταση της βουβωνοκήλης αντενδείκνυται σε ασθενείς που δεν μπορούν
να χειρουργηθούν υπό γενική αναισθησία, με αιμορροφιλία και νοσήματα που προκαλούν αι-
μορραγία, που πάσχουν από παχυσαρκία, που έχουν οσχεοβουβωνοκήλες, έχουν υποβληθεί σε
προστατεκτομή ή έχουν πραγματοποιήσει πολλές επεμβάσεις στην κοιλιά», τονίζει ο ειδικός.
«Σε ό,τι αφορά τη μετεγχειρητική πορεία, συνηθίζεται οι ασθενείς να κινητοποιούνται και να σι-
τίζονται άμεσα, ενώ λαμβάνουν εξιτήριο σε λιγότερο από 24 ώρες», καταλήγει ο κ. Ευσταθίου.

Γιώργος Ευσταθίου, γενικός
χειρουργός, διευθυντής
χειρουργικής κλινικής

Η ενδοκοιλιακή πίεση που ασκείται
από έντονη άρση βάρους, 
παχυσαρκία, εγκυμοσύνη,
χρόνιο βήχα, δυσκοιλιότητα κ.ά. 
αποτελεί πιθανή αιτία

Λαπαροσκοπική 
αποκατάσταση 
βουβωνοκήλης 

Λαπαροσκοπική 
αποκατάσταση 
βουβωνοκήλης 
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Η
στυτική δυσλειτουργία (ΣΔ) είναι μια κοινή κατά-
σταση που επηρεάζει εκατομμύρια άνδρες παγκο-
σμίως και χαρακτηρίζεται από την αδυναμία επί-

τευξης ή διατήρησης στύσης επαρκούς για σεξουαλική
επαφή. Ενώ υπάρχουν διάφορες θεραπευτικές επιλογές,
όπως φάρμακα από το στόμα, ενέσεις και εμφυτεύματα,
αρκετοί άνδρες αναζητούν εναλλακτικές θεραπείες, όπως
η θεραπεία με πλάσμα πλούσιο σε αιμοπετάλια (PRP). Η
θεραπεία PRP περιλαμβάνει την έγχυση μιας συμπυκνω-
μένης μορφής αιμοπεταλίων του ίδιου του ασθενούς στην
πληγείσα περιοχή, με στόχο την προώθηση της αναγέννη-
σης των ιστών και τη βελτίωση της στυτικής λειτουργίας.
Αυτό το άρθρο διερευνά τη χρήση και την αποτελεσματικό-
τητα του PRP στη διαχείριση της ΣΔ.

Κατανόηση της θεραπείας με PRP
Η θεραπεία PRP αξιοποιεί τις θεραπευτικές ιδιότητες

των αιμοπεταλίων που βρίσκονται στο αίμα του ασθενούς.
Τα αιμοπετάλια περιέχουν αυξητικούς παράγοντες και άλ-
λες βιοδραστικές πρωτεΐνες που είναι απαραίτητες για την
επιδιόρθωση και την αναγέννηση των ιστών. Κατά τη διάρ-
κεια της θεραπείας PRP, συλλέγεται ένα μικρό δείγμα αί-
ματος του ασθενούς και φυγοκεντρείται για να διαχωρι-
στεί το πλάσμα πλούσιο σε αιμοπετάλια από τα υπόλοιπα
συστατικά του αίματος. Το συμπυκνωμένο PRP εγχέεται
στη συνέχεια σε συγκεκριμένες περιοχές του σώματος,
όπως το πέος, για να διεγείρει την αποκατάσταση των
ιστών και να ενισχύσει τη ροή του αίματος.

H αποτελεσματικότητά του 
στη στυτική δυσλειτουργία

Η έρευνα για τη διερεύνηση της αποτελεσματικότητας
της θεραπείας PRP για τη ΣΔ βρίσκεται σε εξέλιξη, με ελ-
πιδοφόρα αποτελέσματα που προκύπτουν από διάφορες
μελέτες και κλινικές δοκιμές. Μια συστηματική ανασκό-
πηση που δημοσιεύτηκε στο «Journal of Sexual Medici-
ne» ανέλυσε διάφορες μελέτες που αξιολογούσαν τη θε-
ραπεία PRP για τη ΣΔ και ανέφερε σημαντικές βελτιώσεις
στις βαθμολογίες της στυτικής λειτουργίας μετά τη θερα-
πεία. Οι βελτιώσεις αυτές αποδόθηκαν στις αναγεννητικές
επιδράσεις του PRP στον ιστό του πέους και στη λειτουρ-
γία των αιμοφόρων αγγείων.

Ένας από τους βασικούς μηχανισμούς μέσω των οποίων
το PRP μπορεί να βελτιώσει τη στυτική λειτουργία είναι η
προώθηση της αγγειογένεσης, του σχηματισμού δηλαδή
νέων αιμοφόρων αγγείων. Ενισχύοντας τη ροή του αίματος
στο πέος, η θεραπεία με PRP μπορεί δυνητικά να διευκο-
λύνει την επίτευξη και τη διατήρηση της στύσης. Επιπλέον,
το PRP περιέχει αυξητικούς παράγοντες που διεγείρουν
τον πολλαπλασιασμό των αρχέγονων κυττάρων και διευ-
κολύνουν την αναγέννηση των ιστών, συμβάλλοντας πε-
ραιτέρω στη βελτίωση της στυτικής λειτουργίας.

Κλινικές μελέτες και αναφορές περιπτώσεων
Αρκετές κλινικές μελέτες και αναφορές περιπτώσεων

έχουν τεκμηριώσει τα οφέλη της θεραπείας PRP σε άν-
δρες με ΣΔ. Μια μελέτη που δημοσιεύθηκε στο «Sexual
Medicine Reviews» ανέφερε σημαντικές βελτιώσεις στη
στυτική λειτουργία και την ικανοποίηση των ασθενών μετά
από ενέσεις PRP σε άνδρες με αγγειογενή ΣΔ. Παρομοί-
ως, μια σειρά περιπτώσεων που δημοσιεύθηκε στο «Jour-
nal of Sexual Medicine» περιέγραψε επιτυχή αποτελέ-

σματα σε ασθενείς με ΣΔ που δεν παρουσίασαν ικανοποι-
ητική ανταπόκριση στις συμβατικές θεραπείες μετά την
υποβολή σε θεραπεία PRP.

Επιπλέον, η θεραπεία PRP έχει συνδυαστεί με άλλες με-
θόδους, όπως η εξωσωματική θεραπεία κρουστικών κυ-
μάτων χαμηλής έντασης (ESWT), για να ενισχυθεί η αποτε-
λεσματικότητά της στη θεραπεία της ΣΔ. Μια τυχαιοποι-
ημένη ελεγχόμενη δοκιμή που δημοσιεύτηκε στο «Inter-
national Journal of Impotence Research» συνέκρινε την
αποτελεσματικότητα των ενέσεων PRP μόνο έναντι της
PRP σε συνδυασμό με κρουστικά κύματα και διαπίστωσε
ανώτερα αποτελέσματα στην ομάδα συνδυαστικής θερα-
πείας, υποδηλώνοντας μια συνεργιστική επίδραση μεταξύ
των δύο μεθόδων.

Ασφάλεια και εκτιμήσεις
Η θεραπεία PRP θεωρείται γενικά ασφαλής, καθώς χρη-

σιμοποιεί τα συστατικά του αίματος του ίδιου του ασθε-
νούς, ελαχιστοποιώντας τον κίνδυνο ανεπιθύμητων αντι-
δράσεων ή απόρριψης. Ωστόσο, όπως συμβαίνει με κάθε
ιατρική διαδικασία, υπάρχουν πιθανοί κίνδυνοι και εκτιμή-
σεις που πρέπει να γνωρίζετε. Αυτοί περιλαμβάνουν μελα-
νιά στο σημείο της ένεσης και δυσφορία στην περιοχή κατά
τη διάρκεια ή μετά τη διαδικασία. Επιπλέον, είναι σημαντι-
κό να υποβληθείτε σε θεραπεία PRP υπό την επίβλεψη ει-
δικευμένου ανδρολόγου με εμπειρία στη χορήγηση τέτοι-
ων θεραπειών. Η επιλογή του ασθενούς, η σωστή τεχνική
και η φροντίδα μετά τη διαδικασία είναι κρίσιμοι παράγον-
τες που μπορούν να επηρεάσουν την αποτελεσματικότητα
και την ασφάλεια της θεραπείας PRP για τη ΣΔ.

ΠΛΑΣΜΑ ΠΛΟΥΣΙΟ ΣΕ ΑΙΜΟΠΕΤΑΛΙΑ (PRP)

Μια πολλά υποσχόμενη 
προσέγγιση στη θεραπεία
της στυτικής δυσλειτουργίας

Συμπέρασμα
Η θεραπεία με πλάσμα πλούσιο σε αιμοπετάλια αντι-

προσωπεύει μια πολλά υποσχόμενη προσέγγιση στη
θεραπεία της στυτικής δυσλειτουργίας, προσφέροντας
δυνητικά οφέλη όσον αφορά τη βελτίωση της στυτικής
λειτουργίας, την ενισχυμένη ροή αίματος και την ανα-
γέννηση των ιστών. Παρόλο που απαιτείται περαιτέρω
έρευνα για την πλήρη κατανόηση των μηχανισμών δρά-
σης της και τη βελτιστοποίηση των θεραπευτικών πρω-
τοκόλλων, τα υπάρχοντα στοιχεία υποδηλώνουν ότι η
θεραπεία με PRP μπορεί να αποτελέσει πολύτιμη επι-
λογή για τους άνδρες με ΣΔ, ιδίως εκείνους που δεν
έχουν ικανοποιητική ανταπόκριση στις συμβατικές θε-
ραπείες. Όπως συμβαίνει με κάθε ιατρική παρέμβαση,
είναι σημαντικό να συμβουλευτείτε έναν έμπειρο και
εξειδικευμένο ανδρολόγο για να καθορίσετε την κα-
ταλληλότερη θεραπευτική προσέγγιση με βάση τις ατο-
μικές ανάγκες και το ιατρικό ιστορικό. 
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Κριός
(21/3-20/4)
Σήμερα η σύνοδος Ερμή - Ποσειδώνα σάς
δημιουργεί ένα κακό επαγγελματικό κλίμα,
ενώ δεν έχετε καθόλου καλή συγκέντρωση
σε θέματα που σας απασχολούν. Η λογική
σας σήμερα έχει πάρει ρεπό.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Η σύνοδος Ερμή - Ποσειδώνα συμβαίνει
σε έναν πολύ κοινωνικό τομέα του ωρο-
σκοπίου σας, όπου μπορεί να σημαίνει έν-
τονα συναισθήματα και καλλιτεχνικές
υπερχειλίσεις. Δεν αποκλείεται να μετα-
φράζεται επίσης σε μια κακή εμπειρία που
θα την προκαλέσει πρόσωπο από το φιλικό
σας περιβάλλον. 

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Είστε σε μέρα σύγχυσης, εφόσον ο πλανή-
της-κυρίαρχος του ζωδίου σας, ο Ερμής,
συναντά τον Ποσειδώνα. Η λογική σήμερα
θα σας προδώσει και καλύτερα να ενεργή-
σετε μέσω της διαίσθησης, ιδίως αν ανήκε-
τε στο τρίτο δεκαήμερο.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Η σύνοδος Ερμή - Ποσειδώνα σάς δίνει την
αίσθηση μιας ταραχώδους κατάστασης,
μιας αναστατωμένης περιόδου που μπορεί
να αφορά και το παρελθόν σας. Ίσως θα
πρέπει να γίνετε πιο συγκεκριμένοι πάνω
σε κάποιες νομικές σας υποθέσεις.

Λέων
(23/7-22/8)
Σήμερα θα υπάρξουν λάθη που αφο-
ρούν τα οικονομικά σας, αλλά και παρα-
πλάνηση σε κάθε αγοραστική σας επι-
θυμία. Αφήστε αυτήν τη μέρα για ση-
μαντικές υποθέσεις γιατί κρύβονται
απογοητεύσεις. 

Παρθένος
(23/8-22/9)
Είναι αρκετά δύσκολη μέρα για εσάς, ιδίως
αν ανήκετε στο τρίτο δεκαήμερο. Σε κάθε
περίπτωση, μη βγάλετε συμπεράσματα με
θέματα που αφορούν τις σχέσεις σας γιατί
δεν θα έχετε καθαρή κρίση.

Ζυγός
(23/9-23/10)
Η σύνοδος Ερμή - Ποσειδώνα θα σας δη-

μιουργήσει μια ομιχλώδη καθημερινό-

τητα. Μην πιέσετε τον εαυτό σας να πά-

ρετε αποφάσεις, ακόμη και αν κάποιοι

σάς προκαλούν να κάνετε το αντίθετο.

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Σήμερα μια έντονη ψευδαίσθηση ίσως

σας κάνει να πέσετε σε λάθη που αφο-

ρούν την προσωπική σας ζωή. Ιδίως εσείς

των τελευταίων ημερών αποφύγετε κα-

θετί που δείχνει ευκαιρία αλλά κρύβει

ανατροπές.

Τοξότης
(22/11-21/12)
Πολλά ερωτήματα σήμερα για την οικο-

γένεια και το σπίτι σας. Ίσως χρειαστεί

να μετακομίσετε και βρίσκεστε σε μια

ανησυχία που ευτυχώς θα κρατήσει μι-

κρό χρονικό διάστημα.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Είστε σήμερα γεμάτοι από ανασφάλειες,

ενώ θα πρέπει να κάνετε ένα βήμα πίσω σε

καταστάσεις που δεν μπορείτε να ελέγξετε

και εντέλει μπορεί να αποβούν επικίνδυνες.

Υδροχόος
(20/1-18/2)
Η σύνοδος Ερμή - Ποσειδώνα στο ζώδιο

των Ιχθύων επηρεάζει τα οικονομικά

σας, αλλά σας καθιστά πιθανό θύμα μιας

απάτης. Μην απαντάτε σε μηνύματα που

δεν μπορείτε να ελέγξετε την αυθεντικό-

τητά τους. 

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Η σύνοδος Ερμή - Ποσειδώνα βρίσκεται

στο δικό σας ζώδιο και επηρεάζει αρνητι-

κά την κρίση σας αλλά και τα πρόσωπα

που επικοινωνούν σήμερα μαζί σας. Αν

γνωρίσετε έως το βράδυ κάποιο πρόσω-

πο, καλό είναι να μην το εμπιστευτείτε. 
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Εντονη μέρα με πολλές ανεξέλεγκτες καταστάσεις
και τάση για ατυχήματα. Επίσης, θα δημιουργηθεί
στις 17.00 η σύνοδος Ερμή - Ποσειδώνα, μια

χρονική στιγμή ακατάλληλη για συμφωνίες και
συζητήσεις.
* Αν σήμερα γιορτάζετε τα γενέθλιά σας, η προσωπική σας
χρονιά θα έχει μια ταλάντευση ανάμεσα στην αλήθεια και
το ψέμα. Γενικότερα θα έχετε την τάση να παραποιείτε τα
πραγματικά γεγονότα, αλλά και θα σας μεταφέρουν
ψευδείς ειδήσεις. 
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Ρε Θανάση, ο αμούστακος
μας πήρε το κόμμα

Τ
ώρα το πήρε χαμπάρι ο σύντροφος Καρτερός ότι ο εφοπλιστής από το Αμέρικα πήρε το κόμμα

και απολύει όποιον θέλει, όποτε θέλει… Θανάση, ποιος τον έφερε αυτόν στον ΣΥΡΙΖΑ; Έχεις

καμιά ιδέα;  


